
رکورد صادرات از مرزهای ریلی در سال گذشته 
شکسته شد

مدیرعامل شــرکت راه آهن با اشــاره به توجه ویژه دولت ســیزدهم به 
دیپلماســی حمل ونقل در حوزه ریلی، اظهار کرد: در سال گذشته رکورد 
ترانزیت ریلی، رکورد صــادرات از مرزهای ریلــی و مجموع حمل ونقل 

بین المللی در طول تاریخ راه آهن شکسته شد.
ســید صالحی معاون در مراســم صبحگاه پلیس راه آهن کشــور که به 
مناسبت هفته نیروی انتظامی در ســتاد فرماندهی پلیس راه آهن کشور 
برگزار شــد، ضمن تبریک هفته نیروی انتظامی بــه کارکنان، مدیران و 
فرماندهان فراجا گفت: حضور در این مراســم، ناظر بــه حمایت مدیران 
راه آهن از پلیس راه آهن است که در طول این سال ها همواره برای حفظ 

امنیت و سیر ایمن مردم عزیز و حمل بار تلاش کرده اند.
وی افزود: پلیس راه آهن یکی از قدیمی ترین بخش های پلیس کشــور 
است زیرا از سال ۱۳۱۴ تشکیل شده و دارای تجربه و سوابق ارزشمندی 
اســت و بیش از ۱۰۰ پاســگاه فعال در حوزه پلیس راه آهن وجود دارد، 

لیکن به همین میزان هم، به امکانات و تجهیزات به روز نیاز است.
معاون وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: طی یک سال گذشته از حدود ۲۰ 
منطقه ریلی بازدید کرده و از نزدیک با مشکلات و موانع این مناطق آشنا 
شده و دســتورات لازم برای رفع آنها را داده ام.  شــرایط اقتصادی کشور 
بر همگان روشن اســت اما تلاش می کنیم در بخش های مختلف ستاد و 

مناطق شرکت راه آهن، تحول و بهبود داشته باشیم.
وی با بیان اینکه توســعه خطوط ریلی در دولت ســیزدهم در دستور کار 
است، گفت: بخشــی از الزامات توسعه ریلی، به روز رســانی تجهیزات و 
توجه ویژه به کارکنان است و تلاش می کنیم در سال دوم دولت، گام های 
بلندتری در این زمینه ها برداریم.  توسعه اقتصادی نیاز به الزاماتی دارد از 

جمله تأمین امنیت که این موضوع در راه آهن نیز بسیار مهم است.
مدیرعامل راه آهن افزود: در ماه های اخیر فرهنگ سازی خوبی در زمینه 
های مختلف به خصوص مناطق حاشیه خطوط انجام شده است از جمله 
طرح همیاران پلیس راه آهن که بــه مدد الهی و تلاش های صورت گرفته، 

شاهد کاهش سوانح برخورد قطار با عابر پیاده بوده ایم.
رئیس هیئت مدیره راه آهن با اشاره به این مطلب که در دولت سیزدهم به 
دیپلماســی حمل و نقل بویژه حوزه ریلی توجه ویژه ای شده است، اظهار 
کرد: در سال گذشــته به لطف الهی رکورد ترانزیت ریلی، رکورد صادرات 
از مرزهای ریلی و مجموع حمل و نقــل بین المللی در طول تاریخ راه آهن 
را شکســتیم.وی ادامه داد: با توجه به تلاش های انجام شــده در ۶ ماهه 
نخســت امســال، برنامه ریزی برای عبور پنج قطار ترانزیتی تمام ریلی از 
شمال شرق روسیه انجام شد که تا نیمه اول مهرماه، تعدادی از این قطارها 
از ایران عبور کــرده و بخش دیگر در حال عبور اســت. این قطار ترانزیتی 
پس از خروج از روسیه با عبور از قزاقســتان و ترکمنستان و طی مسافت 
بیش از ۴ هزار کیلومتر از مرز ریلی ســرخس وارد کشور شده و با سیر در 
راهگذر شــمال- جنوب ایران، پس از طی مسیر حدود ۱۶۰۰ کیلومتری 

در کشورمان، به بندر شهید رجایی در بندرعباس می رسد.
به گفته صالحــی؛ ترانزیت بار علاوه بر کســب درآمد، موجب ســیادت 

سیاسی و امنیتی کشور نیز خواهد شد.
وی یادآور شد: آنچه مهم اســت نیل به آرمان های انقلاب اسلامی بر پایه 
تمدن نوین ایرانی- اســلامی اســت و برای تحقق این آرمــان، اقدامات 
متعددی نیاز داریــم که یکی از آن هــا جهش اقتصادی اســت و یکی از 
مولفه های آن، حمل و نقل اســت.مدیرعامل راه آهن بیــان کرد: در بین 
شــیوه های مختلف حمل و نقل از قبیل ریلی، دریایی، هوایی و جاده ای، 
ستون خیمه برای جهش اقتصادی کشــور، حمل و نقل ریلی است و مقام 
معظم رهبری نیز در بند ۲۴ و ۲۵ سیاست های کلی برنامه ششم توسعه، 

اولویت توسعه حمل و نقل ریلی را مورد تاکید قرار داده اند.  

صادرات وقتی آب به جای نفت سوآپ می شد

علت توقف سوآپ نفت چه بود؟
خریدار  روزهای گذشته قراردادی میان 
ایران و قزاقستان مبنی بر سوآپ نفتی ایران 
منعقد شد؛ البته این موضوع مساله جدیدی 
نیست و ایران در گذشــته نیز با کشورهای 

حاشیه خزر چنین قراردادهایی را داشت.
 در روزهای گذشته قراردادی میان ایران و 
قزاقستان مبنی بر سوآپ نفتی ایران منعقد 
شــد. البته ایــن موضوع مســاله جدیدی 
نیست و ما در گذشــته با کشورهای حاشیه 
خزر چنین قرار دادهایی را داشته ایم که در 
برهه ای از زمان متوقف شــد و اکنون برای 
از ســر گیری آن تلاش می شود. چند سالی 
از کنار گذاشتن ســوآپ نفتی می گذرد، اما 
چه شــد که در این سال ها ســوآپ نفتی با 

کشورهای همجوار کنار گذاشته شد؟
کارشناســان امر بر این باروند در آن زمان 
آنچه که مدتها در قالب ســوآپ نفت خام 
انجام شــده نه تنها ســوآپ نبــوده بلکه 
طرحی غیر کارشناســی بــوده به همین 
دلیل مورد اقبال نبود. به گفته کارشناسان 
آن نفت خامی کــه از آســیای میانه وارد 
ایران شــد از نظر کیفی با طراحی این دو 
پالایشــگاه متغیر بود به همین دلیل باید 
یک ترکیبی درست می شــد که نفت خام 
آســیای میانه بتوانــد جایگزین نفت خام 
اهواز، آسماری شود، به گونه ای که ظرفیت 
پالایشگاه ها و مشــخصات فراورده تغییر 
نکند و از طرف دیگــر میزان تولید فراورده 
بنزین و گازوئیل نیــز افزایش پیدا کند. اما 
نفت خامی که از آسیای میانه می آمد همه 
آنها نفت خام هایی بود که دارای مرکاپتان 
بالا بــود و البته مشــخصات کیفی لازم را 

نداشت.
همیــن موضوع علتی شــد که مســئولان 
اســبق با دیدن چنین وضعیتــی تصمیم 
گرفتند پــروژه را در ۲ بخــش CROS و 
CROS پــلاس تعریــف کنند کــه براین 
اســاس تصمیمــی گرفتــه شــد نفــت 
CROS پــلاس بیاید و از طــرف دیگر در 
پالایشــگاه های تهران و تبریز نیز تغییراتی 
صورت پذیرد و با اضافه کــردن واحدهای 

جدید امکان فراورش را فراهم کرد.
فرآیند ســوآپ نمی تواند با یک سوآپ فی 
ثابت در نظــر گرفته شــود و درعمل انچه 
که در این ســال ها رخ می داد سوآپ نبود و 
خرید و فروش نفت خــام بود. زیرا در فرایند 
ســوآپ عملًا باید نفت خام را با ۳۰ شاخص 
کیفیت و هزینه حمل قیمت گذاری کنیم، 
زیرا هــر نفت خــام در بازارهــای مختلف 

قیمت های متفاوت دارد و این نیســت که 
فقط یک مســیر طراحی کنیــم و بگوییم 
فقط از این مسیر ســوآپ صورت می گیرد.

همچنیــن قیمت نفــت که هــر روز ثابت 
نیست که بگوییم سوآپ فی نیز ثابت است. 

همچنین از سال ۸۶ پالایشگاه ها به سمت 
خصوصی شــدن حرکت کردنــد و قیمت 
خوراک بــا ۵ درصد تخفیف داده شــد، آیا 
این پالایشــگاه حاضر اســت نفتــی را که 
اصلًا مرغوبیت ندارد و مشکل ســاز است را 
با قیمت فوب خلیــج فارس خریداری کند. 
بنابر ایــن در این طرح اصــلًا این تغییرات 
دیده نشده و طرح خیلی رویایی بود و با این 
کار تمــام طرح های کیفی ســازی متوقف 

شد.
اما موضوع بــه همین جاختم نمی شــود و 
در ســال ۷۸ تصمیم گرفته شد تا تغییرات 
انجام شــود که این تغییرات شــامل ایجاد 
یک تأسیســات در نکا و احــداث یک خط 
لوله انتقــال جدیــد در کنار خــط انتقال 
قبلی بود احداث ایــن پروژه ها نیز فازبندی 
شــده بود که فاز اول این تغییرات در سال 
۸۳ به میــزان ظرفیــت ۱۰ هزار بشــکه 
بــه بهره برداری رســید، امــا تغییراتی در 
پالایشگاه ها رخ نداد. کل ظرفیت این طرح 
۵۰۰ هزار بشکه بود، که شامل تغییرات در 
پالایشــگاه ها، احداث تأسیســات جدید و 
احداث تلمبه خانه در نکا، احداث ۱۳ اسکله 
نیز در دستور کار قرار گرفت و از طرف دیگر 

۳ فروند کشتی ۶۰ هزار بشکه ای پیش بینی 
شــده بود که صدرا وظیفه تأمیــن آن را بر 
عهده داشت. اما با تمام این هزینه هایی که 
پیش بینی شده بود، طرح سوآپ نفت خام 

با شکست مواجه شد.
این طرح شکســت خورد به دلیل اینکه اولاً 
طرح معاوضه نفت خام را به شــرکت نیکو 
سپرده شد و این شــرکت نیروی تخصصی 
برای این فعالیت نداشــت و در همان ابتدا 
نفت خام هایی را وارد کرد که اصلًا نفت خام 
نبود. به عنوان مثال نفت خامی را وارد شــد 
که ۵ درصد آب نمک داشت، به عبارتی آب 
نمک خریداری شد و نفت خام سبک ایران 

تحویل داده می شد!
در ســال ۸۳ تصمیــم گرفته شــد تا نفت 
خام هایی به ایران بیاید که در واقع این نفت 
خام ها رویایی بود مثلًا یــک گزینه این بود 
که همه نفت خام هــای آذربایجان )آذری 
لایت( به طور ۱۰۰ درصــد بیاید زیرا نفت 
خام آذربایجان با ســاختار پالایشگاه های 
تهران و تبریز مطابقت داشت. اما یک حالت 
دیگر این بود که ۵۰ درصــد نفت خام ها از 
میــدان تنگیــز قزاقســتان و ۵۰ درصد از 

میدان کالامکاس باشد. 
گزینه دیگر این بود که ۲۵ درصد از تنگیز، 
۵۰ درصــد اهــواز و ۲۵ درصــد از چلیکن 
ترکمنستان باشــد و گزینه دیگر ۲۵ درصد 
اهواز، ۲۵ درصــد چلیکن، ۲۵ درصد تنگیز 
و ۲۵ درصد کالامکاس باشــد امــا از همان 

اول تا آخرین روز که این طرح متوقف شــد 
هیچکدام از این سناریوها اجرایی نشدند. 

نفت خام هایی به کشــور وارد شــد که با 
شــرایط طراحــی پالایشــگاه تطبیــق 

نداشت.
مشکل به قدری حاد بود که به دلیل کیفیت 
بســیار بد نفت خام وارداتی در زمســتان 
این نفــت در خط لوله ماســید و برای آنکه 
بتوان خط لوله را احیــا کرد، میلیون ها لیتر 
گازوئیل به خط لوله تزریق شد و برای آنکه 
دیگر این مشکل ایجاد نشود میعانات گازی 
خانگیران را به منطقه می آوردند و با ترکیب 
با آن نفت کــه معلوم نبود، واقعــاً نفت خام 
اســت و به خط لوله می فرســتادند، تا خط 

لوله دیگر دچار مشکل نشود.

دو روی سکه برای سود آور بودن 
سوآپ نفتی

در آن زمــان کارشــناس امــر دو طیــف 
فکری متفاوتی داشــتند عــده ای با توقف 
عملیات ســوآپ انتقادهای فراوانی به این 
مســاله کردند و بر این باور بودند که انجام 
عملیات سوآپ برای کشور ســودآور بود و 
وزیر اســبق نفت با توقف سوآپ جلوی این 
ســودآوری را گرفت. با این وجود در مقابل 
آنها طیف دیگری فکری قرار داشت و ادامه 
دادن چنین قراردادی را واهــی و زیان آور 

می دانستند.
به گفته یک منبع آگاه در آن زمان ســوآپ 

یک اقدام اســتراتژیک بوده اســت اما هیچ 
مدرکی برای اعتباربخشــی به این ادعا ارائه 
نکرده است، در مقابل میرکاظمی مدارکی 
ارائه کرده اند که سوآپ با بهای یک دلار در 
هر بشکه که ۵۰ ســنت آن به شرکت نیکو 
و ۵۰ سنت به شــرکت ملی نفت می رسید 
با ســرمایه گذاری انجام شــده توسط نفت 
همخوانی و تطبیق اقتصادی نداشــته و به 

صرفه نبوده است.
ضمن آنکه بررســی اقتصادی سوآپ نفت 
به قبــل از دوره تصدی آقــای میرکاظمی 
بازمی گردد و قبل از ورود ایشان به وزارت 
نفت در مکاتبات و بررســی های اقتصادی 
به ســودآور نبودن فعالیت ســوآپ نفت 
اشــاره شــده اســت، و زمان میرکاظمی 
هم بررســی و جمــع آوری همین اســناد 
وضعیت ســوآپ نفت یا آنچــه را که به نام 
ســوآپ انجام می شد را شــفاف کرد. این 
مــدارک در مراجع مختلــف نفت موجود 
اســت و بخش های مربوط به برنامه ریزی 
در نفت زیر عناوین مختلــف این موارد را 
اعلام کرده بودند. برهمین مبنا بوده است 
که مدیرعامل شــرکت ملی نفــت پس از 
بررسی های متعدد نامه می نویسد و اعلام 
می کند که ســوآپ فی نبایــد زیر ۳ دلار 

باشد.
شرکت ملی نفت و شــرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی که مراجع رسمی 
متولی و مرتبط با سوآپ بوده اند هر دو طی 
مکتوباتی اعلام کرده اند که این کار سودآور 
نبوده است در گزارش های پالایش و پخش 
اعلام شده اســت که میزان سرمایه گذاری 
از لحاظ اقتصادی چنانکــه در برنامه ریزی 
تلفیقی شــرکت ملی نفت هم تأیید شــده 
اســت با توجه به فعالیتی که انجام می شود 
نه تنها ســودآوری ندارد بلکه موجب ضرر 
و زیان به خصوص به پالایشــگاه ها شــده 
اســت و رویه باید تغییر کند. اگر خواســته 
میرکاظمی و کارشناسان نفت درباره انجام 
ســوآپ واقعی با بهای اقتصادی منطقی و 
قابل انجام نبوده است چطور همین آقایان 
مدعی توانسته اند با شــرکت های دراگون 
اویل و ویتول برای مدتی قراردادهای بالای 

۳ دلار منعقد کنند.
حالا باید دید در شرایط کنونی آیا مسئولان 
امر برای چنیــن معضلاتی تدابیری از پیش 
تعیین شده ای در نظر گرفته اند و مشکلات 
ســوآپ نفت که در گذشــته وجود داشت 

برطرف خواهد شد.

 تسهیلات، راهکار رونق تـولید نیست
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معاون وزیـر نفت خبر داد

 مذاکرات تهران و مسکو 
برای همکاری در صادرات گاز
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خانه  هنر   میرا

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس خبر داد

و ظرف دو هفته  واردات خودر
آینده انجام می شود

 با فروکش نمودن آثار تورمی اجرای طرح حذف ارز ۴۲۰۰

 تـورم ماهانه دهک های اول 
و دهم همگرا شد

رئیس جمهورمطر ح کرد 

وز رسانی قوانین  ورت بر ضر
فرهنگی و توسعه سوادرسانه ای

رییس صندوق توسعه ملی در نشست مرکز الگوی پیشرفت:

وِرد و جادوی اقتصادی نداریم
رییس صندوق توسعه ملی گفت: برای نجات اقتصاد هیچ ورد و جادو یا عجی مجی 
لاترجی ایی وجود ندارد بلکه باید با ممارست و ســعی علمی و استفاده از تجربیات 
ســایر کشــورها به راه حل ها رســید. مهدی غضنفری در نشســت گفت وگوهای 
راهبردی مرکز الگوی اسلامی ایرانی پیشــرفت که با حضور روسا و اندیشکده های 
این مرکز برگزار شــد، موضوع صحبتهایش را به تبیین نظریه تباهندگی- بالندگی 
که چند ســال پیش در محافل علمی مطرح کرد، اختصاص داد و با بیان تفاوت این 
نظریه با نظریــه نفرین منابع به تشــریح چگونگی اســتفاده از نظریه تباهندگی - 

بالندگی در صندوق توسعه ملی پرداخت.

 رییس دفتر مطالعات انرژی وین تشریح کرد

علت نوسان قیمت نفت چیست؟
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وزیـر دفاع: 

وزارت دفاع هزاران قطعه مورد نیاز صنایع مختلف را تولید می کند

رئیس جمهورمطر ح کرد 

وز رسانی قوانین فرهنگی و توسعه سوادرسانه ای ورت بر ضر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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چرا بازار سرمایه درگیر زیان است؟
همایون دارابی مهم ترین وعده های بورســی دولت سیزدهم در وهله 
اول در غالب سخنان آقای ابراهیم رئیســی در زمان انتخابات ریاست 

جمهوری بود .
مروری بر تصمیمات و ســخنان مقامات نشــان می دهــد راهکارهای 
متعددی برای نجات بورس مطرح شده است. وزیر اقتصاد وعده هایی را 
برای احیا بازار سرمایه داد و در نهایت فرمان ده بندی هیات دولت برای 
بهبود بازار سرمایه صادر شد و در سه مرحله به بازار خبرهایی داده شد 
.در آخر نیز بحث واگذاری شــرکت های خودروسازی مطرح گردید اما 

بازار سرمایه هنوز بر مدار بی ثباتی است.
دولت در تحقق وعده های خود به نوعی دچار شرایط بیرونی شده است 
و حواشــی که در بیرون وجود دارد باعث شــده که آنچه دولت مطرح 
کرده، محقق نشود که مهمترین آن فرمان ده بندی بود که دو بند آن به 

نرخ سود بانکی و میزان انتشار اوراق دولتی مربوط بوده است.
به نظر می رســد که بنابر هر دلیلی دولت نتوانسته اســت آن دو بند را 
محقق کند و حمایتی کــه باید از صندوق تثبیــت می کرد نیز صورت 
نگرفت و تنها بحث کاهش خوراک پتروشیمی ها تا حدودی محقق شد 
اما در مجموع فشــارهای موجود در بخش های مختلف به خصوص در 
بخش های اقتصادی و اجتماعی دولــت را از وعده های خود دور کرده 
است و در نهایت دولت متوجه شده است که ظرفیت کافی برای اجرایی 

کردن تصمیمات سختی مانند خصوصی سازی خودروسازها را ندارد.
ما خیلی وقت هــا تصمیماتــی را می گیریم که در نهایــت نمی توانیم 
وقتی برای آنها بگذاریم و به نظر می رســد که دولت نیز در حال حاضر 
در چنین فضایی قرار گرفته است و حواشی بیرونی باعث شده است که 

برنامه های دوت محقق نشود.
از طرفی ما نمی توانیم پای کســی را بشــکنیم و بگوییم که این فرد را 
کنترل کرده ایم. بازار را نیز نمی شــود به صورت دستوری کنترل کرد؛ 
بازار ســرمایه آینه اقتصادی و منعکس کننده وضعیت اقتصادی است 
و در تمام دنیا شاخص بورس به عنوان شــاخصی برای تعیین وضعیت 

اقتصادی در نظر گرفته می شود.
باید دید در ســایر بخش های اقتصادی وضعیت به چه شکل است؛ در 
حوزه تورم وضعیت اصلا خوب نیست و بازار مسکن که یکی از بازارهای 
بسیار مهم برای اشــتغال و یکی از نیازهای اولیه است نیز دچار یکی از 
ســنگین ترین رکودهای دو دهه اخیر است و ســاخت و ساز به قدری 
پایین آمده است که می توانیم بگوییم بخش مسکن سکته کرده است و 

در سایر بخش ها مانند تولید نیز وضعیت مطلوب نیست.
در نتیجه یک تغییــر پارادایم فکری باید برای دولــت در حوزه اقتصاد 

اتفاق بیافتد و عملا توجه بیشتری به این حوزه معطوف شود.
بندهای ده فرمان می توانند کارســاز باشــند اما باید بــه مرحله اجرا 
درآورده شود و مسئله اصلی این است که ما همت اجرای بندها را داشته 
باشیم. اگر شما بهترین قوانین را مطرح کنید اما مجموعه نتواند خود را 
برای اجرای آن قوانین هماهنگ کند مانند این اســت که بهترین مربی 
را برای تیمی بیاورید اما بازیکنان بــه حرف های مربی توجهی نکنند و 

در نتیجه نمی توانید عملکرد منسجم و بازدهی خوبی را داشته باشید.
در حال حاضر مشکل مشــخص اســت چه در بخش بازار سرمایه و یا 
مســکن و یا تولید اما اطبیعی است این مشکلات مشــخص و معلوم با 

شعار حل نخواهند شد.

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس: 
 هیچ کس دنبال محدودسازی دسترسی

 به اینترنت نیست
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: هیچ 
کس دنبال محدودسازی دسترســی به اینترنت نیست اما وقتی هیچ 
پلتفرمی به شــما پاسخگو نیست و پلتفرم ها به بســتری برای طراحی 
آشوب ها و اغتشاشــات تبدیل می شوند، این امنیت کشــور شما را به 

مخاطره می اندازد.

احمد راســتینه درباره اعمال محدودیت در دسترســی به اینترنت، با 
تاکید بر اینکه وقتی فضای مجازی متاســفانه به عنوان مهمترین بستر 
آشوب و ناامنی تبدیل می شــود، دیگر فضای انتقال داده و اطلاعات و 
همچنین مراودات فرهنگی و اجتماعی نیســت، گفت: فضای مجازی 
نیازمند قانونمند شدن است و باید به سمت اصلاح و مشخصاً حاکمیت 

قانون بر آن حرکت کنیم.
وی اظهار کرد: امروز متاســفانه به خاطر حجم سوء استفاده  شبکه های 
ســازمان منافقین از بســتر فضای مجازی برای توســعه آشــوب ها و 
اغتشاشات، دچار محدودیت فضای مجازی شــده ایم؛ به همین دلیل 
اســت که باید سریعاً به ســمت توسعه شــبکه ملی اطلاعات و ارتقای 
پلتفرم های داخلی حرکت و نظام بازآموزی و ارتقای ســواد رسانه ای را 
ایجاد و در نظام آموزشی از ابتدایی تا دانشگاه در حوزه فضای مجازی و 

سواد رسانه ای بازنگری کنیم.
ســخنگوی کمیســیون فرهنگی مجلس افزود: در زمینه پتلفرم های 
خارجی نیز باید ســریعاً با دعوت نمایندگان آنها برای ایجاد دفاترشان 
در کشور و پاسخگو بودن آنها نسبت به عملکردشــان گام برداریم؛ هر 
پلتفرم خارجی که آمادگی پاســخگویی نســبت به عملکردش را دارد 
طبق قوانین نظام جمهوری اســلامی نباید بســتر توسعه فعالیت های 
غیر قانونی را برای شبکه های معاندین در بســتر فضای مجازی فراهم 

کند.
راســتینه همچنین با تاکید بر لزوم حمایــت از پلتفرم های داخلی 
فضای مجازی گفــت: باید به شــبکه ها و پلتفرم هــای داخلی که 
توسط جوانان عزیزمان طراحی شده اســت، بستر فعالیت بیشتری 

بدهیم.
وی در پاسخ به پرسشــی درباره افزایش مخاطرات استفاده از اینترنت 
به دلیــل افزایش اســتفاده از فیلترشــکن در پی اعمــال محدودیت 
در دسترســی به اینترنت با بیــان اینکه »ما نیازمنــد قانونمند کردن 
فضــای مجازی هســتیم«، اظهــار کرد: هیــچ کس دنبــال محدود 
سازی)دسترســی به اینترنت( نیســت امــا وقتی هیــچ پلتفرمی به 
شما پاسخگو نیســت و پلتفرم ها به بســتری برای طراحی آشوب ها و 
اغتشاشــات تبدیل می شــوند، این امنیت کشور شــما را به مخاطره 

می اندازد.
ســخنگوی کمیســیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه »من هم موافق 
محدود سازی و فیلترینگ نیســتم ولی با نظام مند و قانون مند کردن 
فضای مجازی موافقم«، افزود: بهتر اســت که این خلأ قانونی را توسط 
شورای عالی فضای مجازی برطرف و به ســمت ارتقای سواد رسانه ای 
حرکت کنیــم و چنانچه که پلتفرم خارجی این ظرفیــت را دارد که در 
اینترنت جهانی بیاید و پاســخگو باشــد، این ظرفیت را برای او فراهم 

کنیم.

یادداشت

تریبون

وزیر امور خارجه کشــورمان گفت: ایران از پشــتوانه 
قوی مردمی و دموکراســی کارآمد برخوردار اســت. 
اینجا ســرزمین کودتــای مخملی یا رنگین نیســت. 
ایران لنگرگاه ثبات و امنیت پایدار منطقه اســت.دکتر 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشــورمان و جوزف 
بورل، نماینده عالی سیاســت خارجــی اتحادیه اروپا 
به صورت تلفنی گفتگــو و تبادل نظــر کردند.در این 
گفتگو در مورد آخرین تحولات مربوط به مذاکرات لغو 
تحریم و روابط دوجانبه با اتحادیه اروپا و مســائل اخیر 
در ایران تبادل نظر بعمل آمد.دکتــر امیرعبداللهیان 
ضمن قدردانی از تلاش های ســازنده جــوزف بورل 
برای کمک به بازگشــت همه طرف ها به تعهدات خود 
در توافق، گفــت: علیرغم برخی اظهــارات متعارض 
رســانه ای طرف امریکایی، اکنون گام های رسیدن به 
توافق در مسیر درســتی قرار دارد و در همین راستا، ما 
از همــکاری آژانس بین المللی انرژی اتمی در مســیر 

فنی اســتقبال کردیم.دکتر امیرعبداللهیان 
در خصوص تحــولات جاری کشــور گفت: 
مرگ مرحوم مهســا امینی مایه تأسف همه 
ماســت. در این خصوص گــزارش دقیق و 
علمی پزشــکی قانونی از ســوی تعداد قابل 
توجهی از پزشــکان فوق تخصــص و افراد 
خبره ارائه شــده اســت. همچنین اقدامات 

قضائی نیز در جریان اســت، البته ایــن موضوع برای 
برخی مقامات غربی فقط یک بهانه اســت. پرسش این 
اســت که غرب در خصوص صدها پرونــده قتل عمد 
زنان و کودکان در کانادا و آمریکا بویژه بدســت پلیس 
چه کرده است؟! نمی شــود در اروپا خشن ترین مقابله 
با اغتشاش، عملی خوب و پســندیده باشد، اما همان 
کار در چارچوب قانونی در ایران سرکوب قلمداد شود.

وزیر امور خارجه کشــورمان افزود: مطالبات مسالمت 
آمیز موضوعی جدای از آشــوب، قتل، آتش افروزی و 

عملیات تروریستی است.
وزیــر امور خارجه کشــورمان یادآور شــد: 
جمهوری اســلامی ایران از پشــتوانه قوی 
مردمی و دموکراسی کارآمد برخوردار است. 
اینجا ســرزمین کودتای مخملــی یا رنگین 
نیســت. ایران لنگرگاه ثبات و امنیت پایدار 
منطقه اســت.رئیس دســتگاه دیپلماسی 
کشــورمان افزود: البته ما به چارچوب بزرگ تری برای 
همــکاری اتحادیه اروپــا و جمهوری اســلامی ایران 
نگاه می کنیم. بنــا بر این توصیه می کنیــم اروپایی ها 
با رویکردی واقع بینانه به موضــوع بنگرند.دکتر امیر 
عبداللهیــان در ادامــه به نقش جمهوری اســلامی و 
سردار ســلیمانی در مقابله با داعش در عراق و سوریه 
و در نتیجه انتفاع اروپا از امنیت در قاره خود اشاره کرد.

دکتر امیر عبداللهیان در ادامه یاد آور شد: ما با روسیه 
همکاری دفاعی داریم، اما سیاســت ما در قبال جنگ 

اوکراین، عدم ارســال ســلاح به طرفین درگیر، توقف 
جنگ و پایان دادن به آوارگی مردم است.جوزف بورل 
نیز در این گفتگــوی تلفنی ضمن ابراز خرســندی از 
پیشرفت های حاصله در مسیر احیای برجام و اهمیت 
همکاری میان آزانس بین المللی انرژی اتمی با ایران، 
گفت: توافق ایران و آمریــکا در تبادل زندانیان موضوع 
مهمی اســت و آن را گامی رو به جلو برای دستیابی به 
توافق می دانیم.بورل در ادامه به پیشــرفت های خوب 
به دســت آمده در نیویورک و وین اشاره نمود.نماینده 
عالی سیاســت خارجی اتحادیه اروپا افــزود: ما قصد 
دخالت در امور داخلــی ایران را نداریــم.وی در ادامه 
ضمن اشــاره به برخی مواضع تند در اروپا، بر ضرورت 
همکاری هر چه بیشتر اتحادیه اروپا و ایران تاکید کرد.
بورل در پایان به توضیحات ایران در خصوص تاکید بر 
عدم ارســال ســلاح و پهباد برای بکارگیری در جنگ 

اوکراین اشاره کرد و آنرا در خور توجه دانست.

نماینده ولی فقیه در ســپاه با بیان اینکه برخی خواص 
در فتنه اخیر ســقوط کردند، گفت: این فتنه را هم باید 
مانند فتنه های گذشــته خنثی کنیم و بهترین کار در 

این زمینه، استفاده از جهاد تبیین است.
 حجت الاســلام عبدالله حاجی صادقــی نماینده ولی 

فقیه در سپاه در جمع پیشکسوتان سپاه تهران بزرگ، 
درباره فتنه اخیر اظهار داشــت: باید این فتنه به وجود 
می آمد تا ویروس ها بیرون بیایند؛ چون برخی خواص 
کشور در این فتنه نیز همچون فتنه ۸۸ سقوط کردند، 
اما مردم ثابت قدم ماندند و هم چون گذشــته پایبندی 

خود را به نظام ثابت کردند.
حجت الاســلام حاجی صادقــی ادامــه داد: الان این 
فتنه را هم باید مانند فتنه های گذشــته خنثی کنیم و 
بهترین کار در این زمینه استفاده از جهاد تبیین است؛ 
در این جهاد می بایست مشخص کنیم که این فتنه هم 

کار آمریکا است.نماینده ولی فقیه در سپاه، سو استفاده 
دشــمن از تفکرات افــرادی مانند ســعید حجاریان 
و مصطفی تاجــزاده در زمینه حجاب و مســئله زن را 
از دیگر راهکارهای دشمن برای آســیب زدن به نظام 

اسلامی برشمرد.

وزیر

سپاه

خریدار  امیر سرتیپ آشــتیانی با حضور 
در مجموعه صنایع قطعه ســازی سازمان 
الکترونیــک وزارت دفــاع از بخــش های 
مختلــف ایــن صنعــت و همچنین خط 
تولید سیســتم کنترل الکترونیک خودرو  

»ECU« بازدید کرد.
 به نقل از روابط عمومــی وزارت دفاع؛ امیر 
ســرتیپ آشــتیانی وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای  در ایــن بازدید بــا تبریک میلاد 
با ســعادت پیامبر اعظم )ص( و آغاز هفته 
وحدت و تقدیر از متخصصان صنعت دفاعی 
در مجموعه صنایع الکترونیک وزارت دفاع 
گفــت: وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای 
مســلح مســیر پیش روندگی خود را طی 
سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی به 
سرعت طی کرده و امروز جایگاه وزارت دفاع 
و نقش آفرینی نیروهای مسلح در شناسایی، 
رصد، مواجهه و پاســخ به موقــع و موثر به 
تهدیدات، بر همگان آشکار و مبرهن است و 
این امر مرهون تفکر جهادی و عمل انقلابی 
و مجاهــدت خالصانه متخصصــان دفاعی 

کشور است.

وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح 
با بیان اینکــه دانشــمندان و متخصصان 
صنعت دفاعی در این ســال ها توانسته اند 
با تکیه بر اســتعدادها، توانمندی داخلی و 
همت بلند به دســتاوردهای چشــمگیری 
در عرصه هــای زمینی، دریایــی، هوایی، 
هوافضا و الکترونیک دســت یابند تصریح 
کرد: ســرریز دانش و انتقــال فناوری های 
دفاعــی به صنایــع کشــور از اولویت های 
مجموعه نیروهای مســلح و وزارت دفاع با 
رعایت همه ملاحظات بخــش های دولتی 
وخصوصی است.وی افزود: صنایع دفاعی به 
عنوان عامل پیش برنده و پیش رو در لبه ی 
فناوری حرکتی چند وجهــی و چند بعُدی 
دارد و طراحی، تولید و ســاخت محصولات 
پیچیده دفاعی به لحاظ ضرورت و گذراندن 
استانداردهای سخت دفاعی  در بعُد امنیت، 
پیشــرفتی چند ضلعی در حوزه های علوم 
زیستی، پزشــکی، هسته ای، شــیمیایی، 
حمل و نقــل زمینــی، دریایــی، هوایی، 
سایبری، الکترونیک و … داشته و بر همین 
اساس قادر است به روند پرشتاب پیشرفت 

کشور در ابعاد مختلف کمک شایان کند.
وزیر دفاع با بیان تحریم های ظالمانه نظام 
سلطه علیه جمهوری اسلامی ایران  گفت: 
با تدبیر مقام معظم رهبــری نهضت قطعه 
ســازی در نیروهای مسلح  شــکل گرفت 
و امــروز وزارت دفاع هــزاران قطعه مورد 
نیــاز صنایع مختلف کشــور از جمله حمل 
نقل زمینی، دریایــی و هوایی،صنایع نفت، 
پتروشــیمی و پالایشــگاهی ، پزشــکی و 

داروئی و ... را تولید می کند.
وی در بازدیــد از بخش سیســتم کنترل 
 »ECU« موتور یورو ۵ دریچــه گاز برقی
گفت: بــا خروج شــرکت هــای خارجی 
و همچنیــن عدم تأمیــن ایــن  قطعه ی 
حساس خودرو، شــرکت های خودروساز 
در تولید محصولات خود با چالش اساســی 
مواجه شــدند؛ اما در نهایــت همکاری دو  
وزارتخانه صمت و دفاع در تولید سیســتم 
کنترل موتور و حتی نســل های پیشرفته 
تر این محصــول، فرصتی بــرای تقویت و 
تکیه بر دانش بومــی و ابتکارات  ایجاد کرد.
امیر سرتیپ آشــتیانی تأکیدکرد: وزارت 

دفاع خود را ملــزم می داند کــه با رعایت 
تمام ویژگی هــای فنی و اســتانداردهای 
صنعتی، متناسب با نیاز بخش های مختلف 
کشــور، نیازمندی بخش های راهبردی و 
زیرســاختی کشــور از جمله شرکت های 
خودرو ســاز را تأمین کند. وی با اشــاره به 
اینکه صنایــع دفاعی مــا از جمله صنعت 
حســاس و پیچیــده ی الکترونیک وزارت 

دفــاع؛ صنعتی در ســطح جهانی اســت 
گفــت: همکاری های رو به رشــد و مؤثری 
با مجموعه هایی همچون خودرو ســازی، 
پتروشیمی، نفت وگاز و امنیت غذایی وجود 
دارد و این ارتباط و تعامل دو سویه باید روز 
به روز با پیشــرفت همراه باشد و ان شاءالله  
این روند بــا تدبیر دولت مردمی در ســایر 

بخش های کشور نیز رقم خواهد خورد.

امیرعبداللهیان:اینجا سرزمین کودتای مخملی یا رنگین نیست

برخی خواص در فتنه اخیر سقوط کردند

خریدار  رییس جمهور مخاطب محوری و 
چابک سازی دستگاههای فرهنگی را مورد 
تاکید قرار داد و گفت: به روز رسانی قوانین 
در حوزه فرهنگ و توسعه سواد مجازی یک 

ضرورت اجتناب ناپذیر است.
 آیت الله ســیدابراهیم رئیسی در همایش 
ملــی منطق بازســازی انقلابی ســاختار 
فرهنگی کشــور در مرکــز همایش های 
صدا و سیما اظهار داشــت: حذف دوباره 
کاری ها و تبدیل دســتگاههای فرهنگی 
به دســتگاهای نقش آفرین و مساله محور 
با رویکرد توجه مخاطبــان خود ضرورت 

دارد.
وی خواستار توجه دستگاههای فرهنگی به 
مخاطبان خود شد و با تاکید بر اینکه نگاهها 
باید بر حل مســاله معطوف باشد، خواستار 
تدوین شــاخص هایی برای انــدازه گیری 

عملکرد دستگاهها شد.
رئیســی خاطر نشــان کرد: تمام ساختار، 
ســازمان و اعتبــارات تخصیــص یافته به 
دســتگاههای فرهنگی برای انجام و تحقق 
ماموریتی و حال ســوال این است که از آن 

ماموریت چه خبر؟
رئیس شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی 
گفت: چابک ســازی دستگاه های فرهنگی 
طوری که بتواند نقش آفرین باشد و مساله 
محور کار کند و با نگاه به حل مســاله و نوع 

مخاطبانی که دارد، کار کند.
وی مخاطب محــوری، مســاله محوری و 
چابک بودن دســتگاههای فرهنگی برای 
رسیدن به اهداف هر سازمان را مورد تاکید 
قرار داد تا شــاهد دوباره کاری ها و چند باره 

کاری ها نباشیم.
رئیــس جمهــور همچنین گفــت: تعیین 
نسبت هایی که بین دستگاه های فرهنگی 
رسمی و غیررســمی مانند خانواده، مسجد 
و هیات بســیاری از ســاختارهای فرهنگ 
ســاز در جامعه وجود دارد، مهم است چون 

دستگاههای فرهنگی غیر رسمی در تعلیم 
و تربیت نقش قابل توجــه و تعیین کننده ای 

دارند.
رئیســی تاکید کرد: در بررسی ساختارهای 
فرهنگی حتما لازم اســت قوانین بازنگری 
و به روز رسانی شود و در همین راستا رهبر 
معظم انقلاب اسلامی به هر سه قوه دستور 

دادند تنقیح قوانین را دنبال کنند.

توسعه سواد مجازی یک ضرورت است
رئیس جمهور بار دیگر بــر انجام مطالعات 
برای بروزســانی قوانیــن تاکیــد و آن را 
ضــرورت اجتنــاب ناپذیر عنــوان کرد و 
گفت کــه تمرکز بــر اصلاحــات در حوزه 
تعلیم و تربیت باید صــورت بگیرد و در کنار 
آن طراحی شاخص های ســنجش میزان 
موفقیت برای حوزه فرهنگی که شــاخص 
های کمی و کیفی را ارزیابی و مورد سنجش 

قــرار داد، هــم از دیگر موضوعــات مهم و 
اجتناب ناپذیر است.

آیت الله رئیســی توسعه ســواد مجازی را 
یک  ضرورت برای خانواده هــا و برای همه 
عنوان کرد و گفت: توسعه سواد مجازی خود 
یک ســوادی لازم دارد که باید به تمام ابعاد 
اشراف داشته باشند و مسئول ان آموزش و 

پرورش است.
وی شناساســی ظرفیت زنان در حوزه های 
فرهنگی، آموزشــی و اقتصادی و سیاسی و 
اجتماعی را مهم عنوان کــرد و افزود:  صدا 
و ســیما در این زمینه مســئولیت بزرگی 
دارد و ایــن ظرفیت های زنــان که همواره 
مورد تشویق رهبری هستند باید در جامعه 
شناسایی و معرفی شــود و بکارگیری همه 
الگوهــای فرهنگی با تاکید به فعال شــدن 
معاونــت هــای پژوهشــی در بخش های 
مختلف به ویژه آموزش و پــرورش از دیگر 

موضوعات مهم اســت که باید توجه شــود 
ومحوریت بخش های تربیتی و پژوهشــی 

مهم است.

توفان جنگ سایبری ما را تکان 
نخواهد داد

رئیــس جمهــور ســاماندهی تعامــلات 
فرهنگی  را مهم خواند و گفــت: آنهایی که 
قصد تعامل فرهنگی با جمهوری اسلامی را 
دارند و برنامه ریزی برای مقاومت در مقابل 
با آن فرهنگی های که می خواهند به مبانی 
هجوم ببرند آمادگــی وجود دارد  اما آنهایی 
که می خواهند تهاجم کنند باید ایستادگی 

کرد که ساز و کار خود را دارد.
رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی تاکید 
کرد: در این توفان جنگ سایبری، کشوری 
که مبانی فرهنگی غنی و مستحکمی داشته 
باشد، هرگز تکانه ها او را تکان نخواهد داد؛ 

اگر مبانی محکم باشد و صیانت شود، نباید 
از توســعه الکترونیک نگران شد زیرا هرروز 
پدیده ای نو به میدان می آید و نگرانی زمانی 

است که هویت ملی تهدید شود.  
آیت الله رئیسی با یادآوری یکی از مصاحبه 
ها درباره »گفت و گــو« گفت: گفت و گو در 
جهت رفع شبهات و در جهت پیشرفت امور 
بسیار موثر اســت مقام معظم رهبری سال 
های قبل بارها فرموده اند بر کرســی های 
آزاد اندیشی و حتما کرسی های  گفت و گو 
در مجامع علمی و فرهنگی کشور فعال شود 
زیرا در جهت توســعه فرهنگی نقش آفرین 

خواهد بود. 
رئیس جمهــور درباره راههــای تحقق آن 
گفت: بــا همــکاری همه دســتگاه ها این 
محقق می شــود بنده مجری هستم و همه 
باید به همه کمک کنیم تــا همه این اتفاق 
ها در ساختار توسعه فرهنگی اتفاق بیفتد. 
ما باید بتوانیم حداکثر در هر فصلی ارزیابی 
داشته باشــید با شــاخص های مشخص و 
ببینیم به اهداف رســیدیم یا نه و ایراد کار 
در کجا بوده است و در این راستا باید تقسیم 

مسئولیت شود و با حساسیت دنبال شود.
 همایــش ملی منطــق بازســازی انقلابی 
ســاختار فرهنگی کشور توسط پژوهشکده 
فرهنگ و مطالعــات اجتماعــی با حضور 
محمدمهدی اســماعیلی وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، مسئولان نهادهای فرهنگی 
همچون سازمان تبلیغات اسلامی، شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، صدا و سیما و نخبگان 
حوزه فرهنگ در مرکــز همایش های بین 

المللی صدا و سیما در حال برگزاری است.
هویت ســاختار انقلابی فرهنگ، نقَادی 
ساختار فرهنگی کنونی، وضعیت مطلوب 
ســاختار فرهنگــی کشــور  و چگونگی 
بازسازی انقلابی ســاختار فرهنگی کشور 
چهار محور اصلی این همایش به شــمار 

می رود.



 با فروکش نمودن آثار تورمی اجرای طرح حذف ارز ۴۲۰۰

تورم ماهانه دهک های اول و دهم همگرا شد

اقتصاد
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در نامه رئیس بورس به رئیس سازمان مالیاتی مطرح شد
 معافیت مالیاتی کارمزد اعتبارات اعطایی

 به مشتریان کارگزاری ها اجرا شود
 رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در نامه ای به رئیس سازمان امور 
مالیاتی کشــور خواســتار اجرای مصوبــه ۱۴ دی ۱۴۰۰ و ۱۰ خرداد 
۱۴۰۱ شورای عالی بورس در راستای معافیت مالیاتی کارمزد اعطایی 

به مشتریان کارگزاری ها شد.
 »مجید عشقی« در نامه ای به رییس سازمان امور مالیاتی کشور اعلام 
کرد: فهرست خدمات بازار سرمایه شــامل خدمات معاملات و تسویه 
اوراق بهادار و کالا در بورس ها و بازارهای خــارج از بورس موضوع جزء 
)۹( بند )ب( ماه ۹ قانون مالیات بر ارزش افــزوده مصوب ۲ خرداد ماه 
۱۴۰۰ در جلســات مورخ ۱۴ دی ۱۴۰۰ و ۱۰ خرداد ۱۴۰۱ شــورای 

عالی بورس و اوراق بهادار به تصویب رسید.
وی در ادامه این نامه اعلام کرده است: براساس بررسی های انجام شده 
و اطلاعات واصله از جمله مکاتبــه اخیر کانون کارگزاران بورس و اوراق 
بهادار تاکنون از سوی آن سازمان معظم به واحدهای تابعه صادر و ابلاغ 

نشده است.
عشقی در این نامه گفته است: بر این اســاس با وجود لازم الاجرا بودن 
قانون اشــاره شــده از تاریخ ۱۳ دی ۱۴۰۰، ممیــزان مالیاتی به ویژه 
درخصوص کارمزد اعتبارات اعطایی به مشــتریان توسط شرکت های 

کارگزاری کماکان براساس بخشنامه های سابق اقدام می کنند.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرده است: در راستای تسریع 
در اجرایی شدن مصوبات شورای عالی بورس و اوراق بهادار و همچنین 
پیشگیری از ورود خدشــه جدی به اعتماد عمومی فعالان بازار نسبت 
به حاکمیت قانون و ســازوکار بازار ســرمایه، خواهشمند است دستور 
فرمائید با قید تســریع بخشــنامه های اجرایی لازم در این خصوص به 
واحدهای تابع ابلاغ و از تاریخ ابلاغ مصوبات شورای عالی بورس و اوراق 
بهادار به آن ســازمان، رســیدگی ممیزهای مالیاتی براساس قانون و 

مقررات جدید صورت گیرد.

 کالابرگ منتفی شد؟
 طبق توضیحات یک عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس، پرداخت 

یارانه نقدی ادامه می یابد و کالابرگ دیگر موضوعیتی ندارد!
عضو کمیسیون برنامه و بودجه گفت: مجلس در قانون دولت را به دادن 
کالابرگ اجبار نکرده است بلکه در قانون آمده است که دولت از طریق 
کالابرگ یا به هرطریق دیگر اختلاف قیمت سبد کالاهای اساسی را که 

در اختیار مردم قرار می گیرد، جبران کند.
محســن زنگنه عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس 
شــورای اســلامی در پاســخ به این ســؤال که آیا به مردم کالابرگ 
الکترونیکی داده می شــود یا پرداخت یارانه نقدی ادامه خواهد داشت، 
گفت: قطعاً کالابرگ نســبت به یارانه نقدی مزایایــی دارد منتها زمان 
دادن کالابرگ به مردم مهم اســت، زمانی که مــا از کالابرگ صحبت 
می کردیم دولت می خواســت به خاطر تورم حمایتی از برخی از اقشار 

انجام بدهد.
وی افزود: در آن زمان پیشــنهاد شــد که دولت به جای اینکه پول نقد 
بدهد به صــورت هدفمند برای حمایت از اقشــار کم درآمــد به مردم 

کالابرگ بدهد.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس ادامه داد: اما الآن 
ارز ۴۲۰۰ حذف شــده و یک تورم ۵۰درصدی به کشــور تحمیل شده 
است، همه کالاهای اساسی و سایر کالاها گران شده است، لذا در زمان 

حاضر کالابرگ دیگر موضوعیتی ندارد.
وی ادامه داد: ضمن اینکــه همین رقم ۳۰۰ یا ۴۰۰ هــزار تومان که 
برای یک خانــواده ۴نفره حدود یــک میلیون و پانصد هــزار تومان 
می شود و خانواده ها روی این رقم حســاب کرده اند؛ اگر الآن به جای 
این رقم یارانه نقدی، کالابرگ ارائه شــود قطعاً مشکلاتی را به وجود 

خواهد آورد.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس یادآور شــد: مجلس در قانون 
دولت را به دادن کالابرگ اجبار نکرده اســت بلکه در قانون آمده است 
که دولت از طریــق کالابرگ یا به هرطریق دیگر اختلاف قیمت ســبد 

کالاهای اساسی را که در اختیار مردم قرار می گیرد، جبران کند.
زنگنه با تأکید بر اینکه در قانون از کالابرگ اســم برده شــده است اما 
این که حتماً تأکید شــود که کالابرگ داده شود، این طور نیست، گفت: 
دولت هم اگر بخواهد به سراغ کالابرگ برود، نه زیرساخت هایش فراهم 

است و نه دیگر آن تأثیرات را دارد.
وی در پاسخ به این پرسش که پرداخت یارانه نقدی تورم زا است؟ گفت: 
این که گفته شــود که به مردم یارانه نقدی بدهیم تورم ایجاد می شود 
اما اگر به همین میزان کالابرگ در اختیارشــان قــرار گیرد تورم ایجاد 
نمی شود، حرف غلطی اســت، چطور اگر این پول نقد را به مردم دهیم 
تورم ایجاد می شــود اما اگر دولت به تولیدکننده پول دهد و همین کالا 
را بخرد تورم ایجاد نمی شود، آیا دولت کالا را مجانی تهیه می کند؟ پس 
دولت پول را پرداخت می کند چه بخواهــد آن را به مردم بدهد و چه به 

تولیدکننده.
نماینده تربت حیدریه در مجلس تأکید کرد: لذا معتقدم در زمان حاضر 
زمان حذف یارانه نقدی و دادن کالابرگ نیست و ارائه کالابرگ به مردم 

هیچ تأثیر به روی تورم ندارد.

 ۱۲۰۰ میلیارد تومان از سپرده  شرکت کنندگان 
پرداخت شد وهای خارجی باز در مزایده خودر

 ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی اعلام کــرد: حدود هزار و 
۲۰۰ میلیارد تومان و ۶هزار ردیــف از افرادی که به صورت الکترونیکی 
ســپرده قانونی خود را در مزایده ۵۶۵ خودروهای خارجی واریز کرده 

بودند، زودتر از موعد بازپرداخت شد.
به گزارش ســازمان اموال تملیکی، براین اســاس متقاضیانی که برای 
خرید خودرو در این مزایده شرکت کرده و وجه سپرده قانونی خود را به 
صورت الکترونیکی در ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت واریز کرده 
و برنده نشــدند، ظرف پنج روز ســپرده خود را دریافت کردند که یک 

رکورد قلمداد می شود.
نتایج مزایده شــماره ۵۶۵ خودروهای خارجــی ۱۶ مهرماه با حضور 

نمایندگان دستگاه های قضایی و نظارتی و اجرایی اعلام شده بود.
جزئیات دور دوم مزایده خودروهای خارجی به شماره ۵۶۶ در رسانه ها 
منتشــر شــده اســت و از تاریخ ۲۶ مهرماه امکان بازدید متقاضیان از 

خودروهای باقی مانده فراهم خواهد بود.
به شــرکت کنندگان در مزایده های ســازمان امــوال تملیکی توصیه 
می شــود وجه ســپرده قانونی خود را به صورت الکترونیکی در سامانه 
تدارکات الکترونیکــی دولت پرداخت کنند تا پــس از اعلام نتایج و در 

صورت برنده نشدن، مبالغ آنها زودتر به حسابشان واریز شود.

بازار

رییس کل ســازمان امور مالیاتی کشور گفت: در طرح 
ســاماندهی مودیان مالیاتی، ۹ میلیــون و ۳۰۰ هزار 

دستگاه کارت خوان به پرونده های مالیاتی وصل شد.
 به نقل از ســازمان مالیاتــی، داود منظور با اشــاره به 
اجرای ماده ۱۱ قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه 
مودیان در سال ۱۴۰۰ با مشارکت بانک مرکزی گفت: 
در اجرای ایــن قانون، حدود ۱۸ میلیــون و ۷۰۰ هزار 
دستگاه پذیرنده شناسایی شد که در طرح ساماندهی 
۹ میلیون و ۳۰۰ هزار دســتگاه به پرونده های مالیاتی 

وصل شد.
وی با بیان اینکــه قانــون پایانه های فروشــگاهی و 
ســامانه مودیان به صورت تدریجی و مرحله ای به اجرا 
درمی آید، گفت: این قانون گام اصلی هوشمندســازی 
نظام مالیاتی است که با اجرای آن، دیگر نیازی به اخذ 
اظهارنامه هم نیســت؛ زیرا صورت حساب ها به صورت 

الکترونیکی در سامانه مودیان و در کارپوشه 
مخصوص افراد ثبت می شــود و دیگر نیازی 

به حسابرسی و ممیزی هم نداریم.
منظــور از راه انــدازی ســامانه مودیــان 
به عنوان اصلی تریــن بخش نظام پایانه های 
فروشگاهی خبر داد و گفت: در حال حاضر 
برای همه مودیان، کارپوشــه در ســامانه 

مودیان ایجاد شده و هر فعال اقتصادی با کد ملی خود 
می تواند وارد این کارپوشه شده و تمام اطلاعات خود 
از جمله صورت حســاب های الکترونیکی را مشاهده 

کند.
وی خاطرنشــان کــرد: از ابتــدای آبان ماه امســال، 
شــرکت های پذیرفته شــده در بــورس و فرابورس 
به عنوان اولین گروه مشــمول اجرای قانون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مودیــان، اقــدام بــه صدور 

صورت حساب الکترونیکی خواهند کرد و در 
مرحله بعد یعنی ابتدای دی ماه، شرکت های 
دولتی مشــمول اجرای این قانون شــده و 
به تناوب همــه فعالان اقتصادی مشــمول 

اجرای این قانون خواهند شد.
بــه گفتــه وی اجــرای قانــون پایانه های 
فروشــگاهی منجر به هوشمندسازی نظام 
مالیاتی می شود که بر اساس آن، اخذ مالیات مشخص، 
محاسبات مالیاتی شــفاف و نظام داده مبنا و متکی بر 

اطلاعات، جایگزین نظام چانه زنی می شود.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه اکنون 
با اجرای طرح ها و قوانین مختلف، اشــراف اطلاعاتی 
سازمان امور مالیاتی کشــور بر فعالیت های اقتصادی 
افزایش پیدا کرده، تصریح کرد: در حالی که در تیرماه 
امســال، بالغ بر ۳۳۰ هــزار فقره اظهارنامه از ســوی 

اشــخاص حقوقی دریافت کردیم، حــدود ۶۰۰ هزار 
شرکت از تســلیم اظهارنامه اجتناب کرده اند که برای 

آنها اظهارنامه برآوردی تولید خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکــه در دولت ســیزدهم باتوجه به 
برنامه هــای وزارت اقتصاد و ســند دولــت، باید چند 
چرخــش تحول آفریــن را انجام دهیم گفــت: اولین 
چرخش این است که فشــار تأمین مالیات را از بخش 
رســمی اقتصاد برداریم و به بخش های غیررســمی، 
نامنظم و مالیــات گریز منتقل کنیم کــه اغلب پنهان 

هستند.
وی ادامه داد: هدف ما در رویکردهای جدید شناسایی 
این بخش ها و دریافــت مالیات از آنهاســت. دریافت 
مالیات از فعالیت های سوداگری در بخش های مختلف 
مثل مســکن، طلا، ارز و خودرو نیز در همین چارچوب 

می گنجد.

 ســازمان امور مالیاتی اعلام کرد: در جلسه آشنایی با 
قانون پایانه فروشگاهی و سامانه مودیان، شرکت های 
معتمــد ارائه کننده خدمات مالیاتــی به عنوان بازوی 
اجرایی قانون به شــرکت های پذیرفته شده در بورس 

اوراق بهادار و فرابورس معرفی شدند.
به گزارش ســازمان امــور مالیاتــی، به موجب قانون 
پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیــان، فعالان 
اقتصادی موظف هســتند برای ثبــت معاملات کالا 

و خدمــات خــود از پایانــه فروشــگاهی و تجهیزات 
مشــابه اســتفاده کنند و برای انجــام معاملات خود 
صورت حســاب الکترونیکی صادر کنند.براین اساس 
شرکت های پذیرفته شــده در بورس و فرابورس از اول 
آبان مــاه ۱۴۰۱ به عنوان اولین گروه فراخوان شــده، 
مشــمول اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مودیان و ملــزم به صدور صورت حســاب الکترونیکی 
هستند.بر اساس این گزارش، شرکت های ساختمانی، 

ماشــین آلات و تجهیزات، رایانه ای، شــرکت افست، 
ارتباطی، نفت و پتروشــیمی، شــرکت های فعال در 
زمینه صنایع ســیمان، چینی و کاشــی، شرکت های 
مالی و ســرمایه گذاری، شــرکت های روانســپاری و 
لیزینــگ، تأمین ســرمایه پذیرفته شــده در بورس و 
فرابورس طبق برنامه ریزی های انجام شــده در مرکز 
تنظیم مقررات پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان 
حضور یافتند و با کلیات قانــون، روش های اجرا، نحوه 

تبادل اطلاعــات، نحوه و زمان صدور صورت حســاب 
الکترونیکی آشــنا شــدند.همچنین شــرکت های 
معتمــد ارائه کننده خدمات مالیاتــی به عنوان بازوی 
اجرایی قانون پایانه فروشــگاهی و ســامانه مودیان به 
مودیان معرفی شــدند تا طبق قانون در زمینه مشاوره 
و ارائه آموزش های لازم به مودیان، نصب و پشــتیبانی 
تجهیزات موردنیاز برای ارائه خدمــات مالیاتی با این 

شرکت ها همکاری های لازم صورت گیرد.

مالیات

مالیات

خریدار   بــا فروکش نمــودن آثار تورمی 
اجرای طرح حذف ارز ۴۲۰۰، روند کاهشی 
شــکاف تورم ماهانه میان دهک ها از تیرماه 
سال جاری آغازشــده به طوری که اختلاف 
شــاخص نرخ تــورم ماهانه دهــک اول و 
دهک دهم که در خردادمــاه به ۱۱.۱ واحد 
درصد رسیده بود، در شــهریور به رقم ۰.۳ 
واحد درصد رســید.روزنامه های اعتماد و 
جهان صنعت با اســتناد به آمار منتشرشده 
از ســوی مرکز آمــار ایران تحــت عنوان 
شــاخص قیمت مصرف کننده کل کشــور 
بر اســاس دهک های هزینه ای شهریورماه 
۱۴۰۱ با انتشــار مطالبــی جداگانه با بیان 
افزایش شــکاف و اختلاف موجــود میان 
تورم دهک های درآمــدی و اثر تضمین ها 
بر دهک های کم درآمد به اســتناد شاخص 
نرخ تورم نقطه به نقطه دهک های درآمدی 
و بدون اشــاره بــه تمامی ابعــاد موضوع، 
تورم پولدارهــا را ۴۰ درصد و تــورم فقرا را 
۶۰ درصد عنــوان نموده اند. همچنین بیان 
شده که نرخ تورم برای دهک اول برابر ۶۰.۱ 
درصد و برای دهک دهم برابر ۴۳.۸ درصد 
بوده و فاصله تورمی دهک هــا در این ماه به 
۷،۸ واحد درصد رســیده که نسبت به ماه 

قبل ۰.۸ واحد درصد افزایش داشته است.
در پاســخ به ایــن مطالب، بانــک مرکزی 
اعلام کرد: بررسی تورم دهک های مختلف 
درآمدی و مقایســه آن با تورم کل به عنوان 
نماینــده ای از کل دهک ها نشــان دهنده 
این موضوع اســت که عموماً روند نرخ تورم 
دهک هــای درآمدی و نرخ تــورم کل طی 
ســال های اخیر و تا اردیبهشــت ماه سال 
جاری زمــان اجرای طرح مردمی ســازی 
یارانه ها با اختلاف اندک هم حرکتی بسیار 

بالایی با یکدیگر داشته اند.
 در شــرایط طبیعی اقتصادی شکاف قابل 
توجهی میــان نرخ تــورم کل و دهک های 

درآمدی وجود نــدارد و در برخی از مقاطع 
بالاتر بودن تــورم دهک دهــم و در برخی 
مقاطــع نیز بالاتــر بودن تــورم دهک اول 
رخ داده اســت و تا پیش از اردیبهشــت ماه 
ســال ۱۴۰۱ چندین بــار این رویــه قابل 
مشاهده اســت.مع الوصف، متعاقب اجرای 
طرح مردمــی ســازی یارانه هــا در اواخر 
اردیبهشت ماه ســال ۱۴۰۱ و افزایش قابل 
توجه نرخ تورم در خردادماه متأثر از اصلاح 
قیمت کالاهای اساســی، فاصله و شــکاف 
میان نرخ تــورم دهک هــای پایین و بالای 
درآمدی با روند افزایشــی مواجه گردید. به 
طوری که در شــهریورماه سال جاری تورم 
نقطه به نقطه تورم نسبت به ماه مشابه سال 
قبل برای دهک اول و دهک دهم به ترتیب 
معــادل ۶۰.۱ و ۴۳.۸ درصد و نــرخ تورم 
دوازده ماهــه منتهی به پایان شــهریورماه 

سال جاری برای دهک اول و دهک دهم به 
ترتیب معادل ۴۷.۶ و ۳۹.۸ درصد از سوی 

مرکز آمار ایران گزارش شده است.
در خصوص افزایــش اختلاف نــرخ تورم 
دهک های پایین و بالا درآمدی می بایست 
خاطرنشان شود، با اصلاح و افزایش قیمت 
برخی اقلام کالاهای اساسی خوراکی نظیر 
روغن خوراکی، گوشــت مــرغ و تخم مرغ 
و محصولات لبنــی متأثر از اجــرای طرح 
مردمی ســازی یارانه ها و حذف تخصیص 
ارز ترجیحی که عمدتاً برای واردات کالاها و 
نهاده های کشاورزی مرتبط با زنجیره تولید 
این اقلام اختصاص می یافت، مطابق انتظار 
نرخ تورم در گروه خوراکی ها و آشامیدنی ها 
در مقایســه با ســایر اقلام هزینه ای سبد 
مصرفی خانوار با شدت بیشــتری افزایش 
یافت و با توجــه به اینکه ضریــب اهمیت 

گروه خوراکی ها و آشامیدنی ها در محاسبه 
شاخص کل بهای کالاها و خدمات مصرفی 
نرخ تورم دهک هــای پایین درآمدی ۴۳.۳ 
درصد برای دهک اول نسبت به دهک های 
بالای درآمــدی ۱۷.۲ درصــد برای دهک 
دهم به مراتب بیشــتر است، افزایش موقت 
شکاف تورمی دهک های درآمدی متعاقب 
اجــرای طرح مردمــی ســازی یارانه قابل 
انتظار بوده و برهمین اساس نیز مبلغ یارانه 
لحاظ شــده از ســوی دولت برای جبران 
افزایش هزینــه هر فرد خانــوار در مصرف 
اقلام مذکور در هرماه برای ســه دهک اول 
معادل ۴ میلیون ریال و بیشتر از مبلغ یارانه 
شــش دهک بعدی معادل ۳ میلیون ریال 

تعیین شده است.
بر این اساس خاطرنشان می نماید، اختلاف 
ایجادشــده در نرخ تورم دهک های پایین و 

بالا درآمــدی در ماه های اولیــه اجرا طرح 
مردمی ســازی یارانه های موقتــی و قابل 
انتظار بوده اســت، لیکن با فروکش نمودن 
آثــار تورمی اجــرای طرح روند کاهشــی 
شکاف تورم ماهانه میان دهک های مذکور 
از تیرماه سال جاری آغازشده به طوری که 
اختلاف شاخص نرخ تورم ماهانه دهک اول 
۱۹.۵ درصــد و دهک دهــم ۸.۴ درصد که 
در خردادماه به ۱۱.۱ واحد درصد رســیده 
بود، در شهریورماه سال جاری اختلاف نرخ 
تــورم ماهانه برای دهــک اول ۲.۱ درصد و 
دهک دهم ۱.۸ درصد تنهــا رقم ۰.۳ واحد 
درصد بوده است. با توجه به اینکه محاسبه 
شــاخص های نرخ تورم »نقطــه به نقطه« 
و »دوازده ماهــه« دوره بلندمدت تــری از 
زمان را در برمی گیرد، در صورت ثبات سایر 
شــرایط انتظار می رود اختــلاف میان نرخ 
تورم دهک های درآمــدی نیز به مرور زمان 
در این شاخص های تورمی نیز کاهش یافته 

و به تدریج همگرا شوند.
بنابرایــن خاطرنشــان می شــود، مطلب 
منتشرشده با تمرکز بر شــکاف تورم نقطه 
به نقطه دهک هــای اول و دهم درآمدی در 
شهریورماه سال جاری و بدون اشاره به روند 
کاهشی شکاف تورم ماهانه میان دهک های 
مذکور در ماه های اخیر صرفاً گویای بخشی 
از واقعیــت تحــولات تورمــی دهک های 
درآمــدی در ماه های اخیر پــس از اجرای 
طرح مردمی ســازی یارانه ها بوده اســت. 
علی الاصول در ارائــه تحلیل های آماری و 
اقتصادی شایسته است جراید مذکور ضمن 
پایبندی بر اصول حرفه ای ناظر بر ارائه نقد 
علمی و منصفانــه، تمامی جوانب موضوع را 
در تحلیل های خود موردتوجه قرار دهند و 
صرفاً به تحلیل حدی و برداشت های منقطع 
از گزارش های مراجع آماری کشــور اکتفا 

ننمایند.

ونده های مالیاتی رئیس سازمان امور مالیاتی اعلام کرد؛ وصل ۹.۳ میلیون دستگاه کارت خوان به پر

شرکت های معتمد ارائه کننده خدمات مالیاتی در بازار سرمایه معرفی شدند

برجام زمینه ساز ریزش شاخص بورس نیست

بازار سهام در ارزنده ترین شرایط تاریخی قرار دارد
خریدار  یک کارشــناس بازار سرمایه با 
تاکید بر اینکه بازار ســهام در ارزنده ترین 
شــرایط تاریخی خود قرار گرفته اســت، 
گفت: بازدهی ســرمایه گذاری در بورس 
در میان مــدت و در بلندمدت نســبت به 
سایر بازارها به خصوص سود بانکی بیشتر 

است.
»احســان حــاج علی اکبــر« بــه عوامل 
تأثیرگذار بــر روند این روزهــای معاملات 
بازار سهام اشــاره کرد و افزود: افزایش نرخ 
بهره بانکی مهم ترین ریســک بازار سرمایه 
اســت که برخی از بانک ها اقدام به افزایش 
خودســرانه نرخ بهره بانکــی کرده اند، این 
در حالی اســت که بانک مرکــزی به طور 
جد پیگیر رفع این مشــکل و نیز برخورد با 

بانک های متخلف است.
وی بیان داشت: چنین ســرمایه گذاری که 
باعث کسب بازدهی بدون ریسک می شود، 
باعث خواهد شــد تا مردم پول های خود را 
وارد بــازار ســرمایه نکنند؛ وجــود چنین 

مساله ای باعث شده تا ســهامداران بزرگ 
شرایط را برای ورود نقدینگی به بازار سهام 

مناسب نبینند. 
حاج علی اکبر با تاکید بر اینکه افزایش نرخ 
بهره بانکــی در کشــورهای مختلف جهان 
و به تبــع آن شــروع رکود جهانی اســت، 
خاطرنشــان کرد: نرخ بهره بانکی آمریکا از 
۰.۷۵ درصد به ۲.۵ درصد رســیده است و 
بسیاری از تحلیل گران پیش بینی می کنند 
که احتمالاً نرخ بهره بانکــی امریکا به ۴.۵ 

درصد نیز افزایش یابد. 
این کارشناس بازار ســرمایه اظهار داشت: 
ایــن موضوع تاثیــر زیادی بــر افت قیمت 
کامودیتی می گذارد و افت قیمت کالاهای 
جهانی بازار سرمایه ایران را تحت تاثیر قرار 

خواهد داد.
وی ابهــام در آینده برجــام را دیگر عامل 
تاثیرگذار در رونــد فعلی بازار ســرمایه 
عنوان کــرد و ادامه داد: طولانی شــدن 
روند مذاکرات برجام موجب شــده است 

تا ابهــام در بازار ســرمایه تــداوم یابد، از 
ســوی دیگر اگــر برجام محقق شــود به 
احتمال زیاد نرخ دلار بــه حدود ۲۵ هزار 
تومان کاهش می یابد. ایــن موضوع تاثیر 
منفی کوتاه مدت بر بازار ســرمایه خواهد 
داشــت، زیرا که معاملات بورس در ایران 
کامودیتی محور اســت و کاهش نرخ ارز، 
زمینه ساز کاهش سودآوری شرکت های 

بورسی خواهد شد.

حاج علی اکبر تاکید کرد: به نظر می رســد 
که بازار ســهام برجام را در خود پیش خور 
کرده و با فرض تحقق برجام، شــاخص کل 

بازار سهام ریزش نخواهد کرد. 
این کارشناس بازار ســرمایه اظهار داشت: 
در نیمه های نخست ســال ۹۹ که شاخص 
کل بورس بدون پشتوانه بازده های نجومی 
را به ســرمایه گذاران می داد، موجب شد تا 
از نیمه های ســال ۹۹ به بعد شــاخص کل 
بازار ســرمایه ســقوط کند، به طوری که 
ســهامداران با ناراحتی و زیان فراوان از این 

بازار خارج شدند. 
وی عنــوان کــرد: پــول جــای ایمــن را 
برای ســرمایه گذاری انتخــاب می کند و 
تجربه های تلخ سال ۹۹ موجب شده تا مردم 
اعتماد خود را به بازار سهام از دست بدهند 
و از نظر مردم ســرمایه گذاری در بازار سهام 

ایمن نیست.
حاج علی اکبــر گفت: در میان مــدت و در 
 P/E بلندمدت شــاهد هســتیم که نسبت

متوسط بازار ســهام به کف چند ساله خود 
رسیده اســت. بررســی تحلیلگران نشان 
می دهد که ارزندگی بازار سهام به کف سال 
۹۷ رســیده و این یعنی این که بازار سهام 
در ارزنده ترین شــرایط تاریخی قرار گرفته 

است.
این کارشناس بازار ســهام گفت: اگر سهام 
را از نظر تکنیکالی بررســی کنیم، بسیاری 
از سهام ها شــرایط مســاعدی برای رشد 

برخوردار هستند. 
وی در پایــان تاکیــد کرد: شــاخص کل 
نیز کف ســازی خوبی کرده اســت و از نظر 
تکنیکالی با نوســان ۱۰ درصــد پایین تر 
و بالاتر شــرایط برای صعود بازار ســرمایه 
محیا اســت، بنابرایــن در میان مدت و در 
بلندمدت احتمالاً ســرمایه گذاری در بازار 
سهام سودی بسیار بیشــتر از سود بانکی را 
به سرمایه گذاران خواهد داد؛ لذا به سرمایه 
گذاران توصیه می کنم که از الان به چیدن 

پرتفوی متنوع روی بیاورند.



 تسهیلات، راهکار رونق تولید نیست

صنعت در دور باطل تـورم و وام

 نمی توان تجار خارجی را متقاعد به استفاده از پلتفرم داخلی کرد

فعالان اقتصادی پشیمان از فعالیت در فضای مجازی
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سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس خبر داد
و ظرف دو هفته آینده   واردات خودر

انجام می شود
سخنگوی کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، تاکید 
کرد: بر اســاس آنچه که وزارت صنعت و معدن قول داده است ظرف دو 
هفته آینده باید واردات خودرو صورت گیرد.روح الله عباســپور با اشاره 
به آخرین وضعیت اجرای قانون ســاماندهی صنعــت خودرو در حوزه 
واردات خودروهــای خارجی، بیان کرد: قطعا بر اســاس قانون مصوب 
مجلس باید تا پایان امسال تا سقف یک میلیارد دلار خودروی خارجی 
وارد شــود. مجلس در بودجه ســال ۱۴۰۱ دولت را مکلف به واردات 
خودرو کرده اســت.وی در ادامه اظهار کرد: دولت آئیــن نامه اجرایی 
برای واردات خودرو را نیز تهیه کرده اســت. بر اســاس آنچه که وزارت 
صنعت گفته اســت ظرف دو هفته آینده واردات خودرو صورت خواهد 
گرفت. قطعا در مواردی که آئین نامه واردات با قانون مجلس مغایر باشد 
ورود کرده و تذکر لازم داده می شــود. آئین نامه واردات خودرو نیز باید 
در چارچوب قانون مصوب مجلس دنبال شود. مجلس بر اهداف قانون 

گذاری در حوزه واردات خودرو تاکید دارد.

وزیر ارتباطات اعلام کرد
استفاده از بالن های مخابراتی برای شرایط 

خاص و بحرانی
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات اعلام کرد: بالن های مخابراتی برای 
ارائه خدمات ارتباطی در شــرایط خاص و بحرانی که زیرســاخت های 

ارتباطی زمینی، قطع یا اشباع می شوند، مورد استفاده قرار می گیرند.
»عیســی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پستی که در 
کانال »بله« خود منتشر کرد، نوشت: در ســیل استان لرستان در سال 
۹۸، این نوع بالن ها توانســتند تا زمان اتصال مجدد زیرســاخت های 
ارتباطی، ارتباط را در منطقه ســیل زده برقرار کنند. همچنین در ایام 
اربعین سال جاری، یکی از این بالن ها در مرز مهران به زائرین اینترنت 

بی سیم رایگان ارائه می کرد.
وزیر ارتباطــات تاکید کرد: اکنــون با تلاش همکارانم در پژوهشــگاه 
فضایــی ایران، نســل جدید ســکوهای متحرک مدیریــت بالن های 

مخابراتی رونمایی شد که قابلیت های ویژه و منحصر به فردی دارد.
»حســن ســالاریه« درباره این ســکوی متحرک مدیریت بالن های 
مخابراتی که در تبریز و در جهت توسعه صنعت فضایی کشور به صورت 
هوشــمند طراحی شده اســت، گفت: ویژگی منحصر به فرد این سکو، 
ویژگی خود تنظیمی و خودکار بودن در زمــان وزش باد و تغییر ارتفاع 

بالن است که کار کاربر را ساده تر می کند.

رئیس ســازمان فضایی ایران افزود: در مواقع وزش بــاد، کار کردن با 
بالن های مخابراتی سخت می شــود و اپراتور باید مهارت ویژه ای برای 
تنظیم این بالن داشــته باشد. خودکار بودن این ســکو باعث می شود 
مشکلی برای تنظیمات بالن مخابراتی برای ارائه خدمات به وجود نیاید.

وی تاکید کرد: این ســکو برای انجام کارهای تکمیلــی و نصب بالن به 
تهران منتقل خواهد شــد و کاربرد گســترده در ایجاد ارتباط در زمان 

بروز بلایای طبیعی دارد.
ســالاریه تصریح کرد: آمادگی این را داریم تا تعداد سکوها را بر اساس 
نیازی که در کشور وجود دارد به ویژه ارائه دیتا و اینترنت در مواقع بروز 

حوادث طبیعی افزایش دهیم.

معاون صندوق نوآوری خبر داد
اعطای تسهیلات تولید صنعتی به شرکت های 

دانش بنیان 
معاون تسهیلات و تجاری ســازی صندوق نوآوری و شکوفایی از برنامه 
این صندوق برای پرداخت تســهیلات تولید صنعتی به شــرکت های 

دانش بنیان با نرخ سود ۱۱ درصد خبر داد.
روح الله ذوالفقاری درباره تســهیلات جدیدی که صنــدوق نواوری و 
شکوفایی به شــرکتهای دانش بنیان ارائه می کند، گفت: شرکت های 
دانش بنیانی که تصمیم به توســعه زیرســاخت های تولید محصولات 
دانش بنیان خود دارند می توانند با استفاده از تسهیلات تولید صنعتی 
صندوق نوآوری و شــکوفایی بخشــی از هزینه های مورد نیاز را تأمین 
کنند.وی افزود: ارائه این تسهیلات چه برای اجرای طرح های ایجادی 
و چه برای انجام طرح های توسعه ای به عنوان یکی از برنامه های کاری 
اصلی در دستور کار صندوق قرار دارد.معاون تسهیلات و تجاری سازی 
صندوق نوآوری و شــکوفایی اضافه کرد: هزینه های اجرای طرح های 
صنعتی شامل تأمین فضای تولید، تأمین ماشــین آلات و تجهیزات و 
هزینه های راه اندازی اولیه می شود که در صورت داشتن توجیه فنی و 

اقتصادی در دایره حمایتی صندوق قرار می گیرند.
وی با تاکیــد بر اهمیــت حمایت مالی از ایــن طرح ها، افــزود: ایجاد 
ظرفیت های جدید، افزایش ظرفیت و کیفی ســازی تولید محصولات 
دانش بنیان مستلزم ســرمایه گذاری های زیر ساختی است و صندوق 
نوآوری و شــکوفایی آمادگی دارد تا ۸۰ درصد هزینه هــای مورد نیاز 
اجرای این طرح ها تســهیلات پرداخت کند.به گفته معاون تسهیلات 
و تجاری ســازی صندوق نوآوری و شــکوفایی، این تســهیلات با نرخ 
ترجیحی ۱۱ درصد و با دوره بازپرداخت حداکثر ۷ ســاله و بر اســاس 
پیشرفت کار به شرکت ها پرداخت می شــود و در صورتی که از ظرفیت 
تأمین کنندگان داخلی استفاده شــود، میزان حمایت این صندوق نیز 
بیشتر در نظر گرفته می شود.ذوالفقاری خاطرنشان کرد: شرکت های 
دانش بنیان می توانند درخواست تســهیلات تولید صنعتی، را از طریق 

صندوق نوآوری و شکوفایی اعلام کنند و از این فرصت بهره مند شوند.

تولید

 مدیرکل استاندارد اســتان تهران گفت: در یک سال 
گذشــته بیش از یک هــزار مورد پروانه هــای کاربرد 
علامت اســتاندارد اجباری و تشویقی ابطال شد که در 
مقایسه با مدت مشابه سال پیش از آن رشد سه برابری 

نشان می دهد.
عباس نوری افزود: این مهم به عنــوان یک اقدام ویژه 
در یک سال اخیر برای محصولات، کالاها و حوزه های 
مختلف در دستور کار قرار گرفت و واحدها به دلیل عدم 
رعایت الزامات استاندارد، مشــمول ابطال پروانه های 

کاربرد علامت استاندارد شدند.
وی همچنین با اشــاره بــه طرح اصــلاح هدفمندی 
یارانه ها در دولت سیزدهم، خاطرنشــان کرد: در این 
راســتا طرح اقدام ویژه اوزان و مقیاس ها یا طرح پیش 
بســته بندی برای نخستین باز از ســوی این اداره کل 
اجرایی شد.نوری بیان داشت: با اجرایی شدن این طرح 

مشخص شد کم فروشــی هایی وجود دارد و 
تا امروز کــه چند ماه از اجرایی شــدن طرح 
می گذرد با بازرسی از ۱۱۰ واحد تولیدی ۳۶ 
درصد عدم تطابق گزارش شد که واحدهای 

خاطی اعمال قانون شدند.
وی به عملکرد ســایر حوزه ها در یک ســال 
گذشته اشــاره کرد و گفت: در این مدت ۲۳ 

هزار و ۵۰۰ مورد نمونه بــرداری از واحدهای تولیدی، 
۱۵ هــزار و ۶۵۶ مورد بازرســی از واحدهای تولیدی، 
۲۳ هزار و ۱۹۲ مــورد بازدید از مراکــز عرضه، ۸۴۹ 
مورد صدور پروانه کاربرد علامت اســتاندارد اجباری و 
ســه هزاری و ۳۶۸ مورد تمدید آن، ۱۱۴ مورد صدور 
پروانه کاربرد علامت اســتاندارد تشویقی و ۳۰۹ مورد 
تمدید آن، ۲۵ هزار و ۴۹۱ مــورد صدور گواهی ایمنی 
استاندارد آسانسور، ۱۳ مورد صدور تأییدیه استاندارد 

خطوط کابل راه )مثل تله کابیــن( و ۶ هزار 
مورد بازرسی از زمین های بازی و شهربازی 

از سوی این اداره کل انجام شد.
این مقام مســئول با اشــاره بــه نام گذاری 
امسال به سال دانش بنیان، از صدور ۲۲ فقره 
گواهی انطباق محصــولات دانش بنیان در 

یک سال اخیر خبر داد.
وی همچنین با اشــاره به موضوع استانداردســازی و 
آمــوزش، از تدوین ۳۲۳ مورد اســتاندارد ملی و ۴۵۰ 
مورد بازنگری در اســتانداردهای ملی خبر داد و ادامه 
داد: در یک ســال اخیر ۶۶ هزار و ۴۵۳ نفر - ســاعت 
آموزش مدیران کنترل کیفیــت و ۱۱ هزار و ۹۰۰ نفر 

- ساعت آموزش کارشناسان استاندارد اجرایی شد.
نوری اظهار داشــت: ۲۶ هــزار و ۸۴۶ مــورد آزمون 
نازل های عرضه ســوخت، ۹۱۳ مورد آزمون نازل های 

سی ان جی، ۵۶ هزار و ۱۰۶ مورد آزمون وسایل توزین 
ســبک، ۲۰ هــزار و ۲۷۸ مورد آزمون باســکول های 
وسایل نقلیه چرخدار جاده ای، ۴۱۰ مورد آزمون انگ 
فلزات گران بها و ۵۲ هزار و ۴۴۵ مــورد پلمپ گذاری 

وسایل توزین ثبت شد.
وی یادآور شــد: با توجه به اینکه تهران استانی بیشتر 
خدماتی اســت، اداره کل اســتاندارد این استان ورود 
به کیفیت خدمات گردشــگری، آموزشــی )آغاز آن 
از مدارس ابتدایی(، توانبخشــی، ورزشی، پست و در 
آینده نزدیک فناوری اطلاعات را در دســتور کار خود 

قرار داده است.
مدیرکل استاندارد استان تهران تصریح کرد: سازمان 
ملی اســتاندارد ایران در دوره تحولی و جدید خود در 
جایگاه مدعی العموم کیفیــت بوده و در حقیقت وکیل 

مردم در مباحث کیفی کالاها و خدمات است.

ســخنگوی وزارت صمت با بیان اینکه تعــداد کدهای 
تعرفه کالاهــای ممنوعه وارداتی از ۱۳۹۹ کد در ســال 
۱۳۹۷ بــه ۱۵۵۰ کد در ســال جاری رســیده، گفت 
که ۶۰۰ ردیف تعرفــه نیز در حال حاضــر در گروه ۲۷، 
مشمول ممنوعیت موقت هستند و برخی کد تعرفه های 
دارای اقلام مشــترک با اقلام دارای مشابه تولید داخل 
نیز مشمول بررسی ثانویه و ســختگیرانه در زمان ثبت 
ســفارش قرار گرفته اســت. امید قالیباف با اشــاره به 
اقدامات انجام شــده برای حمایت از تولیــد داخل که 
ممنوعیت واردات کالاهای غیر ضــرور و لوکس یکی از 

آن ها است، اظهار کرد: در این راستا و با توجه 
به شرایط کشــور، از ســال ۱۳۹۷ بر اساس 
تصمیم شــورای عالی هماهنگــی اقتصادی 
کشــور، ورود اقلام غیرضرور و لوکس شامل 
۱۳۳۹ قلم کد تعرفه ممنوع شد. با بررسی های 
بعدی و لزوم به روزرســانی فهرست یاد شده 
و افــزودن اقــلام دارای تولید داخــل، تعداد 

کالاهای مشمول ممنوعیت واردات در پایان سال ۱۳۹۷ 
به ۱۳۹۲ ردیف تعرفه رسید.ســخنگوی صمت با بیان 
اینکه فهرست کالاهای مشمول با توجه به داخلی سازی 

محصول و سایر متغیرها و همچنین شکسته 
شدن سرفصل ها به کد تعرفه های دقیق تر، هر 
سال بازنگری می شــود گفت: در پایان سال 
۱۳۹۸ تعداد کالاهای مشــمول منع وارادت 
به ۱۵۱۹ ردیــف تعرفه، در ســال ۱۳۹۹ به 
۱۵۳۹ ردیف، در سال ۱۴۰۰ به ۱۵۳۷ ردیف 
و در ســال جاری نیز بــه ۱۵۵۰ ردیف تعرفه 
رسید.  وی با اشــاره به اینکه از جمله اقلام ممنوعه گروه 
چهارم کالایی، شامل پوشاک، لوازم خانگی، محصولات 
کشــاورزی دارای تولید داخل و لوکس و اقلام مصرفی 

غیرضرور مانند آلات موسیقی است، تصریح کرد: علاوه 
بر این ممنوعیت هــای دائم، تعــداد ۶۰۰ ردیف تعرفه 
نیز در حال حاضر مشــمول ممنوعیت موقت شــده که 
فهرســت این اقلام با توجه به درخواست بازرگانان، نیاز 
کشــور و نظر تخصصی نهادهای مســئول، قابل بسط 
و یا تحدید اســت.به گفته این مقام مســئول از ســال 
۱۳۹۷ تاکنون ممنوعیت واردات بــرای این تعرفه ها، 
طبق ضوابط در فرآیندها و سامانه های تجارت خارجی 
شامل سامانه جامع تجارت، سامانه های بانک مرکزی و 

سامانه های گمرکی اعمال شده است.  

استاندارد

واردات

خریدار  نایب رئیس کمیســیون خدمات 
فنی و مهندســی اتاق بازرگانی ایران خاطر 
نشان کرد: تجار خارجی تشخیص می دهند 
که در کدام پیام رسان فعالیت خود را دنبال 
کنند آنها برای خود این پرســش را مطرح 
می کند که چرا باید در ایــن پلتفرم داخلی 
عضو شــوند و چه فعالیتی می تواند در این 
فضا داشــته باشــند؟ بدون تردید به پاسخ 

روشنی نخواهند رسید.
ســادینا آبایی، منابــع آمــاری در ایران را 
یکدست ندانست و افزود: دبیرخانه شورای 
گفت وگو اتاق بازرگانی با هدف تاثیر قطعی 
اینترنت و فیلتر شــدن پلتفرم های خارجی 
جلســه ای را با مســئولان دولتی و فعالان 
بخش  خصوصی برگزار کرد؛ در این جلســه 
هر کدام از این گروه ها آماری متفاوت در این 
زمینه ارائه می دادند و این مساله تاسف آور 
است که نمی توان دیتا ثابت و قابل اعتنایی 
در این زمینــه ارائه و بــه آن آمارها اعتماد 

کرد.
وی با اشــاره به شــکل گیری نگاه منفی در 
بــدو ورود اینترنت به ایــران، تصریح کرد: 
امــروز فضای اینترنت بســتر کار اســت و 
وقتی این فضا بدون اطلاع قبلی قطع شــود 
کســب وکارها تحت تاثیر قــرار می گیرد؛ 
امروزه بسیاری از رابطه تجاری بازرگانان در 
بستر فضای مجازی شکل گرفته و هم اکنون 

همه این فعالیت ها معلق شده است.
این فعال اقتصادی حوزه فناوری ارتباطات 
در پاسخ به این پرســش که بسیاری از تجار 
داخلی از طریق پلتفرم های خارجی فعالیت 
اقتصــادی خود را دنبــال می کردند و تجار 
خارجی در ارتبــاط بودند آیا ایــن امکان 
وجــود دارد که تجار خارجی قانع شــوند و 
پلتفرم های داخلی نصب و فعالیت هایشان 
را از این فضا دنبال کننــد؟ تصریح کرد: آیا 

ما توانســتیم آموزش و بسترسازی لازم را 
برای کســب وکارهای داخلــی ایجاد و آنها 
را متقاعــد کنیم که به ســمت پلتفرم های 
خارجــی نرونــد؟ بــه همین میــزان هم 
نمی توان تجار خارجــی را متقاعد کرد که 

پلتفرم های داخلی را نصب کنند.
نایــب رئیس کمیســیون خدمــات فنی و 
مهندسی اتاق ایران با اشاره به حق انتخاب 
در بازار آزاد، خاطر نشان کرد: تجار خارجی 
تشــخیص می دهد که در کدام پیام رسان 
فعالیت خود را دنبال کننــد آنها برای خود 
این پرسش را مطرح می کند که چرا باید در 
این فضا عضو شود و چه فعالیتی می تواند در 
این فضا داشته باشند؟ بدون تردید به پاسخ 

روشنی نخواهند رسید.
این فعال حــوزه فنــاوری با بیــان اینکه 

ســرمایه گذاران ترسو هســتند و به دنبال 
فضــای امــن و پایــدار برای کســب وکار 
هســتند، افــزود: در این شــرایط تمایل 
برای ســرمایه گذاری در فضــای آی تی در 
ایران تقلیل پیدا کرده اســت و کســانی که 
در ایــن حــوزه ورود کردند بــدون تردید 
پیشــیمان هســتند. فعــالان اقتصادی 
تلاش زیــادی کردند که این مهــم را برای 
ســرمایه گذاران خرد و کلان جا بیاندازیم 
ریســک پذیر  ســرمایه گذاری های  کــه 
بازدهی خوبی خواهند داشــت امروز همه 
این تلاش ها بــا قطعی اینترنت و مســدود 
کــردن پلتفرم ها بی نتیجه مانده اســت به 
عبارتی تمام رشته هایی که بافتیم پنبه شد 
و نمی دانم کدام ســرمایه گذار برای ورود به 

حوزه رغبت دارد.

آبایی در پاســخ بــه این پرســش که وزیر 
اقتصاد اعلام کرد که این وزارتخانه در حال 
تدوین مصوبه ای برای جبران خسارت های 
وارده به فعالان اقتصادی در فضای مجازی 
اســت این موضوع را تا چه میزان قابل اجرا 
شدن می دانید؟ افزود: دغدغه مهم فعالان 
اقتصــادی این اســت که دولــت همواره 
شرکت ســود آنهاســت این در حالیست 
که ایجاد اشــتغال برعهده دولت هاست اما 
در ایران بخش مهمی از ایجاد اشــتغال به 
بخش  خصوصی واگذار شــده است، دولت 
در این میــان هیچ اقدامی بــرای کاهش 
هزینه هــای فعــالان اقتصــادی انجــام 
نمی دهد اما از ســوی دیگر فقط شــریک 

درآمد آنهاست.
وی ادامه داد: به نظر می رسد این طرح های 

حمایتــی انجام نشــود چراکه اگــر دولت 
می خواســت کاری کند محیط آرام را برای 
کســب وکارها فراهم می کــرد درغیر این 
صورت این اقدامات نــوش دارو بعد از مرگ 
سهراب است و اگر بخواهد مشوقی و جبران 
خسارتی بپردازد از محل درآمدهایی است 
که از بخش خصوصــی دریافت کرده آنها را 

پرداخت می کند.
عضو هیــات نماینــدگان اتــاق بازرگانی 
با بیــان اینکه مشــاغل خانگی به ســمت 
کســب وکارهای مجازی هدایت شــدند، 
تصریح کرد: کســب وکارهای خانگی یعنی 
افرادی که دست شــان به جایی بند نبود و 
نمی توانســتند از جایی امتیــازی دریافت 
کنند از این رو در این فضــا ورود کردند اگر 
فضا برای کسب وکار این افراد مسدود شود 

آنها باید چه اقدامی انجام دهند؟
وی ادامه داد: چرا بایــد محدودیت تجاری 
برای جامعه روستایی و بانوانی که سرپرست 
خانوار بودند و در این فضــا فعال می کردند 
ایجاد شــود حالا این افراد از چه مجراهایی 
درآمدزایی کنند؟ به عنوان مثال فردی که 
یک فروشگاه مجازی در اینستاگرام داشت 
بعد از تعطیلی آن نهــادی وجود دارد که به 
آن شــخص تضمین بدهد که فروشگاه  را از 
این فضا خــارج به فضای دیگــری منتقل 
کنید، بدون تردید همان درآمد گذشــته را 
خواهی داشت؟ آیا این مهم شدنی است و آیا 
فضای برابری برای تجارت در این پلتفرم ها 
ایجاد شده اســت؟ بدون تردید پاسخ منفی 
است و این مسائل علاوه بر مسائل اقتصادی 

تبعات و پیامدهای اجتماعی.
آبایی در پایان بیان کرد: قانون بهبود فضای 
مستمر کسب وکار در فضای مجازی خدشه 
دار شــده اســت و کمتر به این نکته توجه 

می شود.

سمیه رســولی  تورم موجب شده صنایع 
کشــور برای تامین مالی دســت به دامان 
بانکها شــوند؛ به گونه ای که تا پایان تیرماه 
امسال بیش از ۷ هزار ثبت نام برای دریافت 

وام انجام شده است.
یکی از اصلی ترین چالش های حوزه تولید 
و صنعت، موضوع تأمین سرمایه در گردش 
است؛ حتی آنطور که رئیس سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی می گوید این 
موضوع از مهم ترین دلایل تعطیلی صنایع 

در کشور محسوب می شود.
در این بین شــبکه بانکی همواره به عنوان 
راهکاری برای تأمیــن مالی تولید و صنعت 
در کشــور مورد تاکید قرار گرفته اســت؛ 
در واقــع واحدهــای تولیــدی و صنعتی 
)ســوای از تقاضاهــای ســوداگرایانه( که 
طی سال های گذشــته زیر فشــار تورم، با 
افزایش هزینه های تولیــد و در اغلب موارد 
با ســرکوب قیمتی مواجه شــده اند، برای 
دســتیابی به ســرمایه در گردش دست به 

دامان بانک هــا می شوند.بررســی آخرین 
وضعیــت تســهیلات دهی شــبکه بانکی 
)برنامه تولید و اشتغال در قالب طرح تبصره 
۱۸( حــوزه تولید و صنعت نشــان می دهد 
که تا پایان تیر ماه ســال جــاری از مجموع 
۷ هزار و ۸۳ درخواســت تســهیلات که از 
سوی بنگاه های کوچک و متوسط به شبکه 
بانکی ارسال شــده، تنها هزار و ۸۳۵ مورد 
به بانک ها معرفی شــده اند و ۶۰۷ مورد نیز 
تسهیلات دریافت کرده اند.در این بین رقم 
درخواســتی واحدهای صنعتی بیش از ۱۵ 
هزار میلیارد تومان بود که که شــبکه بانکی 
توانسته است فقط رقمی در حدود ۵ هزار و 

۶۰۰ میلیارد تومان بپردازد.
به این ترتیب شبکه بانکی فقط به یک سوم 
از درخواســت های صادره بــرای دریافت 
تسهیلات پاســخ مثبت داده است؛ در واقع 
میان میزان تقاضا برای دریافت تسهیلات و 
تسهیلات پرداخت شده، شکاف حدوداً ۱۰ 

هزار میلیارد تومانی وجود دارد.

تورم، صنعت را در دور باطل گرفتار 
کرده است

نکته قابل توجه این اســت کــه همانگونه 
که مســئولان مختلف به ویــژه در بخش 
خصوصی تاکید می کنند، دولت باید اولویت 
نخســت خود را کاهش نرخ تورم قرار دهد 
چراکه هر چقدر افســار تورم رهاتر باشــد 
به همــان میزان نیز صنایــع در بخش های 
مختلف به ویــژه در اســتخدام نیروی کار، 
هزینه خرید مــواد اولیــه و موجودی مواد 
اولیه در تنگنا قرار می گیرند و همین مساله 
موجب افزایش تمایل این بخش به دریافت 

تسهیلات بیشتر می شود.
این در حالیست که شــبکه بانکی به دلیل 
چالش های فراوانی کــه دارد نمی تواند به 
عنوان ابزار قابل اعتمادی برای رفع نیازهای 
صنعت و تولید نقش آفرینی کند؛ موضوعی 
که موجب می شود صنعت کشور در یک دور 
باطلی بیفتد که از یک طرف نیاز به سرمایه 
در گردش دارد و از طرف دیگر نمی تواند این 

نیاز خود را برطرف کند.
همچنیــن عــلاوه بر مســاله یاد شــده، 
بســیاری از واحدهای تولیدی با توجه به 
تورم موجود و شــرایطی کــه دارند، توان 
بازپرداخت تســهیلات دریافتی را ندارند 
که همین امــر موجب افزایــش معوقات 
بانکــی و جریمه های سرســام آور روزانه 

می شود.
بر همیــن اســاس، وابســتگی صنایع به 
تســهیلات بانکی برخلاف تصور مسئولان، 
نه تنها منجر به بازگشت رونق به این بخش 

نمی شــود بلکه هم موجب بدهکار شــدن 
واحدهای تولیدی و از آن طرف فریز شــدن 
منابع شبکه بانکی می شود و هم رکود را در 

این بخش عمیق تر می کند.
بنابراین همانطور که تاکید شد، دولت باید 
تمام توان خود را در جهت کاهش نرخ تورم 
و رقابتی و بهره ور کردن صنایع کشــور قرار 
دهد زیرا در غیر این صورت، ســتون فقرات 
اقتصاد کشــور درگیر رکــود و بدهی هایی 
می شــود که تبعات ســختی را بــه همراه 

خواهد داشت.

وانه های کاربرد علامت استاندارد رشد ۳ برابری ابطال پر

فهرست کالاهای مشمول ممنوعیت واردات منتشر شد

آگهی مفقودی
ســند تراکتور کمر شــکن 950به شــماره موتور CEW5107Dوشاسی 
اشکارکلائی  اصغر  علی  نام  N۳HBUR04BGBR80127ومدل1۳95به 
مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط میباشد.                                                                       یزد
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مدیرکل دفتر برنامه ریزی برق حرارتی:
۶ هزار مگاوات ظرفیت جدید تأمین برق برای 

پیک تابستان سال آینده برنامه ریزی شد
 مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان شــرکت مادرتخصصی تولید نیروی 
برق حرارتی ایران از انجام برنامه ریزی های لازم برای پیک  مصرف برق 
در تابستان سال آینده خبر داد و گفت: پیش بینی شده تا تابستان سال 
۱۴۰۲ حدود ۶ هزار مگاوات ظرفیت جدید به توان تولید برق کشــور 

افزوده شود.
»هادی مدقق« افزود: برنامه ریزی های لازم از هم اکنون برای پیک بار 
تابستان ســال آینده انجام شــده و اقدام های لازم هم در دست انجام 

است.
وی ادامــه داد: حدود ۳ هزار مــگاوات واحد نیروگاهی جدید توســط 

شرکت برق حرارتی اضافه خواهد شد.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان برق حرارتی با اشــاره به تفاهم نامه ای 
که در ابتدای دولت ســیزدهم بین وزارت نیرو و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت برای احداث نیروگاه توســط صنایع به امضا رسید، گفت: بر این 
اساس یک هزار و ۴۰۰ مگاوات پیش بینی شــده نیروگاه برای پیک بار 

سال آینده توسط بخش صنایع احداث و وارد مدار شود.
مدقق خاطرنشان کرد: تفاهم نامه ذکر شــده در ابتدا برای احداث ۱۰ 
هزار مگاوات نیروگاه توسط صنایع بود که اکنون صنایع بیشتری تمایل 
پیدا کرده اند تا نیروگاه احداث کنند و به تدریــج این واحدها احداث و 
وارد مدار خواهند شد.وی ادامه داد: نیروگاه های احداثی توسط صنایع 
در پیک بار تابستان امسال فقط یک واحد سمنان بود که گرچه چندان 

قابل توجه نبود؛ اما وارد مدار شد.
مدیــرکل دفتر برنامه ریــزی کلان برق حرارتی بیان کــرد: همچنین 
پیش بینی شــده بــرای پیک تابســتان ۱۴۰۲ حــدود ۸۵۰ مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر وارد مدار شود.مدقق خاطرنشان کرد: حدود ۲۹۰ 
مگاوات نیروگاه تولید پراکنده )نیروگاه هــای کوچک زیر ۲۵ مگاوات 
که به صورت محلی وارد مدار می شــوند( نیز برای تابستان سال آینده 
پیش بینی شــده که تأمین برق انجام دهند.وی گفت: برنامه ارتقا توان 
نیروگاهی نیز ۴۹۰ مگاوات طراحی شده تا از این طریق نیز به ظرفیت 

تولید برق کشور در تابستان ۱۴۰۲ افزوده شود.

مدیرکل دفتر برنامه ریــزی کلان برق حرارتی ادامــه داد: برای پیک 
تابســتان ۱۴۰۲ علاوه بر آنکه همه برنامه های قبلی باید تکمیل شوند 
باید ۶ هزار مگاوات ظرفیت جدید افزوده شود و به این ترتیب آن ۶ هزار 
مگاواتی که برای تابســتان ۱۴۰۲ تعهد شــده وارد مدار خواهد شد و 

ظرفیت شبکه را افزایش خواهد داد.

عضو هیأت نمایندگان اتاق ایران مطرح کرد
 پالایشگاه فرامرزی شاه راهی برای ارتباط

 با ۴۰ کشور
عضو هیأت نمایندگان اتاق ایران گفت: ســاخت و توسعه پالایشگاه در 
خارج از کشور به صورت مشارکتی می تواند صادرات نفت ایران را حتی 

در دوران تحریم ضمانت کند.
رضا پدیــدار، عضو اتــاق بازرگانی ایــران می گوید: به طــور کلی اگر 
پتانســیلی که فرآیند اجرایــی و عملیاتی آن از منظــر کالا و خدمات 
در مقایســه با آنچه در داخل وجود دارد مقرون به صرفــه تر و توجیه 
اقتصادی بالای یک ســوم یعنی ۳۰ درصد داشته باشد، به صلاح کشور 
و اقتصاد و مردم اســت که از این پتانسیل اســتفاده شود. در خصوص 
پالایشــگاه های فراسرزمینی نیز شــرایط به همین منوال است، یعنی 
با ســرمایه گذاری در این بخش بتوانیم از محل برگشت منافع حاصل 
از این ســرمایه گذاری به توسعه زیرســاخت های داخل کشور نه سایر 

فعالیت های دیگر، مبادرت کنیم، باید این مساله انجام شود.
وی در ادامه بیان کرد: منظور از زیر ســاخت، یعنی به عنوان مثال، اگر 
پالایشگاهی را به صورت مشارکت در کشــور دیگری توسعه، تجهیز و 
یا می سازیم، شاید برای ما دو مزیت داشته باشــد، اول اینکه نفت خام 
را به صورت ضمانت شــده تولید و صادر می کنیم، ایــن یعنی منفعت 
اقتصادی از بابت فروش نفت خام، نکته دوم اینکه سرمایه گذاری که در 
این کشور روی پروژه پالایشگاه ها انجام می دهیم، از آسیب های داخلی 
مصون است، در عین حال سبب کاهش قیمت تمام شده و افزایش سود 

حاصل از سرمایه گذاری هم می شود.
این فعال اقتصادی بخش خصوصی ســپس عنوان کرد: با مازاد ســود 
به دســت آمده از این ســرمایه گذاری می توانیم مواد خام و اولیه مورد 
نیاز داخل را خریــداری و تأمین کنیم، بدون اینکــه پولی در این قبال 
پرداخت کنیم، در ادامه سبب توسعه ســرمایه گذاری و کاهش قیمت 
تمام شده محصول در داخل کشور می شــود. در نهایت با افزایش سود 
راندمان نیز بالا رفته و این ســود از نظر اقتصاد بــرون مرزی و یا همان 
دیپلماسی اقتصادی و ملی مجدداً سبب سرمایه گذاری مضاعف برای 
کشور می شــود.پدیدار متذکر شــد: برای دور زدن تحریم ها با ورود به 
طرح پالایشگاه های فرا ســرزمینی باید در نظر داشته باشیم که کشور 
مقصد خود تحریم نباشــد. در این شــرایط می توان به بــی اثر کردن 

تحریم ها امیدوار بود.
وی سپس گفت: اینکه با کشــورهایی مانند ونزوئلا و یا اروگوئه قرارداد 
برای تجهیز و یا احداث پالایشگاه ببندیم خوب است اما مساله اصلی ما 
در این بحث نقل و انتقال نفت به این کشورهاســت که باید با کشتی و 
تانکر انجام شود. ایران در جنوب و شمال با کشورهای نفت خیز زیادی 
همسایه اســت که می تواند در این خصوص وارد مذاکره شده و سرمایه 
گذاری کنــد ما توان فنی و مهندســی زیادی بــرای ورود به این بحث 

داریم.
عضو هیأت نمایندگان اتاق ایران در پایان نیــز تاکید کرد که، ایران در 
خاورمیانه در مجموع ۱۴ کشور، ۱۵ کشــور در اوراسیا و ۱۲ کشور هم 
شمال آفریقا همســایه بوده و یا ارتباط دارد. که در مجموع ۴۰ کشور را 
شامل می شود. و ورود به بحث پالایشگاه های فرا سرزمینی با یک برنامه 
ریزی و محاسبه درست و دیپلماسی فعال می توانیم با این چهل کشور 

در این بخش همکاری کنیم.

و نیر

چندین سال اســت که تغییر در نظام حکمرانی آب 
احساس می شــود، موضوعی که وزارت نیرو را وادار 
به تنظیم سندی با عنوان ســند حکمرانی آب در این 
راســتا کرده، ســندی که به گفته وزیر نیرو مراحل 
پایانی خود را طی می کند و باید دید که آیا این ســند 
می تواند مرهمی برچالش های بحران آب باشــد و یا 

خیر؟
 با توجه بــه اینکه ایران در یک منطقه خشــک و نیمه 
خشک قرار دارد و ۸۵ درصد مساحت کشور در منطقه 
خشک و نیمه خشک اســت و از طرفی قرار گرفتن ۴۵ 
درصد جمعیت کشور در مناطقی که بیش از ۲۰ درصد 
از منابع آبی را دارند و نیز پدیــده تغییر اقلیم که چند 
سال اخیر شــاهد آن بوده ایم، نیازمند یک مدیریت و 

ساز و کار قوی به ویژه در حوزه آب کشور هستیم.
بی شک توســعه متوازن نیازمند آب اســت و اگر آب 
به درســتی تأمین و مدیریت نشــود چــرخ صنعت و 
اقتصاد به درســتی نمی گردد؛ در ایــن بین حکمرانی 

آب می توانــد گامــی موثر در ایــن بخش 
باشــد، حکمرانی خوب با توجه به چهار وجه 
محیطــی، اجتماعی، سیاســی و اقتصادی 
امکان پذیر بــوده و بایــد در کنــار اینها به 
ســاختار قانونی توجه ویژه داشــته باشیم؛ 
یعنــی مدیریت منابع آب بعــد از حکمرانی 
خــوب و ســاختار قانونی خــوب مطرح و 

کارگشاست.
ظرفیــت آب موجود کشــور تنها به شــرط بهره وری 
می تواند پاسخگوی شــغل و توسعه بیشتر باشد، هفت 
درصد آب مصرفی کشــور مربوط به شرب و سه درصد 
مربوط به صنعت اســت کــه از طریــق بازچرخانی، 
تصفیه و دوباره بــه چرخه مصرف بــاز می گردد و این 
پروســه حدود ۵ میلیارد متر مکعب آب باچرخانی به 
ما می دهد، اما واقعیت آن اســت که در مقابل مصارف 

عظیم کشاورزی قابل توجه نیست.
تغییر در سیاســت های مدیریتــی در بخش هایی که 

مصرف کننده آب هستند و به ویژه در وزارت 
نیرو می توانــد راهی برای حــل تنش های 
آبی باشــد، علی اکبر محرابیان وزیر نیرو نیز 
در همین رابطه به تازگــی اعلام کرد:  زمانی 
که دولت بر ســر کار آمد این قــول را داد که 
نظــام حکمرانی آب را ارتقا دهــد، بر همین 
اساس ســندی تنظیم شد که جزو سندهای 
کم نظیر اســت، از این بابت که کارشناسان حوزه آب 
اعم از مدیران فعلی و گذشــته، متخصصان و اســاتید 
دانشــگاه ها و دانشــمندان حوزه آب روی این ســند 
نظر دادند و ســند در ارکان مختلف بــه ویژه کارگروه 
ســازگاری با کم آبی که قبلا مصوب شده بود، امروز در 

شورایعالی آب به تصویب اعضا رسید.
  وی با اشاره به سه ویژگی این ســند افزود: ویژگی اول 
که مهمترین رکن این ســند اســت عدالت شفافیت و 
قانونگرایی اســت. ویژگی دوم، نظام تصمیم گیری در 
ســطوح ملی حوضه آبریز بوده که ســطوح استانی یا 

شهرستانی در این نظام تصمیم گیری حاکم است.
وزیر نیرو گفت : متخصصان، مدیــران و فعالان بخش 
کشاورزی حوزه آب شــرب محیط زیست و صنعت در 
توزیع آب نظراتشان اعمال می شــود و اختیارات قابل 
توجهی دارند. بخش قابل توجه اختیارات سطوح ملی 
به سطوح اســتانی که به ریاست اســتانداران تشکیل 
می شود، منتقل شده و این ظرفیت را ایجاد می کند که 
با استفاده از نقطه نظرات استماع استانی و شهرستانی 
مدیریت مناسب داشته باشــیم. این سند را با تصویب 
شــورای عالی آب بــزودی در هیئت دولــت مصوب 
خواهیم کرد و بعد از تصویب هیئــت دولت لازم اجرا 

است.
به نظر می رسد که وزارت نیرو بالاخره عزم جدی برای 
تغییر شرایط آب کشــور درنظر گرفته و انتظار می رود 
که پس از ابلاغ این سند تمام دستگاه ها خود را موظف 
به اجرای مفاد آن بدانند تا بیش از این مایه حیات هدر 

نرود و ظرفیتی برای آیندگان نیز وجود داشته باشد.

آب

خریدار  برکشلی گفت: در سازمان اوپک، 
تصمیمــات معمولاً لایه های سیاســی هم 
دارد. این لایه های سیاسی با گسترش اوپک 
به حوزه کشورهای غیر عضو اوپک و به ویژه 

روسیه، قدری شدت هم پیدا کرده است.
 پس از نشســت اوپک پلاس و کاهش دو و 
نیم میلیون بشکه ای نفت خام، قیمت نفت 
خام از ۹۲ دلار به ۹۴ دلار رسید و تا ۹۶ دلار 

هم پیشروی کرد. 
در همان زمان بود گمانــه زنی هایی مبنی 
بر افزایش چنــد برابری قیمــت نفت خام 
شــنیده می شــد اما این افزایش قیمت هم 
دیری نپاییــد و مجدداً در تاریــخ ۱۸ مهر 
ماه به قیمت نفت خام شــاخص برنت پس 
از کاهش یک دلار و ۷۳ ســنتی ۰.۳ درصد 
افت به ۹۵ دلار و ۹۲ ســنت برای هر بشکه 

رسید.
 این فراز و فــرود تا جایی ادامه دار شــد که 
روزهای پایانی هفته گذشته قیمت نفت در 
۲۰ مهر ماه، ۹۵ دلار و ۱۱ ســنت ثبت شد، 
در حالی که سه شنبه ۱۹ مهرماه، ۹۶ دلار و 
سه سنت بود. اما این فراز و فرودهای قیمت 
نفت تا چه زمانی ادامه خواهد داشــت؟ در 
رابطه با این موضوع فریدون برکشلی رئیس 
دفتر مطالعات انــرژی وین به مهر می گوید: 
این مساله ســابقه تاریخی دارد، شاید بازار 
جهانی نفت اجلاس ۵ اکتبر اوپک پلاس را 
برای مدتها در حافظــه تاریخی خود حفظ 

کند.
 اوپــک پــلاس در اولین اجــلاس وزارتی 
حضــوری خــود از اوایــل ۲۰۲۰ و پس از 
شــیوع کرونا، تصمیم به سطحی از کاهش 
سقف رســمی تولید خود کرد که فی الواقع 
هیچ تحلیلگر نفتی تصــور آن را نکرده بود. 
صحبت های رایــج بحث در مــورد امکان 
کاهشی در سطح ۵/۰ تا ۱ میلیون بشکه در 
روز از چند روز پیــش از اجلاس در محافل 
نفتی مطرح شــده بود. اما رقم مورد توافق 

که در یک اجلاس بیست و پنج دقیقه ای و با 
حضور ۲۰ وزیر نفت و ۳ نماینده وزیر نفت، 

در وین تشکیل شد، بازار شوکه کرد.
وی اضافه کــرد: با فاصله ۴ ســاعت پس از 
انتشــار بیانیه دبیر خانه اوپک که به ساعت 
واشــنگتن ۸/۳۰دقیقه صبح چهارشــنبه 
بود، پرزیدنت بایدن بــه لحنی غیر متعارف 
از عربســتان و اوپــک پلاس انتقــاد کرد و 
تصمیم اجلاس وین را سیاســی خواند. به 
فاصله کوتاهی فضای حمله به تصمیم پنجم 
اکتبر اوپک پلاس چنان شــدت گرفت که 
عملًا هیچ کارشــناس نفتی جسارت دفاع 
از بیانیه اوپک پلاس بــه عنوان یک تصمیم 
کارشناسانه را نداشت. پشتیبانی از تصمیم 
اوپک پلاس معادل حمایت از جنگ روسیه 
در اوکراین و تلاش برای کمک به شکســت 
بایــدن در انتخابات میــان دوره ای نوامبر 

تلقی شده بود.

کاهش تولید نفت تصمیم 
سیاسی نبود

برکشــلی اضافه کرد: حالا یــک هفته پس 
از تصمیم اوپک پــلاس قیمت های جهانی 
نفت پس از یک جهش ۱.۵ دلاری سه روزه 
مجدداً به زیر کریدور ۹۰ دلار در هر بشــکه 
برای برنــت بازگشــت. در حقیقت تصمیم 
اوپک پــلاس منبعث از یک عزم سیاســی 
نبود. دبیرخانه سازمان اوپک، برآورد قبلی 
خود در مــورد تقویت طرف تقاضا در ســه 
ماهه آخر ۲۰۲۲ و ســه ماهه اول ۲۰۲۳ را 

خوش بینانه برآورد کرده بود.
 دبیرخانــه آژانــس بین المللــی انرژی در 
پاریس، در گزارش ســپتامبر خود، ضعف 
طرف تقاضا در در ســه ماهه آخر ۲۰۲۲ را 
بیان کرده بود. در گزارش آژانس بین المللی 
انرژی نســبت به نرخ رشد اقتصادی چین و 
در نتیجه رشد تقاضای نفت چین به عنوان 

موتور تقاضــای جهانی نفت، ابــراز نگرانی 
شــده بود. امروز بازار می دانــد که تقاضای 
نفت چین بــرای ماه های پایانــی ۲۰۲۲ و 
بلکه سه ماهه اول ۲۰۲۳، به سطح سه ماهه 
اول ۲۰۲۰ باز نخواهد گشت. این را آمریکا 

هم به خوبی می داند.
رئیس دفتر مطالعات انرژی وین با اشــاره 
به اینکه در شــرایط فعلی تنهــا تحریم ها 
می تواند قدرت سیاســت خارجــه آمریکا 
را حفظ کند، توضیح داد: بایدن نســبت به 
عملکرد حزب خــود در انتخابــات نوامبر 
بدبین اســت. یکی از دلایل عمده آن را هم، 
قیمت بالای بنزین می داند که شــهروندان 
امریکایــی را ناراحت و بدبین کرده اســت. 
دیدگاه رأی دهندگان امریکایی نســبت به 
عملکرد دولت ها، در پمپ بنزین ها شــکل 
می گیرد. حالا قیمت ها در حال صعود است 
و پرزیدنت بایــدن به دنبــال بهانه جویی 

های بین المللی اســت. من حتی از احتمال 
تحریم نفتی عربســتان هم چندان تعجب 
نمی کنم. تحریم حالا تنها و قدرتمندترین 
اصــل سیاســت خارجــی دولت هــای 

امریکاست.

تحلیل گران انرژی نگاه فرابازاری
 به تصمیمات اوپک دارند

برکشــلی اضافه کرد: باید توجه داشت در 
سازمان اوپک، تصمیمات معمولاً لایه های 
سیاســی هم دارد. این لایه های سیاسی با 
گسترش اوپک به حوزه کشورهای غیر عضو 
اوپک و به ویژه روسیه، قدری شدت هم پیدا 

کرده است. 
بنابراین بیشــتر تحلیلگران بــازار جهانی 
نفــت، تصمیمــات اوپــک پــلاس را از 
زاویه های فرابــازاری هم نــگاه می کنند. 
درهــم تنیدگی ابعاد اقتصادی و سیاســی 
به تحلیل بازار ابعاد تازه ای داده اســت. این 
موضوع با توجه به جنــگ اوکراین و تحریم 
روســیه توســط اعضای پیمان اتلانتیک 
شمالی، پارامترهای تازه ای را وارد مباحث 
تحلیلی کرده است. چنانچه، آمریکا بتواند 
یک پیمان ناتوی نفتــی را عملیاتی کند و 
سیاست تعیین ســقف قیمت برای انرژی 
روســیه عملی شــود، طبیعتاً قیمت های 
بالاتر جهانی نفت برای روســیه و هر کشور 

تحت بهتر خواهد خواهد بود.
وی در خاتمه تصریح کرد: در مورد ایران هم 
قیمت های بالاتر نفت، مســلماً بهتر خواهد 
بود. اطلاعات قابل استنادی در مورد میزان 
و نحوه عرضه نفــت خام ایــران در بازار در 
دســترس نیســت که البته دلیل آن وجود 
تحریم هاســت. در هرصورت قیمت بالاتر 
برای ایــران هم مطلــوب اســت. نماینده 
جمهوری اسلامی ایران در اجلاس ۵ اکتبر 
اوپک پــلاس در وین از کاهــش ۲ میلیون 

بشکه ای سقف تولید حمایت کرد.

سندی که به نجات آب می آید!

معاون وزیر نفت خبر داد

مذاکرات تهران و مسکو برای همکاری در صادرات گاز
خریدار  معاون امور بین الملل و بازرگانی 
وزیر نفت از مذاکرات تهران و مســکو برای 
توســعه و صــادرات ال ان جی خبــر داد و 
گفت: پروژه هــای بخش انــرژی با تقویت 
زیرســاخت های لازم در منطقه اوراســیا 

توسعه می یابد.
 احمــد اســدزاده در میزگــرد تخصصی 
بــا موضــوع صنعــت انــرژی به عنــوان 
پشــتوانه ای برای شــکل گیری مشارکت 
بزرگ اوراسیایی در روســیه اظهار کرد: ما 
ظرفیت های بسیار خوبی در منطقه اوراسیا 
داریم، امــا به دلیل اینکه زیرســاخت های 
مربوطــه فراهــم نیســت، نتوانســتیم 

موفقیت های خوبی به دست آوریم.
وی تصریح کرد: بــرای نمونه اگــر اکنون 
بخواهیم موضوع تجــارت نفت را بین ایران 
و روســیه رقم بزنیم، بنادر ما دچار مشکل 
هستند و زیرســاخت های ما چه در طرف 
روســیه و چه در طرف ایران ضعیف است. 
موضوع لایروبــی رودخانه ولــگا، لایروبی 
بنادر روســیه، موضوعاتی اســت که باید 
از سوی هر دو طرف دنبال شــود تا بتوانیم 
تجارت را در اوراســیا بین ایران و روســیه 

توسعه دهیم.
معاون امور بین الملــل و بازرگانی وزیر نفت 
با بیان اینکه ما اتصــالات ریلی ضعیفی در 
کریدور شمال به جنوب داریم که نیاز است 
تقویت شود، افزود: هم اکنون بیش از ۱۰۰ 
کیلومتر بین رشت تا آستارا در ایران نیاز به 
تکمیل شدن دارد که اگر این اتفاق رخ دهد 
نزدیک به ۵۰ درصــد هزینه ها و مدت زمان 

حمل ونقل بین کشورهای اوراسیا و جنوب 
شرق کم می شــود.به گفته اســدزاده، اگر 
بخواهیم از ایران به روسیه صادرات فرآورده 
یا محصولات پتروشــیمی داشــته باشیم، 
تعرفه هــای ترانزیتی در مســیر یکســان 

نیست و این مشکل ایجاد می کند.
وی با یادآوری اینکه ســوآپ بیــن ایران و 
ترکمنســتان و ایران و آذربایجان می تواند 
افزایش یابد، اظهار کرد: ایــران با دارا بودن 
موقعیــت ژئوپلیتیکــی ممتــاز می تواند 
گذرگاه بسیار مطلوبی برای انتقال انرژی از 
مناطق حاشیه ای دریای خزر و کشورهای 

اوراسیایی به جنوب شرق آسیا باشد.
معــاون امــور بین الملــل و بازرگانی وزیر 
نفت بر ضــرورت ایجــاد یــک دبیرخانه 
قــوی بــرای تقویــت پروژه هــای انرژی 
منطقه اوراســیا تأکید کرد و پیشنهاد داد: 
کشــورهای منطقه می توانند یک صندوق 
ســرمایه گذاری مشــترک ایجــاد کنند،  
کنسرسیوم مشــترک انرژی داشته باشند، 
شــرکت های دانش بنیــان را بــا برگزاری 
همایش به هــم نزدیک و پالایشــگاهی در 
منطقه اوراســیا کــه کشــورهای عضو در 
آن سهام داشــته باشند، تأســیس کنند، 
در  ســرمایه گذاری  پیگیــر  همچنیــن 
بهینه سازی مصرف سوخت باشند. معتقدم 
اینها مواردی اســت که بایــد آن را دنبال 

کنیم.
اسدزاده ادامه داد: کریدور شمال به جنوب 
هم اکنون در ســمت ایران ۱۰ میلیون تن 
ظرفیــت دارد و از همین ۱۰ میلیون تن هم 

استفاده کافی نمی شــود. این قابلیت وجود 
دارد که این مقدار ســه برابر افزایش پیابد 
و اگــر این اتفــاق رخ دهد، تحــرک ایجاد 
می شود. برای نمونه، بر اســاس آماری که 
داریم، روسیه ۲۵ میلیون تن زغال سنگ به 
هند صادر می کند که مســافتی طولانی را 
باید طی کند. در صورتی که براساس برآورد 
ما اگر از طریق ریل و ایران انجام شود، بیش 
از ۴۰ درصد هزینه ها کاهــش و ۶۰ درصد 

هم زمان انتقال تقلیل می یابد.
وی تأکید کرد: اگر بتوانیم زیرســاخت های 
لازم را در منطقــه اوراســیا تقویت کنیم، 
می توانیم پروژه های بخــش انرژی را هم با 

اتکا به این زیرساخت ها توسعه دهیم.

مذاکرات تهران و مسکو برای توسعه 
و صادرات ال ان جی

 معــاون امــور بین الملــل و بازرگانی وزیر 
نفــت ایــران همچنیــن در گفت وگــو با 
خبرگزاری اســپوتنیک از انجام مذاکرات 

با بعضی از شــرکت های خصوصی روسیه و 
اظهار تمایل این شــرکت ها برای همکاری 
برای تولیــد ال ان جی در حجــم پایین در 
ایران خبر داد و گفــت:  همکاری های ما با 
گازپروم در نقشــه راهی بلندمدت تنظیم 
و شــش کارگروه فرعــی با گازپــروم برای 
پیگیری نقشه راه تشکیل شده است. تبادل 
اطلاعات در شــش میدان نفتی و دو میدان 
گازی با گازپروم آغاز شده است و امیدواریم 
بتوانیم بــه زودی طرح جامع توســعه این 
میدان ها را تدوین کنیم و وارد فاز قراردادی 
شــویم. امیدواریم تا پایان امسال )۱۴۰۱( 
قراردادها بسته شــوند، البته این موضوع به 
جدیت طرف ها نیاز دارد. مسائل متنوعی با 
گازپروم از جمله در حوزه ال ان جی، تحقیق 
و توســعه میدان های نفــت و گاز در حال 
پیگیری هســتند که به نظر ما این همکاری 
راهبردی اســت و بــه مراقبــت، صیانت و 

پیگیری جدی نیاز دارد.
طبق اعلام وزارت نفت، وی در پاسخ به این 
ســوال که آیا درباره خط لوله انتقال گاز به 
پاکســتان و احتمالاً عمان هــم صحبتی 
مطرح شده اســت، گفت: این دو خط لوله 
از مسائل مورد علاقه ماست و متوجه شدیم 
روس ها نیز علاقه دارند در این دو بخش کار 
کنند. مذاکرات خوبی با عمانی ها داشتیم، 
با پاکستانی ها هم مراودات و گفت وگوهایی 
داشــته ایم. زیرســاخت های ایــران برای 
صادرات گاز به عمان و پاکستان آماده است 
و نیازمند پیگیری و جدیــت در طرف های 
دیگر اســت. اگر روس ها هم تمایل داشته 

باشــند در این بخش ها کار کنند که ما هم 
متوجه شــدیم این موضوع مطرح اســت، 
می توانیم همکاری ســه جانبه میان ایران، 
روسیه و پاکســتان یا عمان شــکل دهیم 
تا صادرات گاز از مســیر شــمال به جنوب 

راه اندازی شود.
معاون امور بین الملــل و بازرگانی وزیر نفت 
ایران با بیان اینکه دو طــرح بزرگ ال ان جی 
در ایــران داریم، گفت: یــک کارخانه بزرگ 
با دو ردیــف عملیاتی ۵ میلیــون تنی به نام 
ایران ال ان جی هســت که متأسفانه به دلیل 
تحریم های ظالمانــه آمریــکا، تجهیزات و 
تأسیســات مورد نیــاز ایــن دو کارخانه در 
حالی که پول آنها پرداخت شــده، از ســوی 
اروپایی ها مســدود شــده اســت. اگر این 
تجهیزات دریافت شــوند مــا می توانیم این 
کارخانه هــا را راه انــدازی و ال ان جی صادر 
کنیم، گفــت: در خصوص همــکاری ایران 
و روســیه درباره ال ان جی، روسیه نیز دارای 
فناوری در این بخش اســت و مذاکراتی نیز با 
برخی شرکت های خصوصی روسیه در بخش 
ال ان جی انجام و بــرای تولید در حجم پایین 
اظهار تمایل نیز شده اســت و ما نیز برای کار 
در حوزه ال ان جی بســیار علاقه مند هستیم. 
تأسیســات، زمین و خوراک ارزان در اختیار 
سرمایه گذاران بخش ال ان جی قرار می دهیم 
تا بتوانند ایــن محصول را در شــرایط بازار 
جهانی که اکنون مانند طــلا می ماند، تولید 
کنند و این فرصتی بی نظیر اســت و ایران به 
سرمایه گذاران روســیه برای ارائه تسهیلات 

لازم در این زمینه اعلام آمادگی می کند.
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 نیاز پایتخت به ۲۰۰۰ اتوبوس
 ورود ۲۰۰ اتوبوس جدید به ناوگان 

حمل و نقل تهران
۲۰۰ دستگاه اتوبوس و ۶۲ دستگاه مینی بوس جدید با حضور شهردار 
تهران و جمعی از مسئولین کشوری و لشــگری به ناوگان حمل و نقل 

عمومی تهران وارد شد.
صبح دیروزدر قالب برگزاری مراسم »شنبه های امید و افتخار« زاکانی 
شهردار تهران با حضور در محل ســامانه ۳ اتوبوس های تندرو از ۲۰۰ 

دستگاه اتوبوس و ۶۲ دستگاه مینی بوس جدید رونمایی کرد.
همچنین در این مراســم تحویل دوهزارمین تاکسی جایگزین در طرح 
نوسازی ناوگان فرسوده سال ۱۴۰۱ انجام شد و در مجموع شهروندان 
تهرانی شــاهد بهره برداری از اتوبوس ها، مینی بوس ها و تاکســی های 

تازه نفس در شهر تهران خواهند بود.
در این مراســم بهرامی معاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران 
با اشــاره به اینکه در حال حاضر ۲۰۰۰ دســتگاه اتوبوس برای شــهر 
تهران نیاز داریم، افزود: تا شــب عید ۱۰۰۰ دســتگاه در داخل کشور 
تولید خواهد شــد و ۱۰۰۰ دســتگاه مورد نیاز دیگر باید وارد کنیم که 
این واردات خودرو برای خدمت به مردم اســت و تضعیف تولید داخل 

محسوب نمی شود.
وی ادامه داد: در حمل و نقل عمومی قطعا مترو در اولویت اول قرار دارد؛ 
اما بر روی زمین اتوبوس و تاکســی از اهمیت ویژه ای برخوردار است. بر 
اساس آنچه که اعلام می شود ۷۰ درصد سهم در بخش حمل و نقل روی 
زمین، متعلق به خودروهای شخصی اســت؛ لذا باید برای جذب افراد 
برای اســتفاده از حمل و نقل عمومی، از مدهــای مختلف حمل و نقل 

بهره بگیریم.

چمران مطرح کرد
 نمی دانیم تا پایان سال چه تعداد اتوبوس

 به تهران اضافه می شود
رئیس شورای شــهر تهران گفت: هنوز نمی دانم تا پایان سال چه تعداد 

اتوبوس به شهر تهران اضافه می شود.
مهدی چمران رئیس شورای شــهر تهران در آئین بهره برداری از ۲۰۰ 
دســتگاه اتوبوس، ۶۲ دســتگاه مینی بوس و دو هزارمین تاکسی های 
نوســازی شــده با اشــاره به خرید ناوگان حمل و نقل عمومی گفت: 
امیدوارم این خریدها بیشتر شود با توجه به طرح جامع ترافیک تهران 

به ۸ هزار اتوبوس احتیاج دارد.
وی ادامه داد: اما اکنون تهران دارای حدود هزار و ۷۰۰ اتوبوس اســت 
و خوشبختانه با ۵۰۰ دستگاه بازسازی شــده و ۲۰۰ دستگاهی که به 

ناوگان اضافه می شود نیمی از کمبود جبران می شود.

چمران تصریح کرد: اگر ما برای آلودگی هوا نگران هســتیم باید بدانیم 
اتومبیل شخصی بیشترین آلودگی را ایجاد می کند و باید تعداد ناوگان 

حمل و نقل عمومی افزایش یابد.
رئیس شورای شــهر تهران گفت: هنوز نمی دانم تا پایان سال چه تعداد 
اتوبوس به شهر تهران اضافه می شود و قطارهای مترو نیز برای ورود به 

مدار به یک سال و نیم زمان احتیاج دارند.

پلیس پایتخت اعلام کرد
 خسارت آسیب دیدگان در اغتشاشات برآورد

 و جبران می شود

پلیس پایتخت اعلام کرد افرادی که در اغتشاشات اخیر خسارات دیده 
اند به مرکز پلیس پیشگیری مراجعه کنند.

پایگاه خبری پلیس پایتخت اعلام کرد در پی حوادث اخیر که دشمنان 
همه تلاش خود را به کار بســتند تا به خیال خام خود اتحاد، انسجام و 
یکپارچگی کشورمان را به مخاطره بی اندازند و آشوب و التهاب و ناامنی 
را در کشــور ایجاد کنند و با اجیر کردن عناصری که در حقیقت دشمن 
ملت بزرگ ایران هســتند تلاش کردند که ناامنی را در کشور نهادینه 
کنند و اتفاقاتی را رقم زدند که به برخی از شــهروندان خســارت های 

مادی و مالی وارد شد.
لذا پلیس به منظور دفاع از حقوق شهروندان اعلام می دارد شهروندان 
گرانقدر که در حوادث اخیر متحمل خســارت های مادی و مالی شدند 
برای برآورد و جبران خسارت به مقر پلیس پیشگیری پایتخت واقع در 

میدان انقلاب مراجعه کنند.

سردار زاده کمند خبر داد
آغاز ارائه تسهیلات برای سربازان منقضی 

خدمت سال های ۱۳۹۷ به بعد
فرمانده قرارگاه مرکــزی مهارت آموزی کارکنان وظیفــه از آغاز ارائه 
تسهیلات برای ســربازان ماهر منقضی خدمت ســال های ۱۳۹۷ به 
بعد خبر داد.ســردار محمد زاده کمند فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت 
آموزی کارکنان وظیفه گفت: به اســتناد ســند ملی مهارت آموزی و 
اشــتغال کارکنان وظیفه یکــی از اهداف طرح جامــع مهارت آموزی 
کارکنــان وظیفه نیروهای مســلح، ایجاد تســهیلات برای اشــتغال 

سربازان منقضی خدمت است.
وی افزود: بــرای تحقق این هــدف رصد، هدایت، حمایت و تســهیل 
گری برای اشتغال ســربازان ماهر به مدت ۳ ســال پس از خدمت، جز 

سیاست ها و برنامه های قرارگاه درج گردیده است.
فرمانده قرارگاه مرکزی مهــارت آموزی کارکنان وظیفــه بیان کرد: 
در این راستا تمامی ســربازان منقضی خدمت ۱۳۹۷ به بعد که پیش، 
حین و یا پس از خدمت سربازی، دوره های مهارت آموزی را طی کرده 
و گواهی نامــه مهارتی دریافت کرده اند و در حــال حاضر طرحی برای 
اشــتغال دارند، می توانند بــرای دریافت وام به پلیــس +۱۰ مراجعه 
و ســنوات خود را ثبت کنند.زاده کمنــد در پایان خاطرنشــان کرد: 
همچنین ســقف این وام مبلغ یکصد و پنجاه میلیــون تومان و مهلت 

بازپرداخت آن ۷ ساله با سود ۴ درصد است.

شهر

وزیر آموزش و پرورش گفت : زمینه پیشرفت هایی که 
در لایه های بالای کشور شکل می گیرد، زمینه اش در 
آموزش و پرورش بوده است و نباید این مسئله را نادیده 

بگیریم.
 یوسف نوری با گرامی داشــت ایام و گرامیداشت یاد و 
خاطره ۳۶ هزار دانش آموز شهید و ۵ هزار معلم شهید 
اظهار داشت: در دنیا گردشگری جنگ را با گردشگری 
تاریک متــرادف می دانند، اما در کشــور ما راهیان نور 
شکل گرفت، چرا که شهدای ما جنگ را به یک مدرسه 
تربیتی تبدیل و از یک عرصه سخت و خشن یک عرصه 

نرم ایجاد کردند.
نوری افزود: وقتی به زندگی شــهدا نگاه می کنیم آنان 

را به عنوان انســان های تربیتی می بینیم تا 
یک فرد نظامی صــرف، از این رو به دلیل این 

مسئله راهیان نور نام گرفت.
وی با تاکید بر اینکه شهدا از سیره رسول الله 
درس های زیادی گرفته انــد، گفت: اعتقاد 
داریم بازدید از مناطق جنگی تداوم ســیره 
نبوی اســت و خوشــحالیم که راهیان نور با 

اردوهای پیشرفت پیوند خورده است.
وزیر آموزش و پرورش گفت : یکــی از توطئه هایی که 
از اول انقــلاب برای ملت ایران وجود داشــته و یکی از 
مهم ترین راهبردهای دشمنان که در مطالعات ۲۰۴۰ 
استنفورد آمده است، این اســت که به مردم القا کنند، 

پیشرفت های ایران اسلامی نمایشی است.
وی تصریح کرد: دبیران زیســت شناســی 
از برخی مؤسســات کــه در ســالیان اخیر 
توانســتند در حوزه علمــی کارهای بزرگی 
انجام دهند، مانند مؤسســه پاستور، برکت و 
فخرا بازدید کنند و در این مؤسســات، ایران 
اســلامی توانســت به همت جوانان کشور 
واکســن تولید کند که جزو تکنولوژی های ســخت و 

جدید دنیا است.
عضــو کابینــه ســیزدهم پالایشــگاه نفت ســتاره 
خلیج فارس را دیگر نمود عینی توانمندی دانشمندان 
و مهندسان ایرانی برشمرد که توانست تحریم دشمن 

را خنثی کند.
نوری تصریح کــرد: در حــوزه نفت و گاز کســی باور 
نمی کرد که بتوانیم پالایشــگاه بســازیم، اما امروز در 
بندرعباس و عســلویه پالایشــگاه های تمــام ایرانی 
ســاخته شــده که تحریم را خنثی کرده اســت و این 

موضوعات برای ما هویت ساز است.
وی ادامه داد: توطئه های دشــمنان نظام با این هدف 
اســت که ملت ایران بــه قله های دانایی و پیشــرفت 
نرسد، چرا که العلم سلطان، لذا مقام معظم رهبری در 
بیانیه گام دوم توصیه اولشــان علم و پژوهش و توصیه 
دوم شان اخلاق و معنویت اســت و دشمن می خواهد 

این دو بال را از ما بگیرد.

وزیر

خریدار  شــن چاله ها که شــهردار تهران 
از آن ها تحت عنــوان »فــوق تهدید« یاد 
کرده بود، دارای خطرات بالقوه ای از جمله 
احتمــال وقوع رانش زمین هســتند که در 

صورت عدم ایمن سازی بالفعل خواهد شد.
برداشت بی رویه از معادن شــن و ماسه در 
حواشی تهران به خصوص در سال های اخیر 
سبب ایجاد حفره های وحشتناک و عمیقی 
تحت عنوان »شن چاله« شده که بعضاً عمق 
آن ها به ۱۰۰ متر نیز می رسد و نگرانی های 

زیادی را برای شهروندان ایجاد کرده است.
در این میان، شرکت های بهره بردار به جای 
تمکین به قانون و برداشت تا عمق حداکثر 
۳۰ متر، پای خود را فراتر از قوانین و مقررات 
مربوطه گذاشــتند و حتی در مواردی بیش 
از ۱۰۰ متر برداشت صورت گرفته که منجر 

به ایجاد شن چاله های عمیق شده است.

فوق تهدیدهایی که در پایتخت 
قرار دارد

تهدید شــن چاله ها به حــدی در پایتخت 
جدی شــده که شــهردار تهــران از آن ها 
تحت عنوان »فوق تهدید« یــاد کرده بود. 
علیرضــا زاکانی در دومین جلسه شــورای 
شــهرداران مناطق ۲۲ گانه پایتخت گفته 
بود: در برخی از مناطق فرصت هایی اســت 
که در ظاهر تهدید محسوب می شود اما در 
باطن به گونه ای فرصت است و از این دست 
فرصت ها می توان به شن چاله منطقه ۱۸ با 
۱۵۸ هکتار اشاره کرد که امروز با عمق ۱۰۰ 
متر به عنوان فوق تهدید شــناخته می شود 
و اگر خــدای ناکرده رانش کنــد، می تواند 

بخشی از شهر را ببلعد.

ارائه لایحه به شورای شهر برای 
چاله ها و گودبرداری های خطرناک

زاکانی همچنین ۲۶ دی ماه سال گذشته از 
ارائه لایحه ای به شورای شــهر تهران برای 
چاله ها و گودبرداری هــای خطرناک خبر 
داده بود و گفته بود: شــن چاله خلیج فارس 
نیز یک خطر و فرصت طلایی رها شده است 
و اگر رودخانــه کن در آن بریــزد، خطری 
جدی برای مجموعه مســکونی بالادستی 
خود ایجاد خواهد کرد؛ لذا در همین راســتا 
از ســه جهت و معاونت در حال پیگیری این 

شن چاله هستیم.

بمب ساعتی منطقه 18 در انتظار 
خنثی شدن

در این میان، تعدد شــن چاله ها در منطقه 
۱۸ شهرداری تهران یک تهدید بالقوه برای 
ســاکنان این بخش از پایتخت محســوب 
می شــود که اگر هر چه ســریع تر برای آن 
چاره اندیشــی نشــود، به هنگام بروز یک 
بحران، هم چون سیل، زلزله و یا فرونشست 

زمین، فاجعه ای مرگبار رقم خواهد خورد.
اهمیــت موضــوع شــن چاله ها در منطقه 

۱۸ تهران به حدی بود که جلســه ای تحت 
عنوان »بررســی شــن چاله های واقع در 
منطقــه ۱۸« ۲۶ خردادماه ســال جاری با 
حضور علیرضا زاکانــی و تعدادی از مدیران 

و معاونان شهری، برگزار شد.
در این جلسه، بررسی آخرین وضعیت شن 
چاله ها واقع در منطقه ۱۸ و ساماندهی آنها 
در دســتور کار قرار گرفــت. در ابتدای این 
جلســه توضیحاتی درباره رأی کمیسیون 
ماده پنج گود مجاور مســیل کن، مالکیت 
و کاربری اراضی و توپوگرافــی گودها ارائه 
شــد و در ادامه زاکانی برای رفــع خطر از 

شن چاله ها دستوراتی صادر کرد.

زخم های عمیق ۵0 ساله
در حــال حاضر بیش از ۵۰ ســال اســت 
که از بهره برداری از معادن شــن و ماســه 
در محــدوده رودخانه کــن در منطقه ۱۸ 
شــهرداری تهــران می گــذرد و ماحصل 
این فعالیــت فراقانونــی ۵۰ ســاله ایجاد 
شــن چاله هایی به عمق متغیر میان ۵۰ تا 
۱۰۰ در محدوده ای بیش از ۲۹۰ هکتار و در 
موقعیتی میان رودخانه کن، جنوب بزرگراه 
فتح، غــرب بزرگــراه بروجردی و شــمال 

بزرگراه آزادگان محصور شده است.

شکایت از مالکان قانون شکن
بر همین اساس، حمیدرضا صارمی آذرماه 
ســال گذشــته ضمن بازدید از محل شن 
چاله های منطقه ۱۸ از شــکایت شهرداری 
این منطقه از مالــکان اراضی بزرگ مقیاس 
که طی سالیان گذشــته اقدام به برداشت از 
شن چاله های مجاور رودخانه کن کرده اند، 
خبر داده بود.معاون شهرســازی و معماری 
شــهردار تهران با بیان اینکه بر اســاس بند 
۲۰ مــاده ۵۵ قانــون شــهرداری ها، کلیه 
صنایع مزاحمی که در محدوده شهر تهران 

قرار دارند، می بایســت تعطیل و به خارج از 
شهر منتقل شــوند، گفت: در همین راستا 
شــهرداری منطقه ۱۸، با توقــف فعالیت 
معادن شن و ماسه، نسبت به انعقاد قرارداد 
با مشــاور برای تهیه طرح توسعه شهری با 
تأکید بر توجه به احقــاق حقوق مالکان در 

این محدوده اقدام کرد.
وی اظهار کرد: این طرح در ســال ۹۲، بعد 
از گذشــت حدود ۱۱ ســال در کمیسیون 
ماده پنــج مطــرح شــد و پــس از انجام 
اصلاحات، به صورت یک طــرح یکپارچه، 
متناســب با فعالیت ها و عملکردهای معین 
در طرح هــای جامــع و تفصیلی و اســناد 
فرادست، در کمیســیون ماده پنج تصویب 

و به منطقه ۱۸ ابلاغ شد.
صارمی با اشــاره به بند ۲۱ ماده ۵۵ قانون 
شــهرداری ها که مربوط به ساخت مسکن 
ارزان قیمت برای اقشــار متوسط و ضعیف 
جامعه اســت، اظهار کــرد: در بازدیدی که 
داشتیم، مقرر شد ســازمان نوسازی شهر 
تهران با همــکاری اداره کل شهرســازی و 
طرح های شهری، طرح مصوب سال ۹۲ را با 
رویکرد توجه به مسکن ارزان قیمت و ایجاد 
فرصت های ســرمایه گذاری برای مالکین، 

مورد بازنگری قرار دهد.
معاون شهرسازی و معماری شهردار تهران 
با تأکید بر ضرورت پایدارسازی دیواره شن 
چاله ها، بیان کرد: از آنجایی که برداشــت 
قانونی از شن چاله ها، صرفاً تا عمق ۳۰ متر، 
مجاز اســت و مالکین بخش اعظمی از این 
شــن چاله ها اقدام به برداشت بعضاً تا عمق 
۱۲۰ متر کرده اند و این اقدام موجب تشدید 
خطر فرونشست و وقوع سیلاب های فصلی 
شده اســت، هزینه پایدارسازی دیواره ها بر 

عهده مالکان و بهره برداران قرار دارد.
وی با اشاره به حادثه وقوع سیلاب رودخانه 
کن در سال ۹۳، گفت: از سال ۹۴ شهرداری 

تهران، مطالعات طرح پایدارسازی گودهای 
در معرض خطر را به سرانجام رسانده است. 
شــن چاله ها، دیواره های مختلفــی را در 
بــر می گیرند که در نواحــی مختلف دارای 
عمق های متفاوت هستند و اکنون رها شده 
و شرایط نابسامانی دارند که در این خصوص 
نیز مقرر شــد، پایدارسازی شــن چاله ها با 
تجمیع رویکردهای سازمان محیط زیست، 
ســازمان صنایع ملــی و تمامــی ذینفعان 
و نهادهای مرتبط و بــا مدیریت و راهبری 

شهرداری منطقه ۱۸ عملیاتی شود.

احتمال وقوع رانش گسترده زمین با 
شعاع 100 متری در تهران

احتمــال وقوع رانــش گســترده زمین در 
محدوده ای به شــعاع حداقل ۱۰۰ متر در 
صورت وقوع ســیلاب های با دوره بازگشت 
۱۰۰ ساله و بیش تر، از جمله خطرات بالقوه 
تجاوز گود به حریم و بســتر رودخانه کن در 
محدوده فوق الذکر بــرای بزرگراه فتح و راه 

آهن تهران-جنوب است.

فعال بودن جبهه رانشی دیواره گود
از طرفی؛ مجاورت بخشــی از ضلع کندرو 
بزرگــراه بروجــردی با بخــش عمیق گود 
ناپایــدار در فاصلــه ای کمتــر از ۱۰ متر و 
وجود ترک های عمیــق متعدد در محدوده 
مورد نظر حاکی از فعال بودن جبهه رانشی 
دیواره گود است که می تواند هشداری برای 

بروز یک فاجعه باشد.

70 متر تجاوز از قانون
محمدجواد خســروی در گفتگو با خبرنگار 
مهر و در خصوص چالش وجود شن چاله ها 
در این منطقه گفت: وســعت شن چاله های 
منطقه ۱۸ بالــغ بر ۲۹۰ هکتار اســت که 
حاصل برداشت های شــن و ماسه در تهران 

است.شــهردار منطقه ۱۸ خاطرنشان کرد: 
در حالی که این برداشــت ها بایــد تا عمق 
۳۰ متر انجام می شــد؛ اما بالغ بر ۱۰۰ متر 
برداشــت صورت گرفته است؛ به طوری که 
حتی نگاه کردن به داخل این شــن چاله ها 

رعب آور است.

پیگیری شهردار تهران در خصوص 
شن چاله ها

وی بــا بیــان اینکــه تعیین تکلیــف این 
شــن چاله ها از جمله موضوعاتی است که 
شهردار تهران شخصاً پیگیر انجام آن است، 
اظهار کرد: در حــال حاضر در خصوص این 
شن چاله ها دو مشــکل اساسی وجود دارد. 
مشکل اول این است که با توجه به مجاورت 
تعدادی از این شــن چاله ها با رودخانه کن 
در صورت بروز حوادثــی هم چون حوادث 
ســنوات گذشــته، قطعاً یــک فاجعه رخ 
خواهد داد و این یک تهدید بالقوه محسوب 
می شود.خسروی تصریح کرد: مشکل دوم 
این اســت که ضلع غربی این شن چاله ها در 
مجاورت شهرک های مســکونی قرار دارد 
که یک خطر جدی برای ساکنان محسوب 

می شود.

تلاش برای توافق با مالکان
شــهردار منطقــه ۱۸ با اشــاره بــه تلاش 
شهرداری برای توافق با مالکان شن چاله ها 
اظهار کرد: تاکید شهردار تهران این است که 
با توجه به اینکه برداشت غیرقانونی صورت 
گرفته مالکان باید این شن چاله ها را به شهر 
واگــذار کنند و در خصوص کــف به صورت 
۲۰ درصد مالــک و ۸۰ درصد شــهر توافق 
صورت گیرد تا سرانه های لازم در سهم شهر 
تأمین شود و ۲۰ درصد باقی مانده با کاربری 

مناسب به مالک واگذار شود.

شن چاله ها استحکام سازی می شوند
شــهردار منطقه ۱۸ با بیــان اینکه برخی 
از شــن چاله ها منتســب به دســتگاه های 
دولتــی هســتند کــه همراهــی خوبی با 
شــهرداری دارند، گفت: دیدگاه شــهردار 
تهران این است که با توجه به اینکه موضوع 
شن چاله ها مشــکل مردم اســت، برای پر 
کردن و استحکام ســازی آن ها هزینه شود 

تا هر چه سریع تر مشکل مردم حل شود.
ابــراز نگرانی و هشــدار در خصوص تهدید 
شن چاله ها همواره محل تفاهم در دوره های 
مختلف مدیریت شــهری به خصوص دوره 
اخیر بوده اســت؛ اما موضوع قابل تأمل این 
اســت که اظهار نظر در مورد تهدید بالقوه 
شن چاله ها تاکنون صرفاً در حد ابراز نگرانی 
باقی مانده و فراتر نرفته است. با این حال اما 
به نظر می رسد که مدیریت شهری در دوره 
فعلی عزمی عملی بــرای حل کردن معضل 
تهدید شن چاله ها دارد که البته این عزم جز 

با اقدام عملیاتی ارزیابی نخواهد شد.

ورش است زمینه پیشرفت  کشور در آموزش و پر

وقتی کم بینایان به مدارس نابینایان فرستاده می شوند
علی قدمی  کــودک کم بینــااز طرفی 
دیدش به اندازه ای اســت که نمی خواهد از 
عصا اســتفاده کند و از طرفی مهارت اینکه 
از چشــمش به خوبی اســتفاده کند ندارد. 
کودک ناچار می شود وارد مدارس نابینایان 

شده و بریل خوان شود.
فاطمه عــرب مربی آموزش توانبخشــی 
سازمان بهزیستی که خود نیز کم بیناست 
در گفت وگــو بــا خبرنــگار مهــر معتقد 
است یکی از اولین مســائل مهم در عرصه 
توانبخشــی نابینایان و کم بینایان، تربیت 
بینایی در کودکان کم بینای زیر ۶ ســال 
اســت. کودکانی که با توانبخشی مناسب 
می تواننــد اول مهر همــراه دیگر کودکان 
وارد مــدارس عادی شــوند و پــا به پای 
کودکان بینا درس بخوانند و از آن طرف هم 
کودکان عادی یاد می گیرند با هم ســالانی 
که دچار محدودیت هستند چگونه برخورد 

کنند.
وی عدم ارجاع به موقع پزشــکان و بینایی 

ســنجان را مهمتریــن دلیــل در عــدم 
توانمندســازی کودکان کم بینــا می داند 
و معتقد اســت کودکی که دچار کم بینایی 
یا نابینایی اســت وقتی نزد پزشک می رود 
پزشــک به او اعــلام می کند که تــو دچار 
معلولیت شــدی اما متأســفانه بسیاری از 
پزشــکان ما از خدمات توانبخشی در کشور 
آگاه نیســتند و به این دلیل که نمی دانند؛ 
نمی توانند راهنمایی مناسبی هم به والدین 

کودک کم بینایان داشته باشند.
این گونه است که والدین کودک کم بینای 
خود را بدون اینکه فرزندشــان توانبخشی 
شــده باشــد به مدارس عــادی می برند و 
مدارس هــم متأســفانه عمدتــاً چندان 
اعتقــادی ندارند که از کــودکان کم بینا را 

بپذیرند.
عرب در تشــریح نوع نگاه معلمان مدارس 
عادی به کودکان کم بینــا گفت: آموزش و 
پرورش عمدتاً این طور استدلال می کند که 
کودک یا می بینند یا نمی بینند. اگر می بیند 

به مدارس عادی بــرود و اگر نمی بینند باید 
بریل خوان شــود. در نتیجــه گروهی که 
خیلی مظلوم واقع می شــوند؛ نه جایگاهی 
به عنوان بینا دارنــد و نه جایگاهی به عنوان 
فرد نابینا دارند گروه کم بینایان هســتند. 
نابینایــان تکلیفشــان معلوم اســت وارد 
مدارس آموزشی نابینایان شده و بریل خان 
می شوند و عصای سفید خود را می گیرند و 
زندگی طبیعی خود را طی می کنند اما یک 

کم بینا در این بین می ماند.
در حقیقت کودک کم بینا از طرفی دیدش 
به اندازه ای اســت که نمی خواهــد از عصا 
اســتفاده کند و از طرف دیگر مهارت اینکه 
از چشمش به خوبی استفاده کند هم ندارد 
و آموزش ندیده اســت در نتیجه کم بینا هم 
ناچار می شــود وارد سیکل و عرصه مدارس 

نابینایان وارد شود.

معلمان مدارس عادی اصلًا بلد نیستند 
با دانش آموزان کم بینا کار کنند

مربی آموزش توانبخشی سازمان بهزیستی 
در این رابطــه گفت: متأســفانه آموزش و 
پرورش کودکان کــم بینــا را نمی پذیرد. 
معلمان مــدارس عادی اصلًا بلد نیســتند 
با دانش آموزان کم بینــا کار کنند؛ والدین 
کودکان کم بینا هم اضطــراب دارد دارند از 
برچســب های مثل کور کودک کم بینا آزار 

ببیند اینها مسائل فرهنگی است.
با این حــال اگر مادر و پــدر یک کودک کم 

بینا بتواند با توانبخشــی به موقع کودک را 
در مدرسه عادی ثبت نام کند مسیر زندگی 
او را تغییر داده اســت؛ در غیــر این صورت 
کودک به مدارس کودکان نابینا می رود و با 
کودکانی که به صورت کلی نابینا هستند در 

یک کلاس درس می خواند.
عرب با اشــاره به اینکه کــودکان کم بینا و 
نابینا با هم در یــک کلاس درس می خوانند 
گفت: این در حالی اســت کــه آموزش به 
کودکان کم بینا اصلًا متفاوت اســت. برای 
آموزش کودک کم بینا بایــد وقت و تلاش 
بیشتری گذاشته شود مهارت چشم و دست 
باید بالاتر برود صبوری بیشــتری نیاز دارد 
و متأسفانه در سیستم آموزش و پرورش ما 
این تفکر غلط وجــود دارد که فکر می کنند 
همه کــودکان کم بینــا در نهایــت نابینا 
می شوند و به همین دلیل هیچ تلاشی برای 
توانبخشــی به کودکان کم بینا نمی شود و 
همین موجب می شــود کم بینایان هم در 

نهایت بریل خان شوند.



شــهردار  جباردخت تبریز-رحیــم 
تبریز گفت: طرحــی ارائه می دهیم تا ضمن 
تملک برخی نقاط بازار و با شرط اینکه بازار 
نیز سنگفرش شود، نســبت به ساماندهی 

دست فروشان اقدام شود.
یعقوب هوشــیار در جریان سومین قرار 
خدمــت از دور دوم قرارهــای خدمت 
شهرداری تبریز به همراه حجت الاسلام 
والمســلمین رســول برگی رئیس، احد 
صادقی رئیس کمیســیون محیط زیست 
و خدمات شهری، یاســین بجانی رئیس 
کمیسیون عمران و ترافیک، سید کاظم 
زعفرانچی لر رئیس کمیســیون سرمایه 
گــذاری حکیمــه غفــوری و غلامرضا 
احمدی عضو شــورای اســلامی شــهر 

تبریز از بازار تبریز بازدید کرد.
شهردار تبریز در این بازدید گفت: یک سری 
معضلاتی داریم که حل آنها زمان بر است. ما 
در بحث دست فروشان با جمعی از شهروندان 
طرف هســتیم و شــاید در عــرض یک ماه 

بتوانیم آنها را ساماندهی کنیم.
وی ادامه داد: شهرداری نیز آنقدر توان ندارد 
که به تنهایی این کار را انجام دهد. البته این 
مشکل در طول سالیان متمادی ایجاد شده 
است. دستفروشــان عزیز نیز همشهریان ما 
هستند و بر اســاس نیازهای خود این کار را 

انجام می دهند.
هوشــیار افزود: برای حل این مســائل باید 
برنامه ریزی داشته باشیم و تک تک بازاریان 
باید همــکاری کننــد و نباید تنهــا منافع 

خودشان را ببینند. این معضل چندین سال 
است که مطرح است و پیشنهاد می کنم که 
یک شــهردار ناحیه مخصوص بازار تعیین 

کنیم.
شــهردار تبریــز در خصوص لازمــه های 
ســاماندهی دست فروشــان گفت: ورود و 
خروج کالا و ورود بدون شناســنامه کالا به 
بازار را باید کنترل کنیم. ۲۴ ورودی به بازار 
داریم که کار نظارت را خیلی ساده می کند. 
همچنیــن میتوانیــم با مهندســی، نقاط 

باراندازی را نیز کنترل کنیم.
وی ادامه داد: مســئله دوم این اســت که ما 
سد معبر را با برنامه ریزی رفع کنیم. اعضای 
شــورای اســلامی شــهر از نزدیک شاهد 
مشکلات بازار هستند و می توانیم لایحه ای 

برای تملــک برخی نقاط بــازار مثل حمام 
مخروبه به شورای شهر ارائه کنیم.

هوشیار عنوان کرد: تا اسفند سال جاری باید 

تملکات تمام شــود و اجرای آن برای سال 
آینده باشد. از این طریق ۲۵۰۰ دستفروش 

را می توانیم در این طرح ساماندهی کنیم.

مدیرعامــل جمعیت هلال  بندرعبــاس -کمالی
احمر هرمزگان گفت: با مدیریت صحیح و بسیج تمامی 
امکانات و هدایت مناسب از سوی استاندار هرمزگان در 
تمامی حوادث از سیل تا زلزله توانسته ایم با تمام وجود 

و در بالاترین آمادگی به مدد مردم آسیب دیده بشتابیم.
مختار سلحشــور افزود: رســانه ها همواره یار و مددکار 
دســتگاه های امداد و نجات در حادثه ها هســتند و اگر 
رســانه ها این خدمات را اطلاع رســانی نکنند، هرگز 
فعالیت و جانفشانی های نیروهای امدادی به چشم نمی 

آید.
وی با بیان اینکــه مهمترین ســرمایه اجتماعی هلال 
احمر، اعتماد مردم است، خاطرنشــان کرد: رسانه ها با 
انعکاس واقعیت ها و اطلاع رســانی مناسب در حوادث 

و اتفاقات این اعتماد را در بین مــردم پررنگ تر کرده و 
به دلیــل داوطلبانه بودن و مردمی بــودن فعالیت های 

جمعیت هلال احمر، اعتماد مــردم همواره در بالاترین 
سطح بوده است.

سلحشور با اشاره به اینکه در دو سال گذشته هرمزگان 
۶ زلزله بالای ۶ ریشتر ار تجربه کرده است، عنوان کرد: با 
مدیریت صحیح و بسیج تمامی امکانات و هدایت مناسب 
از سوی اســتاندار هرمزگان در تمامی حوادث از سیل تا 
زلزله توانســته ایم با تمام وجــود و در بالاترین آمادگی 
به مدد مردم آســیب دیده بشــتابیم و از هیچ تلاشــی 
فروگذاری نکرده و خوشبختانه با توجه به بازخوردهای 

مردمی توانسته ای نمره قابل قبولی از خود بگیریم.
وی با بیــان اینکه در طول ۲۴ ســاعت تمامی نیروهای 
امدادی نیز در جای جای اســتان هرمــزگان نیز آماده 
خدمات رسانی هستند، اضافه کرد: در تمامی حوادث نیز 
پای کار بوده و هیچگاه نگذاشته ایم آلام مردم نیز بیشتر 

از آن حادثه ای باشد که رخ داده است.

مانور ایمنــی شرکت  کرمانشاه - حسنافخارزاده
توزیع نیروی برق استان کرمانشاه به صورت همزمان در 
۱۹ مدیریت تابعه و در راســتای شناسایی مخاطرات و 
حوادث ناشی از کار با حضور میدانی مدیرعامل، معاونان 

و مدیران این شرکت برگزار شد.
مهندس محمد مرادی مدیرعامل این شرکت باحضور 
در امور برق جنوب کرمانشــاه ضمن بازدید از تجهیرات 
ایمنی این مدیریت، انرژی بــرق را یکی از حیاتی ترین 
نیازهای انسان امروزی دانســت و گفت: برق هم اکنون 
بخشــی از زندگی روزمره ما شده اســت و نمی توان به 

دنیایی بدون برق فکر کرد.

وی افزود: بیشــتر دســتگاه های موجــود در خانه ها ، 
مشاغل و صنایع با برق کار می کنند و برقرسانی مطمئن 

و پایدار بر دوش شما عزیزان است.
وی با تاکید بر اینکه خدمات رسانی به مردم باید همراه با 
رعایت موارد ایمنی باشد، بر نقش مهم سرپرستان اکیپ 
های برق تاکید کرد و گفت: سرپرستان به عنوان ناظران 
عینی کار نقش مهمی در استفاده از لوازم ایمنی در حین 

کار و مراقبت از جان گروه در مقابل مخاطرات را دارند.
مهندس مرادی ضمن اشاره به اهمیت خود مراقبتی که 
یکی از اهداف برگزاری مانور شــرکت توزیع برق استان 
کرمانشاه است، تصریح کرد: در این مانور ضمن آموزش 

نحوه صحیح از لوازم ایمنی، نحوه استفاده از کمک های 
اولیه و چگونگی احیای افراد آموزش داده می شود.

مدیرعامل شرکت توزیع برق اســتان کرمانشاه با اشاره 
به اینکه معاونان و مدیران حوزه ســتادی نیز همزمان با 
حضور در ۱۹ شهرستان تابعه این شرکت، دستورالعمل 
های ایمنی و خود مراقبتی را برای همکاران آموزش می 
دهند، اظهار کرد: در پایان مدرسین اعزامی به شهرستان 
ها به تفصیل گزارشــات خود را از تجهیزات، وســایل 
خودرویی، آمادگی سیمبانان و تکنسین ها، عملیات و 
اتفاقات و بخش های فنی را در جلسه تخصصی تجزیه و 

تحلیل ایمنی گزارش می دهند.

هرمزگان

کرمانشاه

مدیرعامل جمعیت هلال احمرهرمزگان :

مهمترین سرمایه اجتماعی هلال احمر، اعتماد مردم است

باحضور مدیرعامل این شرکت؛

دومین مانور ایمنی در ادارات شرکت توزیع برق کرمانشاه برگزار شد

سرپرست معاونت راهداری اداره  ساری-امیری فر
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان مازندران 
بر لزوم حفــظ و مراقبت از حریم راه های این اســتان 
تاکید و گفت: در ۶ ماهه نخست سال جاری ۴83 مورد 
تخلف در زمینه ساخت و ســاز غیرمجاز در حریم راه 

های این استان توسط راهداران شناسایی شده است.
محسن محمدنژاد گفت: سازه های غیرمجاز در حریم 
راه های مازندران شناســایی و در ۶ ماهه سال جاری 
۲۰8مورد ثبت صدور مجوز جهت احداث، ۴73مورد 
اخطــار و3۵۹ مورد حکــم تخریب بــرای این گونه 

ساخت و سازها اعمال قانون شد.
وی تصریح نمود: به اســتناد ماده ۱7 قانون ایمنی راه 
ها، ایجاد هرگونه ساختمان و دیوارکشی و تاسیسات 
به شعاع صد متر از انتهای حریم راه ها و حریم راه آهن 
های کشــور و در طول کنارگذرهائی که وزارت راه و 
شهرســازی احداث نموده یا مینماید و یا مسئولیت 
نگهداری آن را بــه عهده دارد بدون کســب مجوز از 

وزارت مذکور ممنوع است.
محمدنژاد با اظهار این که اگر مانع ساخت و سازهای 
غیرمجاز در حریم راه های اســتان نشــویم ، در بحث 
ایمنی با چالش جــدی مواجه خواهیم شــد ، اظهار 

داشــت : حفظ و حراست و پاکســازی از حریم راه ها 
نیازمند یک همــت و عزم ملی بوده که می بایســت 
تمامی دســتگاه های ذیربط خود را ملــزم به اجرا آن 

بدانند.
سرپرست معاونت راهداری اداره کل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای اســتان مازندران بر لزوم اجرای قوانین 
و مقررات ایمنی راه ها تاکید کرد و افزود : مردم فهیم 
اســتان قبل از هرگونه فعالیتی در خصوص ساخت و 
ساز در حریم راه نســبت به اخذ مجوز لازم از این اداره 

کل اقدام نمایند.

قزوین -مریم نقدی مدیرعامل شــرکت توزیع 
نیروی برق استان قزوین گفت: امســال ۲8۹ هزار و 
۶۴۴ مشــترک خانگی در پیک بار مشــمول پاداش 

شدند.
خواجه وند مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی برق 
اســتان قزوین اضافه کرد: امســال ۲8۹ هزار و ۶۴۴ 
مشترک خانگی در پیک بار مشــمول پاداش شدند و 
۱۴ میلیارد و ۴38 میلیون تومــان پاداش در قبوض 

آن ها اعمال شد.
وی اضافه کرد: با رصد و پایش هفتگی متشــرکین پر 
مصرف خانگی که ســه برابر دیگران مصرف داشتند 
کنترل شــد و دو میلیون و 333 هزار کیلو وات ساعت 
کاهــش مصرف با همــکاری مشــترکین پر مصرف 

محقق شد.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان گفت: 
بالاترین میزان ظرفیت ما حدود 8۴۱ مگاوات در ۲8 
مرداد رخ داد، اما برای مشترکان کم مصرف طرح های 
تشــویقی خوبی پیش بینی شــد و پاداش هایی هم 

پرداخت کردیم که تاثیرگذار بود.
خواجه وند اظهارداشــت: خط قرمز ما این بود که برق 

هیچ مشــترک خانگی قطع نشــود وچون یک رفتار 
مناسب دو ســویه برقرار شد شــاهد صرفه جویی و 

کاهش مصرف بودیم.
خواجه وند افزود: در اســتان قزوین ۵۱۰ مشترک 
داریم که ۲8۹ هزار مشــترک خانگی در تابســتان 
در مصرف بــرق همــکاری داشــتند و 8۱ درصد 
مشــترکین الگوی مصــرف را رعایــت کردند به 
طوری که در دوره اوج تا ۱۵ شهریور این ایام بدون 

خاموشی سپری شد

مازندران وین قز
در 6ماه نخست امسال صورت گرفت؛

شناسایی 483مورد تجاوز به حریم راه های مازندران
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قزوین:

۲۸۹ هزار و ۶۴۴ مشترک برق خانگی مشمول پاداش شدند

شهردار تبریز خبر داد؛

وش در بازار تبریز ساماندهی 2 هزار و 500 دستفر
 معاون کمیته امداد کشور خبر داد؛

وگاه خورشیدی برای  احداث هزار و 100 نیر
مددجویان کمیته امداد در ایلام

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد کشور از  ایلام-حسن بیگی
احداث ۱۱۰۰ نیروگاه خورشیدی برای خانوار های تحت پوشش کمیته 

امداد در ایلام خبر داد.
مرتضی فیــروز آبادی افزود: امســال ۱۱۰ هــزار نیــروگاه ۵ مگاواتی 
خورشیدی در کشــور راه اندازی می شود که سهم اســتان ایلام ۱۱۰۰ 

مورد است و تاکنون 7۰ مورد از آن اختصاص یافته است.
وی اظهار کرد: ۲۵ مدد جوی روستا های بخش ماژین دره شهر همزمان 
از مســکن و انرژی پاک خورشیدی برخورد دار شــدند.وی اضافه کرد: 

امسال ۲۰ هزار خانوار مددجو از مسکن مناسب برخورد دار می شوند.

در 6 ماه ابتدایی سال جاری انجام شد؛

احیای ۱۹ واحد صنعتی غیرفعال همدان 

معاون امور صنایع ســازمان صنعت، معدن و  همدان-ذلیخا کرمی
تجارت استان همدان از احیای ۱۹ واحد صنعتی غیرفعال در شش ماهه 

ابتدای امسال در سطح استان خبر داد.
حمید بهزادی با بیان اینکه در سال ۱۴۰۱ فعالسازی ۴3 واحد غیرفعال 
به سازمان صمت اســتان واگذار شده اســت، اظهار کرد: در شش ماهه 

ابتدای امسال از ۴3 واحد تاکنون ۱۹ واحد فعال شده است.
او با اشاره به اینکه افزایش ظرفیت ۴۰ واحد صنعتی نیز به سازمان صمت 
واگذار شده اســت، بیان کرد: از ابتدای سال تاکنون ۱۱ واحد صنعتی که 

زیر ظرفیت فعالیت داشتند، افزایش ظرفیت داده شده است.
معاون امور صنایع سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان با بیان 
اینکه در اســتان همدان ۱۵۰ واحد صنعتی غیرفعال وجود دارد، افزود: 
سال گذشته ۵۰ واحد صنعتی غیرفعال احیاء شــده و امسال نیز برنامه 
داریم به این میزان برســیم، اما آنچه سهمیه اســتان از طرف وزارتخانه 

درنظر گرفته شده احیای ۴3 واحد بوده است.
بهزادی با اشــاره به اینکــه واحد های صنعتــی به علت تملــک بانک ها، 
ورشکستگی، اختلاف شرکا و گاهی عدم تمایل سرمایه گذار غیرفعال هستند، 
بیان کرد: در حال حاضر حدود ۲۰ واحد صنعتی در تملک بانک ها قرار دارند 

که بانک ها اعلام آمادگی کردند به سرمایه گذار واگذار کنند.

مدیرکل میراث فرهنگی استان:

۵۶ سازه کمپینگ نیمه تمام گیلان
 به شهرداری ها واگذار می شود

رشت مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان اعلام 
کرد: ۵۶ سازه کمپینگ نیمه تمام در راســتای تکمیل و واگذاری به بخش 

خصوصی در اختیار شهرداری ها و دهیاری های استان قرار می گیرد.
ولی جهانی  افزود: سازه های یاد شده در بهترین نقاط استان گیلان قرار 
دارند که از سال 8۵ احداث آنها آغاز شده اما ساماندهی آنها در دوره های 
پیشین به درستی انجام نشــد و فرایند پیشرفت فیزیکی آن ها تا به امروز 

ناتمام مانده است.
وی اظهار داشــت: بر اســاس تصمیم گیری های نهایی با دســتگاه قضا 
پیشنهاد شــد هزینه ای که از ســوی اداره کل میراث فرهنگی برای این 
کمپینگ ها انجام شده به خزانه بازگردد و این مجموعه ها برای واگذاری 

به بخش خصوصی به شهرداری ها و دهیاری ها واگذار شود.
 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی گیلان بیان کرد: 
تعداد تاسیســات گردشــگری گیلان به 3 هزار و ۴83 واحد تاسیسات 

گردشگری ارتقا یافته و ۱۲ هزار و ۱۹۹ نفر در این حوزه فعال هستند.
جهانی یادآور شــد: تاکنــون در اســتان ۵۵ موافقت اصولــی در حوزه 
گردشگری با حجم سرمایه گذاری ۴۵ هزار و ۲۹7 میلیارد ریال و اشتغال 
یک هزار و ۵۹۱ نفر صادر شده است و با پیگیری های انجام شده منجر به 
صدور ۱7 پروانه ساختمانی و مجوز ایجاد با حجم سرمایه گذاری ۹هزار و 

۶3۲میلیارد ریال و اشتغال 38۴ نفر شده است.

صادرات بیش از ۳ میلیون تن کالا
 از بنادر غرب هرمزگان

طی شش ماه گذشــته 3 میلیون و ۱3۲ هزار و  بندرعباس-کمالی
۵۹۰ تن انواع کالا از بنادر غرب هرمزگان به کشور های هدف صادر شد.

مرتضی سالاری مدیر بنادر و دریانوردی غرب هرمزگان گفت: طی شش 
ماه گذشته 3 میلیون و ۱3۲ هزار و ۵۹۰ تن انواع کالا های نفتی و غیرنفتی 

از بنادر غرب هرمزگان به کشور های هدف صادر شد.
سالاری گفت: طی این مدت یک میلیون و 3۵7 هزار و ۲۱۲ تن کالا های 
غیر نفتی به خارج از کشور صادر شــد که ۵7 درصد بیشتر از مدت مشابه 

سال گذشته است.
او با اشــاره به افزایش ۱8 درصدی حمل و نقل ساحلی )کاپوتاژ( در بنادر 
غرب استان گفت: کالا های نفتی و غیر نفتی از بندر چارک، سیری، لاوان، 
بندرلنگه و منطقه ویژه اقتصادی انرژی بر پارســیان به کشور های هدف 

صادر می شود.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان-مریم مومنی در پالایشگاه اصفهان بنزین اکتان ۹۵ تولید و در 
کاهش آلایندگی هوای استان اصفهان و استان های همجوار تاثیر به سزایی 

دارد.
معاون تولید شــرکت پالایش نفت اصفهان با بیان اینکــه تولید روزانه ۲3 
میلیون لیتر گازوییل یکی از محصولات پالایشگاه اصفهان است، گفت: در 
این پالایشگاه گاز ال پی جی، نفت ســفید و بنزین و گازوییل تولید و در ۱7 

استان توزیع می شود.
اصغر صابری با اشاره به اینکه بنزین این پالایشگاه قبلا در دو واحد تولیدی 

به نام CRU با اکتان 87 تولید می شــد، افزود: در حال حاضر با احداث واحد 
بنزین ســازی در این شرکت، بنزین با اکتان ۹۵ و ســوپر تولید می شود که 
ترکیبات آلاینده آن بسیار کمتر اســت و در کاهش آلایندگی هوای استان 

اصفهان و استان های همجوار تاثیر به سزایی دارد.
به گفته معاون تولید شرکت پالایش نفت اصفهان با تولید بنزین و گازوییل 

بهینه، سالانه از انتشار ۴۰۰ تن گوگرد در هوا جلوگیری خواهد شد.
پالایشگاه اصفهان یکی از استراتژیک ترین پالایشگاه های کشور محسوب 

می شود.

اصفهان

معاون تولید شرکت پالایش نفت اصفهان اعلام کرد؛
کاهش آلودکی هوای استان اصفهان با تولید بنزین اکتان ۹۵

سرزمین
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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دکتر میرهاشم موسوی در دیدار با اعضای کانون عالی بازنشستگان 
تأمین اجتماعی:

توفیق خدمت به جامعه شریف بازنشستگان 
برکت کار در سازمان تأمین اجتماعی است

مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی در جلسه ای با اعضای کانون عالی 
بازنشســتگان تأمین اجتماعی، بــه پیگیری مطالبات و پیشــنهادات 
نمایندگان بازنشستگان پرداخته و پس از شنیدن صحبت های تعدادی 
از اعضای کانون عالی بازنشســتگان، گفت: با وجود همه ســختی ها و 
محدودیت های موجود؛ توفیق خدمت به جامعه شریف بازنشستگان، 
برکت کار در ســازمان تأمین اجتماعی اســت و نیــت خالصانه همه 

همکاران سازمان، خدمت صادقانه به بازنشستگان عزیز است.
به گزارش روابط عمومی ســازمان تأمین اجتماعی، دکترمیرهاشــم 
موســوی گفت: دســتاوردهای ارزشــمند تأمین اجتماعــی در یک 
ســال گذشــته، نتیجه همکاری و تلاش بی وقفه مدیــران و کارکنان 
تأمین اجتماعی و همراهی و همدلی شــرکای اجتماعی این ســازمان 
اســت. تلاش می کنیم با مدیریت شــرایط و محدودیت ها، تعهدات و 
خدمات سازمان را به نحو احسن انجام دهیم. به عنوان مثال افزایش ۳۸ 
درصدی مستمری بازنشستگان سایر سطوح با همکاری بسیار خوب و 

مدبرانه دستگاه های اجرایی و تشکل های بازنشستگان انجام شد.
دکتر موســوی افزود: در زمینه بیمــه تکمیلی بازنشســتگان، هدف 
راهبردی ما کاهش حداکثری هزینه های درمانی بازنشســتگان است 
و تلاش داریم تا بیمه تکمیلی بازنشســتگان را تــا جای ممکن تقویت 
 کنیم. سال گذشته هم در زمینه ارتقای پوشش خدمات بیمه تکمیلی 
و افزایش سهم سازمان تأمین اجتماعی اقدام بســیار خوبی انجام شد 
و امســال نیز همین رویکرد وجــود دارد تا ان شــالله بتوانیم خدمات 
مناســب تری ارائه داده و شرایط بهتری را نســبت به سال جاری ایجاد 
کنیم. در این مسیر همه واحدهای سازمان تأمین اجتماعی برای ایجاد 

شرایط مطلوب به کانون بازنشستگان کمک خواهند کرد.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی گفت: با وجود همه ســختی ها و 
محدودیت های موجود؛ توفیق خدمت به جامعه شریف بازنشستگان، 
برکت کار در ســازمان تأمین اجتماعی اســت و نیــت خالصانه همه 
همکاران سازمان، خدمت صادقانه به بازنشســتگان عزیز است. بعد از 
افزایش حقوق بازنشستگان سایر سطوح و اجرایی شدن آن از شهریور 
ماه، یکی از دغدغه های اصلی ما در ســازمان تأمین اجتماعی، پرداخت 
معوقات بازنشستگان بوده است. پیگیری فراوانی نیز صورت گرفته که 
آخرین اقدام مهم صورت گرفته در این زمینه، طرح موضوع در ســتاد 
هماهنگی اقتصادی دولت بوده اســت. خوشــبختانه ریاست محترم 
جمهوری نیز دغدغــه فراوانی برای کمک بــه تأمین اجتماعی دارند و 
قدردان توجهات ایشان هستیم. سایر اعضای ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولــت از جمله دکتر مخبر معــاون اول رئیس جمهــور؛ دکتر رضایی 
معاون اقتصادی رئیس جمهور، دکتر میرکاظمی رئیس سازمان برنامه 
و بودجه نیــز به خوبی همراهــی کردند که از همه این عزیزان تشــکر 

می کنیم.
وی افزود: همانطور که اعلام شده انشــاءالله پرداخت معوقات افزایش 
حقوق بازنشســتگان را از آبان ماه شــروع می کنیــم و ماهیانه ۲۶۰۰ 
میلیارد تومان برای پرداخت معوقات هزینه خواهد شد. در جلسه ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت، ریاســت محترم جمهوری وقت زیادی را به 
موضوع تأمین اجتماعی اختصاص دادند و راهکارهای مختلف پرداخت 
دیون دولت به تأمین اجتماعی بررسی شد که امیدواریم با اجرایی شدن 
تصمیمات این جلســه، توان ســازمان تأمین اجتماعی برای حمایت 

مؤثرتر از بازنشستگان بیش از پیش تقویت شود.

در نیمه اول امسال
وام دهی به شرکت های دانش بنیان ۲ برابر شد

طبق اعلام بانک مرکزی، میزان تســهیلات دهی به شرکت های دانش 
بنیان در نیمه اول امسال نســبت به مدت مشابه پارسال ۱۰۰.۲ درصد 
افزایش داشته است. طی شش ماهه اول امسال به ۱۴۰۴ شرکت دانش 
بنیــان در قالب ۷۶۱۲ فقره تســهیلات معادل ۵۸۴.۸ هــزار میلیارد 
ریال پرداخت شده است.بیشترین تســهیلات به شرکت های مذکور 
طی شــش ماهه ۱۴۰۱ از ســوی بانک های ملت به مبلغ ۱۰۲.۲ هزار 
میلیارد ریال، تجارت به مبلغ ۸۵ هزار میلیــارد ریال و اقتصاد نوین به 
مبلغ ۵۶.۴ هزار میلیارد ریال بوده است.گفتنی است؛ از کل تسهیلات 
پرداختی در ســال جاری ۸۸۹۳۶۷ میلیارد ریال تســهیلات جاری، 
۷۳۹۲ میلیارد ریال تسهیلات معوق شــده و ۱۲۰۷۰ میلیارد ریال نیز 

تسهیلات مشکوک الوصول عنوان شده است. 

در قانون جدید
 اقدام قضائی برای چک برگشتی چگونه 

انجام می شود؟
در صورت برگشــت چک به هر دلیلی، بانک مکلف است به درخواست 
دارنده چک، فوراً غیر قابــل پرداخت بودن آن را در ســامانه یکپارچه 

بانک مرکزی ثبت کند.
 قانون »اصلاح قانون صدور چک« که در آبان ماه سال ۱۳۹۷ به تصویب 
مجلس شورای اسلامی رســید و در آذرماه همان سال به دستگاه های 
اجرایی ابلاغ شد؛ ســرانجام، اجرای آن نیز از ابتدای سال گذشته آغاز 
شد و از این زمان به بعد تمامی چک ها برای نقل و انتقال ملزم به ثبت در 

سامانه صیاد شدند تا قابلیت نقد شوندگی داشته باشند.
قانون جدید ضوابــط مختلف و جدیدی را برای صــدور چک به همراه 
آورده اســت که گفته می شــود به چک ها اعتبار می بخشد و چک های 
برگشــتی را نیز کم می کنــد.از جملــه مهم ترین الزامــات و ضوابط 
قانون جدید چک می تــوان به ممنوعیت صدور چــک در وجه حامل، 
حذف پشت نویســی چک، ثبت و انتقال چک در ســامانه صیاد توسط 

صادرکنندگان و دریافت کنندگان و ... اشاره کرد.
در این بین، یکی از سوالات درباره قانون جدید چک این است که اقدام 
قضایی برای چک برگشــتی در قانون جدید چگونه انجام می شود که 
بررسی بندهای قانون جدید چک نشان می دهد که در صورت برگشت 
چک به هر دلیلی، بانک مکلف است به درخواست دارنده چک، فوراً غیر 
قابل پرداخت بودن آن را در ســامانه یکپارچه بانک مرکزی ثبت کند و 
با دریافت کد رهگیری و درج آن در گواهینامــه عدم پرداخت، علت یا 
علل عدم پرداخت را صریحاً قید و آن را امضاء، مهر و به متقاضی )دارنده 
چک( تسلیم کند.در گواهینامه عدم پرداخت باید هویت و نشانی کامل 
صادرکننده و دارنده چک، کد رهگیری دریافت شده از سامانه یکپارچه 
بانک مرکزی، مهر بانک و شــخص حقوقی و وضعیــت مطابقت یا عدم 
مطابقت امضای چک و نمونه امضای موجود در بانک درج شده باشد، در 

غیر این صورت در مراجع قضائی و ثبتی به آن ترتیب اثر داده نمی شود.

بیمه اتکایی ایران معین با نقشی نو در کیش 
اینوکس 2022

شــرکت بیمــه اتکایــی ایران معین، بــا نــام و مأموریــت جدید در 
چهاردهمین نمایشــگاه معرفی فرصت های ســرمایه گذاری کشــور 
و نهمین نمایشــگاه بین المللی بورس، بانک، بیمه و خصوصی ســازی 

حضور یافت.
به گزارش روابط عمومی بیمه اتکایی ایران معین؛ این شرکت که پیش 
از این عنواندار راهبر بازار بیمه مناطق آزاد کشــور بود این بار به عنوان 
بزرگترین شــرکت بیمه اتکایی داخلی از لحاظ سرمایه، در این رویداد 

مشارکت دارد.
 طی این اتفاق مهــم اقتصادی، بیمه اتکایــی ایران معین ضمن تعامل 
با ســایر شــرکت های حاضر در رخداد بزرگ کیش اینوکس ۲۰۲۲، با 
حضوری فعال در فضای نمایشــگاهی و برپایی غرفه به معرفی خدمت 

جدید خود، بیمه تخصصی اتکایی خواهد پرداخت.
 گفتنی است؛ این نمایشگاه که ۲۵ تا ۲۸ مهرماه در جزیره کیش برگزار 
می شــود، فرصت تازه ای برای بازنگری اقدامات انجام شــده و ترسیم 
چشــم اندازهای نو در حوزه اقتصاد اســت که انتظار می رود منجر به 
گســترش ارتباطات تجاری و اقتصادی میان اضلاع اقتصاد کشور اعم 

از ارکان بازار سرمایه، بانک ها، بیمه ها  و دیگر مشارکت کنندگان شود.

رشد 70 درصدی پرتفوی بیمه سرمد در نیمه 
نخست سال 1401

حق بیمــه تولیدی بیمه ســرمد در نیمه اول ســال ۱۴۰۱ از ۱۲ هزار 
میلیارد ریال عبور کرد.

به گزارش روابط عمومی بیمه ســرمد، حق بیمه تولیدی این شــرکت 
در نیمه اول سال ۱۴۰۱ به ۱۲.۱۷۴.۵۵۲ رســیده که نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته، ۷۰ درصد افزایش پیدا کرده است. 
این شرکت که با ثبت رشد ۶۵ درصدی در دهم شهریور ماه، وارد باشگاه 
هزار میلیاردی های صنعت بیمه شــده بود، در پایان شهریور ماه، نرخ 
رشد حق بیمه تولیدی خود را به ۷۰ درصد رسانده و حق بیمه ای بیش 

از هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان را محقق کرده است. 
بیمــه ســرمد همچنیــن، در آســتانه ثبــت مرحلــه دوم افزایش 
ســرمایه خــود از مبلــغ ۴.۸۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریــال بــه مبلغ 
۷.۱۵۲.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال از محل مازاد تجدید ارزیابی دارایی ها، 
برای افزایش ظرفیــت نگهداری مجاز شــرکت، ثروت ســازی براي 
سهامداران و نیز افزایش ظرفیت شرکت برای خرید دارایی های ثابت، 

قرار دارد.
بیمه ســرمد از ســال ۱۳۹۲ با پشــتوانه بانک صادرات ایران، فعالیت 
بیمه ای خود را آغاز کرده و تا امروز ســهم خود را از بازار بیمه کشور به 

بیش از ۱.۵ درصد رسانده است.

میزان سپرده های بانک ملت به رقم بی سابقه 
863.000 میلیارد تومان رسید

بانک ملت، گــزارش عملکرد یک ماهــه منتهی به پایان شــهریورماه 
امسال را منتشر کرد که بر اســاس این گزارش، مانده سپرده های این 
بانک در پایان نیمه اول ســال بــه حــدود ۸.۶۳۵.۲۸۵ میلیارد ریال 

افزایش یافته است.
به گزارش روابــط عمومی بانک ملــت، این بانک که با نمــاد وبملت و 
ســرمایه نزدیک به ۲۶۲.۰۴۳ میلیارد ریال از بانک های فعال در بازار 
سرمایه کشور محسوب می شود، در شهریورماه مبلغی بالغ بر ۳۶.۰۰۸ 
میلیارد ریال و در ۶ ماهه ابتدای ســال بیش از ۲۲۵.۲۱۵ میلیارد ریال 

به سپرده گذاران، سود پرداخت کرده است.
این گزارش حاکی است، درآمد بانک ملت از محل اعطای تسهیلات در 
یک ماهه شــهریور ۱۴۰۱ مبلغی نزدیک به ۷۶.۱۷۵ میلیارد ریال و در 

نیمه اول سال مبلغی حدود ۳۹۱.۹۴۳ میلیارد ریال بوده است.
همچنین در شهریورماه سال جاری، درآمد سپرده گذاری وبملت بیش 
از ۶.۷۹۶ میلیارد ریــال، درآمد اوراق بدهی این بانــک بالغ بر ۵.۱۳۹ 
میلیارد ریال و درآمد کارمزد آن بیــش از ۶.۴۰۱ میلیارد ریال گزارش 

شده است.
درآمد بانک ملت در نیمه اول سال نیز از محل اعطای تسهیلات نزدیک 
به ۳۹۱.۹۴۳ میلیارد ریال، از محل ســپرده گذاری بیش از ۴۸.۲۷۷ 
میلیارد ریال، از محــل اوراق بدهی حــدود ۴۷.۱۲۵ میلیارد ریال و از 
محل کارمزدهای دریافتی بالغ بر ۴۷.۵۳۳ میلیارد ریال اعلام شــده 

است.
بر اســاس گزارش درج  شده در ســامانه کدال ســازمان بورس، بانک 
ملت از محل اعطای تســهیلات مرابحه در شهریورماه حدود ۳۶.۵۰۷ 
میلیارد ریال و در ۶ ماهه حدود ۲۰۰.۰۶۰ میلیارد ریال درآمد کســب 

کرده است.
درآمد وبملت از محل تســهیلات ارزی هم در یک ماهه شــهریورماه 
ســال جاری حدود ۱۲.۶۳۹ میلیارد ریال و در نیمه اول امسال حدود 

۵۱.۵۳۱ میلیارد ریال بوده است.
عقد ســلف در رده بعدی درآمدزایــی بانک ملت از محل تســهیلات 
اعطایی در ششمین ماه سال بوده به گونه ای که وبملت از محل اعطای 
این تسهیلات در شــهریورماه بیش از ۱۰.۸۷۳ میلیارد ریال و در فصل 
بهار و تابســتان امســال حدود ۵۷.۲۶۷ میلیارد ریال درآمد به دست 

آورده است.

جزییاتی از ادغام کارت های بانکی
 هر ایرانی یک حساب و یک کارت!

عضو کمیسیون شــوراها و امور داخلی مجلس شورای اسلامی از طرح 
جدید نمایندگان مجلس برای ادغام حساب ها و کارت های بانکی افراد 

خبر داد.
ابوالفضل ابوترابی عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس شورای 
اســلامی از طرح جدید نماینــدگان مجلس برای ادغام حســاب ها و 
کارت های بانکی افراد خبر داد. وی گفت: اکنــون ۵۰۰ میلیون کارت 
بانکی در کشور موجود اســت که میانگین آن هر ایرانی دارای ۷ کارت 
بانکی است که این تعداد از حســاب یا کارت بانکی برای کشور به نوعی 

خطرناک است و ایجاد مشکل در مسائل اقتصادی کشور می کند.
عضو کمیســیون شــوراها افزود: مثلًا افــرادی که بر اثــر محکومیت 
حساب های بانکی شان مسدود شده اســت یا قصد پولشویی دارند و یا 
اتباع غیرمجاز خارجی که در کشــور اقامت دارنــد به راحتی می توانند 

کارت بانکی افراد را اجاره کنند و از آن استفاده کنند.
ابوترابی تصریح کرد: هدف از این کار این اســت که تمام حســاب ها و 
کارت های بانکی جمع آوری و تبدیل به یک کارت با مشــخصات افراد 
شود تا دیگر افراد ســودجو نتوانند از این حســاب ها در جهت اهداف 
خودشان استفاده کنند، چون یک کارت است و افراد به آن نیاز دارند و 
دیگر نمی توانند کارت بانکی خود را به ســایر افراد اجاره دهند که این 

اقدام از لحاظ امنیت اقتصادی برای کشور لازم است.
این نماینده مردم در مجلس شــورای اســلامی تصریــح کرد: حتی 
می توان این اقدام را برای کودکان ۱۰ سال به بالا نیز اعمال کرد، یعنی 
کارت بانکی برای کودکان و نوجوانان تعبیه شــود که فقط مخصوص 
خرید و مسائل روزمره آن ها شود تا با این اقدام هم مانع از سوءاستفاده 

از کارت های بانکی بچه ها در کشور شویم.
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رییس صندوق توسعه ملی در نشست مرکز الگوی پیشرفت:

وِرد و جادوی اقتصادی نداریم

خریدار  رییس صنــدوق توســعه ملی گفت: 
برای نجات اقتصاد هیچ ورد و جادو یا عجی مجی 
لاترجی ایی وجود ندارد بلکه باید با ممارســت و 
سعی علمی و اســتفاده از تجربیات سایر کشورها 

به راه حل ها رسید.
 مهــدی غضنفــری در نشســت گفت وگوهای 
راهبردی مرکز الگوی اســلامی ایرانی پیشرفت 
که با حضور روســا و اندیشــکده های این مرکز 
برگزار شــد، موضوع صحبتهایــش را به تبیین 
نظریه تباهندگی- بالندگی که چند سال پیش در 
محافل علمی مطرح کرد، اختصاص داد و با بیان 
تفاوت این نظریه با نظریه نفرین منابع به تشریح 
چگونگی استفاده از نظریه تباهندگی - بالندگی 
در صندوق توســعه ملی پرداخت. اساتید مرکز 
الگوی پیشــرفت هم با طرح ســوالات و ابهامات 

مختلف خواستار پاسخگویی غضنفری شدند.
غضنفری در ابتدای ســخنانش به تبیین مفهوم 
نظریه نفریــن منابع پرداخت و گفت: براســاس 
نظریات برخی محققان علم توسعه، علت ناموفق 
بودن کشــورهای دارای منابع خــدادادی وجود 
انبوه و سرشــار این موهبت های الهی اســت اما 
مخالفان معتقدند نحوه اســتفاده از منابع، علت 
توسعه نیافتدگی و عدم رشد اقتصادی کشورهای 

دارای منابع طبیعی است.
رییس هیات عامــل صندوق توســعه ملی ادامه 
داد: در ایــران هم برخی اندیشــمندان به نظریه 
نفرین منابع پرداختــه و آن را از زوایای مختلف 
مورد بررسی قرار داده اند. برخی معتقدند اثر این 
پدیده در کشورهای پیشــرفته رد نشده اما شیوه 
حکمرانی در این کشــورها مانع از ظهور آن شده 
است. در مقابل دســته دیگر معتقدند وفور منابع 
خدادادی در کشــورهای توســعه نیافته موجب 
بی توجهی این کشــورها به نقش نیروی انسانی و 
دانش بشــری به ویژه در حوزه سازمانی و فناوری 
است. دسته ســوم صاحبنظران نیز بر این باورند 
که وفور منابع زیرزمینی ســبب لطمــه به فقرا، 

کاهش نرخ رشد و بیماری هلندی بوده است.
غضنفــری ادامه داد: بــه نظر بنده وجــود منابع 
طبیعی و آسیب های ناشی از آن دلیل کافی برای 
پذیرش نظریه نفرین منابع نیســت بلکه شــیوه 
حکمرانی بر منابع و اســتفاده و یا عدم اســتفاده 
از دانش های مختلف در حوزه حکمرانی است که 
موجب کارآمدی و یــا ناکارآمدی نظام تخصیص 

منابع می شود.
به اعتقاد رییس هیات عامل صندوق توسعه ملی، 
زیاده روی در مصــرف، کم توجهــی در هدایت 
منابع و فقدان هوشمندی در نظارت از مهمترین 
دلایلی است که در دولت های پس از انقلاب مورد 

بی توجهی قرار داشته است.
وی با ارائه اســتدلال فــوق به ایــن جمع بندی 
رسیده اســت که شــاید نظریه دقیق تری برای 

توجیه و تبیین چنین وضعیتی نیاز باشد.
غضنفــری بــا ترکیب ســر واژه هــای تبذیر در 
به کارگیــری و اهمــال در هدایــت و نظارت بر 
دارایی های هدف یا همگانی بــه واژه » تباهنده« 
رسیده و براساس مفاهیم موجود در این عبارت، 
»نظریــه تباهندگــی« را به جامعه دانشــگاهی 
کشــور ارائه کرده اســت تــا بتواند بــه صورت 
کاربردی تری مفاهیم مدنظرش در حوزه اقتصاد 
را تبیین کند. البته او در تکمیل این نظریه، جفت 
مکمل آنرا هم یافته کــه بالندگی نام دارد و اخیرا 

آنرا »نظریه تباهندگی- بالندگی« می گوید.
وی با ذکر مثالــی به آسیب شناســی از وضعیت 
جاری اجرای پروژه ها پرداخت و گفت: متاسفانه 
در کشور ما از دیر باز، زمان اجرای پروژه ها بسیار 
طولانی شــده اســت البته این وضعیت بیشــتر 
متوجه پروژه هــا و طرحهای دولتی اســت ولی 
هم اینک در بخش های غیردولتــی هم با پدیده 
طولانی شــدن زمــان پروژه ها مواجهیــم و این 
وضعیت مختص این دولت و آن دولت نیست. در 
همه حوزه ها از جمله آموزش، سیاســت، اقتصاد، 
اجتماع، فرهنگ، امنیت و یا در ســطح پایین تر 
مثل تولید، تجارت، سلامت، کشاورزی، مدیریت 
آب و خاک، نیــرو و انرژی و همه ابعــاد و جوانب 
زندگی روزمره ممکن اســت ما شاهد فرایندهای 

تباهنده و یا بالنده باشیم.
از نظر غضنفری هر فراینــدی که ارزش خروجی 
آن از ارزش نهادهای ورودی آن کمتر و یا مساوی 
باشــد فرایند تباهنده اســت و هر قــدر ارزش 
خروجی از ارزش ورودی بیشــتر باشــد ســهم 

بالندگی بیشتر می شود.
رییس هیــات عامل صنــدوق توســعه ملی در 
بخــش دیگــری از ســخنانش ضمن تشــریح 
مفاهیم »چرخه هــای تباهنــده« و »قطارهای 
تباهنده« گفت: متاســفانه فرایندهای تباهنده 
با دیگر فرایندها مجتمع شــده و یک حلقه منفی 
تباهندگــی شــکل می دهنــد. همچنیــن این 
چرخه ها در مســیر کار به یکدیگر متصل شده و 

قطاهارهای تباهنده را شکل می دهند.
وی، قطارهای تباهنــده را بدتــر از چرخه های 
تباهنده دانســت و افــزود: وقتــی تباهندگی از 
یک حوزه فراتر می رود و چند حــوزه کاری را در 
بر می گیرد با وضعیتی گســترده تر از چرخه های 
تباهنده روبرو هســتیم کــه اصطلاحا قطارهای 

تباهنده نامیده می شود.
غضنفری ادامه داد: بــرای وضعیت های مطلوب 
که در آن انضباط مدیریتــی و مالی و جلوگیری 
از تبذیر امــوال و دارایی ها وجــود دارد هم واژه 
مناســبی وجــود دارد کــه از ســر واژه عبارت 
»بهینه سازی ارزش و لزوم نظارت بر دارایی های 
هدف یا همگانی« شــکل گرفته و واژه »بالنده« 
نام دارد. »بالندگی« در مقابل تباهندگی است و 
به این معناســت که فرآیندهای مورد نظر ارزش 
افزوده ایجاد کرده و مثبت هســتند یعنی ارزش 
محصول که ممکن یک خدمــت، کالا، یا هر نیاز 
پاسخ گرفته بشــری باشــد از ارزش نهاده ها که 
ممکن اســت مواد اولیه، نیروی انســانی و یا هر 
آورده ارزشمند بشری باشد، بیشــتر است البته 
برای دستیابی به چنین هدفی و استمرار آن نیاز 

به نظارت دقیق و گسترده وجود دارد.
رییس هیات عامل صندوق توســعه ملی هشدار 
داد: وقتی ســازمانی ناکارآمد باشــد و نظارت بر 
فرآیند کاری ســازمان کنار گذاشــته می شود، 
شــاهد نابســامانی در کارها خواهیم بــود و به 
دلیل تغییــرات مکرر در مدیریت و شــیوه کارها 
ســازمان های دولتی از دیرباز در این سازمان ها 

تباهندگی، بالاست.
به گفته رییس هیات عامل صندوق توسعه ملی، 
وجود تغییرات مکــرر در نرخ رشــد اقتصادی و 
بیکاری و یا پایین بودن ارزش صادرات معمولا در 
کشــورهایی رخ می دهد که فرایندهای تباهنده 

به صُور مختلف حضور دارند.
غضنفری تباهندگی در اقتصاد را به ســه دســته 
پنهان، آشــکار و مزمن تقســیم کرد و گفت: بی 
ثباتی مدیریتی و تغییرات مدیریتی پیوســته در 
وزارتخانه های دولتی و حتی شرکتهای خصوصی 
عامل مزمن شــدن تباهندگی در این سازمان ها 
و شرکت هاســت یا نوســانات نرخ ارز ناشــی از 
فرآیندهای تباهنده است. کاهش سطح معیشت 
عمومی، نارضایتــی عمومی از کیفیــت کالاها 
و خدمات و افت صــادرات از نتایــج فرآیندهای 

تباهنده است.
از نظر وی اثر اولیه فرایندهــای تباهنده بر روی 
منابع ملی اســت که مصرف بیهوده آنها »موجب 
تباهیده شدن« آنها می شــود یعنی تا وقتی این 
منابع وجود دارند آنها اســتحصال شده و با صرف 
آنها به عنوان ورودی سیســتم ها، مانع از آشکار 

شدن نتایج فرایندهای تباهنده می شوند.
رییس هیات عامل صندوق توســعه ملی معتقد 
اســت که عادت ناشایســته ای کــه فرآیندهای 
تباهنــده در برخورد بــا نفت خام یعنــی اولین 
منبع خدادادی شــناخته شده نزد دولت ها ایجاد 
می کنند آن اســت که حکمرانان از آن پس، همه 
منابع را به صــورت چاه نفت می بیننــد و در پی 
استخراج و مصرف آن هســتند. از نظر حکمرانان 
هــر منبعی که بتوانــد پولی به دســت دهد باید 
استخراج و استحصال شــود تا زمان فعلی سپری 
شــود و در صورت اتمام باید ســراغ منبع بعدی 

رفت.
از نظــر غضنفــری چاههــای هفت گانــه کــه 

»اقتصادهای تباهیده« در کشورها با موهبت های 
سرشــار الهی ســراغ آنها رفته و یا خواهند رفت 
عبارتنــد از: چاه نفت واقعی شــامل منابع نفتی، 
منابــع گازی و فرآورده هــای نفتــی، چاه نفت 
طبیعی شــامل معادن، مراتع طبیعی و جنگلها، 
دریاها و منابع آبی، گردشگری، چاه نفت تملیکی 
شامل فروش داراییها، اموال، املاک و کارخانجات 
مصــادره ای و تملیکی، چاه نفت مجازی شــامل 
خلق پول، چاپ پول و تســعیر مجدد منابع ارزی 
خطوط اعتباری بانکی، چاه نفت اکتسابی شامل 
درآمدهــای مالیاتی، اخذ عــوارض و تعرفه های 
گوناگون، فروش مجوزها، فروش تراکم، چاه نفت 
قرضی اســتقراض داخلــی و اوراق قرضه خزانه، 
اســتقراض خارجی، صندوقهای بازنشســتگی 
و چاه نفت اعتباری وقف، نذورات و ســایر منابع 
بر پایه باورها و ســرمایه های انسانی و اجتماعی. 
هرگاه همه چاههای نفت خالی شــدند نوبت به 
سرمایه های اجتماعی می رسد، اخلاق تنزل می 

یابد و ناامیدی فراگیر می شود.
وی هشــدار داد: منابــع خــدادادی قربانــی 
فرایندهــای تباهنده هســتند و لذا خودشــان 
تباهیده هســتند. اما فرایندهــای تباهنده چه 
عوامل و عناصری هســتند؟ فرایندهای تباهنده 
متعددند ولی به طور خلاصــه عبارتند از مدیران 
تباهنــده، تصمیمــات تباهنــده بدلیــل عدم 
تخصص، ناآگاهی و یا منافع شــخصی یا گروهی، 
سازمانهای تباهنده با بکارگیری روشهای کاری 
و کارکنان ناکارآمد، عملیات تباهنده روشــهایی 
با اتلاف منابع و بهره وری پایین، شرایط سیاسی 
و اجتماعی تباهنده غیربهینه شدن فضای کسب 
و کار، فرار ســرمایه، ســرمایه گذاری غیرموثر، 
قوانین و مقررات تباهنده ابهام و فســاد در فضای 
کسب و کار، پیچیده شدن کارها، ایجاد امضاهای 
طلایی، رفتارهای تباهنده فشــار مقامات محلی 
و نماینده مجلس بــرای احداث کارخانه در مکان 
غیراقتصادی، دســت یازی دســت اندرکاران به 

منابع عمومی.
غضنفری در بخش دیگری از سخنانش در پاسخ 
به ســوالات و ابهامات برخی اساتید حاضر در این 
نشست، گفت: برای نجات اقتصاد هیچ ورد و جادو 
یا عجی مجی لاترجی ایی وجــود ندارد بلکه باید 
با ممارست و سعی علمی و اســتفاده از تجربیات 
سایر کشــورها به راه حلها رســید. ما در صندوق 
توســعه تلاش کردیم یافته های خــود و گزارش 
عملکرد را به طور مرتب در رسانه ها منتشر کنیم 
تا بازخورد کافی بگیریم. یکی از دوستان رسانه ای 
می گفت انگار در دولــت جدید، صندوق از خواب 
زمستانی بیدار شــده است و منظور ایشان حضور 

رسانه ای صندوق بود.
رییس هیــات عامل صنــدوق توســعه ملی به 
تاسیس مدرســه حکمرانی شــهید بهشتی که 
از ایده های خودش بود و چند ســالی ریاســتش 
را برعهده داشت هم اشــاره کرد و بعنوان مثالی 
از رفع تباهندگی در حوزه آمــوزش عالی گفت: 
در تئوری اداره مدرســه حکمرانی کــه آنرا نظام 
»تعلیم چند وجهی« نام نهاده ایم دانشجو باید در 
کلیه فعالیتها و فرآیندهای دانشــکده از ریزترین 
تا درشت ترین شــرکت کند. به عبارت دیگر باید 
مدرســه را بخشــی از زندگی روزمره اش بداند و 
در کلیه فعالیتهای آن حضــور فعالانه و اثربخش 
داشته باشــد و در کنار آن دروس نظری و عملی 

مدرسه را هم پاس کند.
وی اســتفاده از الگوهای موفق دنیــا را ضرورتی 
اجتناب ناپذیر دانســت و ادامه داد: بــا احترام به 
نظرات موافق و مخالف معتقــدم باید از الگوهای 
اقتصادی موفق دنیا استفاده کنیم به همین دلیل 
بعضا از الگوی موفق صندوق نروژ استفاده کردیم.

رییس هیات عامل صندوق توســعه ملی یادآور 
شــد: برای متوقف کردن اشــتباهات گذشــته 
حســاب ذخیره ارزی، تلاش داریــم چارچوب 

حکمرانی صندوق توسعه ملی را اصلاح کنیم.
وی ادامه داد: بــا تعریف »ریال مانــا« دیگر مثل 
گذشــته منابع ارزی صندوق را بــه »ریال مبنا« 
تبدیــل نمی کنیم و در کنــار فعالیتهای معمول، 

سراغ شرکتها و فرآیندهای دانش بنیان می رویم.

تامین اجتماعی

شعبه

بیمه

بانک


